
رئیس انجمن مراکز اسقاط و بازیافت خودرو:

و و موتور فرسوده  تردد ۱۲ میلیون خودر
خریدار  رئیس انجمن مراکز اســقاط و بازیافت 
خودرو گفت: الان ۵۰ هزار گواهی اسقاط موجود 
اســت بنابراین با ادعای کمبود گواهی اســقاط 
قصد دور زدن قانون ســاماندهی صنعت خودرو را 

داشتند.
 ۲۶ آبان ســال گذشــته بود که قانون ساماندهی 
صنعت خودرو در مجلس به تصویب رسید. بند ۱۰ 
این قانون به صراحت به موضوع اسقاط خودروهای 
فرســوده پرداخته و تاکید می کند »تردد، حمل 
بار و مسافر توسط وســایل نقلیه موتوری، پس از 
رسیدن به سن فرســودگی در کلانشهرها ممنوع 
اســت.« تبصره دو این بند نیز خودروســازان را 
موظف به اخذ گواهی اســقاط می کنــد. در این 
تبصره آمده اســت: »تولیدکننــدگان خودرو و 
موتورســیکلت در داخل کشــور موظفند به ازای 
تولید هر چهار دســتگاه خودرو یا موتورسیکلت 
گواهی اســقاط خودرو یا موتورسیکلت معادل را 

از مراکز اسقاط دریافت کنند.«
با توجه به اینکــه وزارت صمت از ســال ها قبل با 
اسقاط خودرو ساز مخالف می زد، بالاخره در اوایل 
شهریور ماه امسال هیأت دولت به طرح لایحه ای 
رأی مثبت داد که مطابق آن یــک تبصره به ماده 
۱۰ قانون ساماندهی صنعت خودرو اضافه می شود 
که در صورت کمبود خودرو یا موتورسیکلت برای 
اســقاط، خودروســازان با پرداخــت یک درصد 
قیمــت خودرو به صنــدوق ملی محیط زیســت 

بتوانند به تولید خود ادامه دهند.
در متن این مصوبه هیأت دولت آمده اســت: »در 
صورت نبود خودرو یا موتورســیکلت برای اسقاط 
به اندازه کافــی و اختلال در رونــد تولید یا عرضه 
با تشــخیص وزارت صنعــت، معــدن و تجارت، 
تولیدکننــدگان و واردکننــدگان می تواننــد با 
پرداخت یک درصد قیمت خودرو یا موتورسیکلت 
تولیــدی یــا وارداتی بــه صندوق ملــی محیط 
زیســت، مجوز شــماره گذاری دریافــت کنند. 
منابع حاصل صرف پرداخت تســهیلات بانکی یا 
کمک های بلاعوض به متقاضیان اســقاط خودرو 
یا موتورسیکلت فرســوده خواهد شد. همچنین 
به موجب اصــلاح مصوبــه دولــت در خصوص 
شماره گذاری موتورسیکلت و خودروهای دیزلی، 
کلیه تولیدکنندگان موتورسیکلت و خودروهای 
دیزلی مکلف به اخذ گواهی اســقاط نســبت به 
یک چهارم تولید ماهانه از مراکز اســقاط هستند. 
در صورت نبــود گواهی اســقاط، تولیدکنندگان 
یادشده مکلفند نسبت به ارائه تعهد ۶ ماهه جهت 
ایفای تعهدات قانونی در خصوص اســقاط اقدام 
کنند و نیروی انتظامی جمهوری اســلامی ایران 
مکلف اســت پس از ارائه تعهد یادشــده از سوی 
تولیدکنندگان مذکور، نســبت به شماره گذاری 

اقدام کنند.«

جزئیات مصوبه های دولت در مورد اسقاط 
فرسوده ها

در ایــن رابطه محمود مشــهدی شــریف رئیس 
انجمن مراکز اســقاط و بازیافت خودرو در گفت 
و گو با خبرنــگار مهر اظهار کــرد: هیأت دولت دو 
مصوبه داشــت؛ یک لایحــه دوفوریتــی بود که 
به مجلس داد که بر اســاس آن قانون ساماندهی 
صنعت خودرو اصلاح می شــد؛ به ایــن معنا که 
اگر گواهی اســقاط موجود نبود، واردکنندگان، 
تولیدکنندگان خــودرو، موتورســیکلت ازای و 
تولیدکننــدگان خودروهای دیزلــی می توانند با 
پرداخت یــک درصد از قیمت خــودروی خود به 
صندوق ملی محیط زیست بنا به تشخیص وزارت 

صمت، خودروی خود را شماره گذاری کنند.
وی افزود: ایــن مصوبــه اول بود که بــه صورت 
دوفوریتی به مجلس ارسال شد و با توجه به اینکه 
مجلس الان تعطیل است، تصویب یا عدم تصویب 
این لایحه به اواخر شــهریور و اوایــل مهر موکول 

شده است.
مشهدی شریف ادامه داد: بحث دوم راجع به موتور 
ســیکلت ســازان و تولیدکنندگان خودروهای 
دیزلی است که قبلًا مصوبه هیأت دولت را داشتند. 
موتورسیکلت ســازان یک مصوبه داشتند که به 
ازای شــماره گذاری هر موتور ســیکلت باید یک 
موتورسیکلت اســقاط کنند، علاوه بر این باید ۱۰ 
درصد تولیداتشــان هم برقی باشــد و اگر این ۱۰ 
درصد را تولید نکنند بایــد به جای این ۱۰ درصد، 
۳ موتورسیکلت را اســقاط می کردند. طبق قانون 
ساماندهی صنعت خودرو که در خرداد ماه ۱۴۰۱ 
ب ه تصویب رسید قرار شد ۲۵ درصد اسقاط شود.

وی افــزود: مصوبه هیأت وزیران کامیون ســازان 
هم این بود که کامیون های با استاندارد آلایندگی 
یــورو ۵ و کاتالیســت ای ای وی بــه ازای هر ۳ 
کامیون باید یــک کامیون اســقاط می کردند. بر 

اســاس مصوبه جدید چه آلایندگی یــورو ۴، ۵ یا 
۶ باشد و کاتالیســت هر چه باشد موظف هستند 
که ۲۵ درصد اسقاط داشــته باشند. یعنی به ازای 
هر ۴ خــودروی دیزلــی و ۴ موتور ســیکلتی که 
تولید می شــود باید یک خــودروی دیزلی و یک 
موتورسیکلت اسقاط شود؛ این مصوبه ابلاغ شده 

و مصوبه اول هم به مجلس ارسال شده است.
مشــهدی شــرف در مورد ادعــای وزارت صمت 
مبنی بر کمبود برگه گواهی اسقاط، گفت: گواهی 
اسقاط تاکنون برای خودروســازان نیاز نبوده که 
بگوییم چون برگه نیســت اســقاط نکردند اصلًا 
مشــمول این قانــون نبودند؛ تنها موتورســازان 
و ســازندگان کامیــون دیزلــی مشــمول این 
قانون بودند. پس از آن ۴ دســته دو دسته شامل 
واردکنندگان )بــا توجه به ممنوعیــت واردات( 
تولیدکنندگان خودروی سواری مشمول نبودند. 
بنابراین اینکــه بگویند به دلیــل کمبود گواهی 

اسقاط، تولید و اسقاط نداشتیم دروغ است.
رئیس انجمن مراکــز اســقاط و بازیافت خودرو 
تصریــح کــرد: از ۲۷ بهمن ســال ۹۸ نزدیک به 
۷۰۰ هــزار گواهــی موتورســیکلت خریداری 
کرده اند و الان هم ۷۰ هزار گواهی موتورسیکلت 
در صفحه هایشان موجود اســت و اگر کمتر از ۱۰ 
هزار گواهی موتورســیکلت بخرند عملًا نیازشان 
تا پایان ســال ۱۴۰۱ برآورده می شــود. بنابراین 

موتورسیکلت سازان گواهی چندانی نیاز ندارند.
وی در مورد تعداد فرســوده هــای در حال تردد، 
گفت: ۲.۵ میلیون خودروی فرسوده و ۹.۵ میلیون 
موتور سیکلت فرسوده در حال تردد است.رئیس 
انجمن مراکز اسقاط و بازیافت خودرو اگر این یک 
درصد واریز شــود، به هیچ جایی نمی رسیم زیرا 
یک درصد از مثلًا ۲۰۰ میلیــون تومان ۲ میلیون 
تومان می شود با ۲ میلیون تومان چگونه می توان 

وسیله نقلیه فرسوده ای را اسقاط کرد؟

مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران خبر داد

خودکفایی صنایع بزرگ از برق شبکه سراسری تا 3 سال آینده
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خانه  هنر   میرا

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس اعلام کرد
راه اندازی بورس بین الملل برای 

سرمایه گذاری در مناطق آزاد

حضرت آیت الله خامنه ای:

جمهوری اسلامی اژدهای 
هفت سر استکبار را عقب راند
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استفاده می کنیم
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ارز را تک نرخی کنید

صفحه 5

صفحه 4

صفحه 2

صفحه 3

صفحه 5

وزیر جهاد کشــاورزی از تعییــن قیمت خرید 
تضمینی گندم و برنج در هفته جاری خبر داد.

 سیدجواد ساداتی نژاد در جمع خبرنگاران در 
افتتاحیه نمایشــگاه دام و طیور ایران در پاسخ 
به این ســوال که قیمت خرید تضمینی برنج و 
گندم چه زمانی اعلام می شــود؟ گفت: تعیین 
قیمت خرید تضمینی نیاز بــه مصوبه دارد که 

این هفته اعلام می شود.
وی در ادامه  گفت: صنعت دام و طیور کشــور 
یک صنعت فوق العاده مهــم در حوزه امنیت 
غذایی اســت. بعــد از مردمی ســازی یارانه 
ها بیشــترین فشــار در حوزه تولیــد مربوط 
به صنعــت دام و طیور بــوده اســت و انصافاً 
غیرتمندانه پای تامین امنیت غذایی ایستادند 

که جای تقدیر دارد.
وزیــر جهادکشــاورزی افزود: از اردیبهشــت 
تاکنون صنعت دام و طیور کشور با سختی های 
بسیاری درگیر بوده اســت و با وجود اقداماتی 
که در حوزه تامین نقدینگی، ســاماندهی مازاد 
تولید در بــازار ، خرید تضمینی و آزادســازی 
صادرات انجــام دادیم ولی چــون تغییر ریل 

داشتیم سختی ها وجود داشت.
وی در ادامه تصریح کرد: به زودی از این مسائل 

و ســختی ها عبور خواهیم کرد و تولید نشاط 
خود را بازیابی کند

وزیر جهــاد کشــاورزی در مورد نمایشــگاه 
طیور و آبزیان گفت: در این نمایشــگاه آخرین 
دســتاوردهای  صنعت دام وطیــور به نمایش 
گذاشته شده اســت. با اجرای هدفمندسازی 
یارانه نگاهمان این است که صنعت دام و طیور 
باید در حوزه ارتقا و بهره وری رشد کند. یکی از 
موضوعاتی که در اینجــا اهمیت دارد، خوراک 
است که بتوانیم خوراک با قیمت مناسب برای 
افزایش بهــره وری و کاهــش قیمت محصول 

نهایی پیش رویم.
وی عنوان کرد: وزارتخانه اقــدام به رتبه بندی 

کارخانه هــای تولید خوراک دام کرده اســت. 
حدود ۸۰۰ کارخانه تولیــد دام وجود دارد که 
ظرفیت تولید بالای ۲۵ میلیــون تنی را دارد و 
بخش خصوصی در این حوزه ورود کرده است و 

باید رای ارتقا کیفیت خوراک دام تلاش کنیم.
ســاداتی نژاد  با بیان اینکه تامین دارو و واکسن 
نقش مهمی در ســلامت و کیفیت دام و طیور 
دارد، افــزود : در مــاه هــای نخســت اجرای 
هدفمندی یارانه ها  برگزاری نمایشگاه های از 
این دست می تواند در ارتقای بهره وری کمک 

کند.
وی در ادامــه گفت: قصــد داریم بــه منظور 
دستیابی به خودکفایی کشت سبزی و صیفی 
را از فضای باز بــه گلخانه منتقــل کنیم.برای 
تحقق این مهم در فاز اول نیاز اســت که ۱۰۰ 
هزار هکتار گلخانه ایجاد کنیم این در حالیست 
که موجودی گلخانه در کشــور ۲۳ هزار هکتار 
اســت. بنابراین حدود ۸۰ هزار گلخانه جدید 
نیاز داریم که شــهرک های گلخانــه ای ایجاد 
کنیم و فضای باز شــده را به سمت محصولات 
راهبردی گندم، جــو و دانه های روغنی هدایت 
کنیم. همچنین قصد داریم علوفه را نیز به مراتع 

منتقل کنیم.

وزیر

قیمت خرید تضمینی گندم و برنج این هفته اعلام می شود

مدیر عامل شرکت ملی پالایش و پخش فراورده های نفتی گفت: برنامه ما این 
است که از انحراف مسیر ســوخت جلوگیری کنیم، در این صورت می توانیم 

تراز عرضه و تقاضا را پوشش دهیم.



دبیر ستاد اربعین خبر داد

استقرار ۱۸۰۰ موکب ایرانـی در عراق

حضرت آیت الله خامنه ای:

جمهوری اسلامی اژدهای هفت سر استکبار را عقب راند

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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وپالایشگاه ها بر تولید   نقش توسعه پتر
ناخالص داخلی

جلیل ســالاری توســعه پتروپالایشــگاه ها و تکمیل زنجیره آن در 
صنعت پتروشــیمی می تواند تا ۳۰۰ درصدارزش افزوده بیشتری در 

اقتصاد ایجاد کرده و بر تولید ناخالص داخلی موثر باشد.
صنعت نفت در جهان عمــری بیش از ۱۰۰ ســال دارد. بــا این حال 
بیشــترین فعالیت ها در این صنعت تا نیمه عمــر آن مربوط به تامین 
فرآورده های نفتی به عنوان ســوخت بوده اســت.به مرور زمان اما پای 
نفت به سایر بخش ها نیز باز شد و با توسعه صنایع پالایشی و پتروشیمی 

موضوع تکمیل زنجیره ارزش و توسعه صنایع تکمیلی مطرح شد.
از همین رو امــروز در جهان هر کجا که صنعت نفــت به دنبال فعالیتی 
بوده، بخش های پایین دستی نیز تعریف شده و جهت گیری کشورهای 
پیشرفته دنیا به سمت ســاخت واحدهای پترو پالایشی معطوف شده 
که از اهمیت ویژه ای برخوردار اســت که علاوه بر افزایش سودآوری در 

تامین امنیت انرژی نیز نقش به سزایی دارند.
در واقع با توسعه پتروپالایشگاه ها، ابتدا تا انتهای زنجیره ارزش به طور 
کامل دیده می شــود و تولید محصولات نیز با توجه به نیاز این زنجیره 
انجام خواهد شد. در پتروپالایشــگاه ها، به جای آنکه نفت خام تنها به 
فرآورده های نفتی مانند بنزین، گازوئیل، نفت کوره و ... تبدیل شــود، 
ســهمی از تولیدات را خوراک اولیه برای صنایع پتروشــیمی تشکیل 
می دهد.موضوعی که به طور ویژه از خام فروشی نفت جلوگیری می کند 
و با ایجاد ارزش افزوده بالاتر، نقش مهمی در رشد تولید ناخالص داخلی 
دارد.برای جلوگیری از خام فروشــی ۲ میلیون بشکه معادل نفت خام، 
در صورت ساخت پالایشگاه، ۲۵ تا ۳۰ میلیارد دلار و در صورت ساخت 

پتروپالایشگاه ۳۵ تا ۶۰ میلیارد دلار سرمایه گذاری نیاز است.
محاســبه ای ســاده نشــان می دهد اگرچه در ابتدا هزینه ســاخت 
پتروپالایشگاه بیش از ۲ برابر هزینه ســاخت پالایشگاه است اما ارزش 
افزوده ای که از این محل نصیب کشــور می شــود، می تواند به فاصله 
کوتاهی نه فقط این فاصلــه را جبران کند، بلکه باعث افزایش شــدید 
ارزآوری به کشور شــود.قیمت هر تن نفت خام در سال ۲۰۲۱ میلادی 
معادل ۴۵۵ دلار بوده اســت. با تبدیل نفت خام بــه نفتا در واحدهای 

پالایشی، این ارزش به ۶۶۵ دلار در هر بشکه می رسد.
امــا ارزش افــزوده اصلــی در واحدهای بعــدی اتفــاق می افتد. در 
پتروپالایشــگاه ها، نفتی ۶۶۵ دلاری با تبدیل به آروماتیک ۹۳۵ دلار و 
با تبدیل به الفین ها تا ۹۸۰ دلار در هر تن قیمت می خورد. به این معنی 
که تبدیل نفت خام به نفتا فقط ۴۵ درصد ارزش افزوده ایجاد می کند، 
در صورتی که اگر همان نفت خام به محصــولات الفینی یا آروماتیکی 

تبدیل شود تا ۱۱۵ درصد ارزش افزوده به دنبال خواهد داشت.
البته زنجیره ارزش در این مرحله متوقف نمی شــود. تبدیل محصولات 
بالادست پتروشیمی، به محصولات میانی ارزش افزوده را تا ۲۰۰ درصد 
بالا خواهد برد و تولید محصولات پایین دســتی و نهایی، نفت خام را تا 

۳۰۰ درصد با ارزش تر می کند.
بنابرایــن یکی از راهکارهای اساســی بی اثرکــردن تحریم های نفتی 
آمریکا به پیشــنهاد کارشناســان و متخصصــان، تغییــر رویکرد از 
خام فروشی به سمت فرآورده فروشی و تولید محصولات نهایی و ایجاد 

ارزش افزوده بیشتردر مسیر کاهش وابستگی کشور به نفت خام است.
با توجه به این مهم، شــرکت ملی پالایش و پخــش فرآورده های نفتی 
ایران در دولت سیزدهم تلاش دارد تا توســعه واحدهای پتروپالایشی 
را به ســرانجام برساند. در همین راســتا، در لایحه بودجه سال ۱۴۰۱، 
حضور این شرکت به عنوان یک شرکت توسعه ای مطرح شد و با تبدیل 
شــدن آن به قانون، شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
ایران می تواند در مســیر توسعه پتروپالایشــگاه ها بیش از پیش فعال 
شود.همچنین هیات دولت اخیرا با اضافه شدن شرکت مادر تخصصی 
ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران به فهرســت سازمان های 
توســعه ای موافقت کرد.این تصمیم با توجه به ضرورت تأمین بی وقفه 
و مطمئن انرژی مورد نیاز کشــور و با هدف تهیــه مقدمات برای انجام 
تکالیف شرکت مادر تخصصی ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی 

ایران در زمینه عملیات پایین دستی نفت انجام گرفت.
با این اقدامات، تفاهم نامه طرح پتروپالایشــگاه شهید سلیمانی را که 
می توان نخستین پروژه در حوزه تلفیق پالایش و پتروشیمی در کشور 
قلمداد کرد، به امضا رســید. هدف از احداث آن، افزون بر عبور کشــور 
از پالایشگاه ســازی و حرکت به سمت پتروپالایشــگاه ها، ایجاد ارزش 
افزوده و جلوگیری از خام فروشــی در جهت هم ســویی با نگاه دولت و 

پیش بینی سند تحول می باشد.
این طرح را می توان به عنوان نخســتین اقدام  دولت ســیزدهم برای 
جلوگیری از بحــران کمبود بنزین در آینده نزدیــک در نظر گرفت. اما 
این پالایشگاه ۳۰۰ هزار بشــکه ای، علاوه بر بر تأمین مصرف روزافزون 
داخلی بنزین و جلوگیری از واردات آن، سبب جلوگیری از خام فروشی 
در کشــور می شــود و افزون بر آن با تولید فرآورده های سبک سوختی 
و پتروشــیمیایی، نقش مهمی در ایجــاد ارزش افــزوده محصولات 

پایین دستی صنعت نفت ایفا می کند.
ترکیب فرآورده های تولیدی در پتروپالایشــگاه شــهید ســلیمانی با 
ظرفیت پالایش روزانه ۳۰۰ هزار بشــکه نفت خام سنگین، ۶۵ درصد 
سوخت و ۳۵ درصد محصولات شــیمیایی خواهد بود و قرار است این 

طرح پس از گذشت پنج سال از زمان اجرا تکمیل شود.
همچنین تفاهم نامه و مشــارکت نامه تامین مالی و ساخت پالایشگاه 
مروارید مکران در بندر جاســک به ظرفیت ۳۰۰ هزار بشــکه در روز با 
سرمایه گذاری ۶.۷ میلیارد دلاری نیز به امضا رسید. هر دو این طرح ها 
از تسهیلات تنفس خوراک صندوق توســعه بهره مند خواهند شد که 
در جهت کمک به اقتصاد این طرح ها و کوتاه تر کردن دوره بازگشــت 
ســرمایه آن ها دارد.با اجرای طرح های پتروپالایشــگاهی در کشــور 
علاوه بر جلوگیری از خام فروشــی و ایجاد ارزش افــزوده محصولات 
پایین دســتی صنعت نفت، همچنین عبور از پالایشگاه سازی و حرکت 
به سمت احداث پتروپالایشگاه، استمرار حضور کشورمان در بازارهای 
جهانی، تنوع در سبد محصولات نفتی، تامین نیاز داخلی کشور با توجه 
به افزایش روزافزون مصرف سوخت در کشور، تلفیق صنعت پالایش و 
پتروشیمی و به حداقل رســیدن چالش های موجود درهر دو بخش و 

جلوگیری از بحران کمبود بنزین و واردات بنزین محقق خواهد شد.
از ســوی دیگر با ایجاد این واحدها، تغییر آرایش خطوط لوله کشــور و 
توسعه صنعت انتقال، توســعه انبارها و ذخایر و دیگر تاسیسات جانبی 
مورد نیاز ذخیره و انتقال و صادرات فرآورده در کشور و سازگاری بیشتر 

صنعت پالایش نفت با محیط زیست نیز به محقق می گردد.

سخنگوی وزارت امور خارجه:
دولت و ملت ایران در برابر زیاده خواهی استعمار 

ایستاده است
 سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه ۱۲ شهریور ماه، روز مبارزه 
با استعمار و یادآور شخصیت مجاهد، شــهید رئیسعلی دلواری است، 

گفت: دولت و ملت ایران در برابر زیاده خواهی استعمار ایستاده است.
 ناصر کنعانی در حساب کاربری خود در اینستاگرام نوشت: ۱۲ شهریور 
روز مبارزه با استعمار و یادآور شخصیت مجاهد، شجاع و سمبل مبارزه 

با استعمارگران متجاوز و زیاده خواه، شهید رئیسعلی دلواری است.
ســخنگوی وزارت امور خارجه افزود: دولت و ملت ایران اسلامی به 
برکت خون شــهیدان راه اســتقلال، عزت و کرامت کشور، در برابر 
زیاده خواهی و زورگویی میراث داران اســتعمار ایستاده و از حقوق 

مشروع خود کوتاه نخواهد آمد.

یادداشت

تریبون

خریــدار   دبیر ســتاد اربعین کشــور از 
اســتقرار ۱۲۰۰ موکب در داخل کشــور 
و مرزها خبر داد و گفت کــه بیش از ۱۸۰۰ 
موکب هــم در داخل عراق و در شــهرهای 
زیارتــی نجف ، کربــلا، کاظمین و ســامرا 

مستقر هستند.
 »محمدتقی باقری« روز شنبه در برنامه در 
برنامه در مسیر حسین )ع( درباره مشکلاتی 
که برای برخی از اتباع برای ورود به کشــور 
عراق به وجود آمد، گفت: بــا تفاهم نامه ای 
که امســال بین دولت ایران و عــراق امضا 
شــد، موارد متعددی از جملــه ورود اتباع 
خارجی به عراق را پیشنهاد کردیم و از آنان 
خواستیم که مشــکل اتباع غیرمقیم را حل 
کنند و قول مســاعد دادند. اما در روزهای 
اخیر اعلام شــده که نمی توانیــم آنان را در 
ســفر زمینی بپذیریم و طرف عراقی با ورود 

آنان مخالفت کرد. 
وی دربــاره پیش بینی ها از تعــداد زائرانی 

که به این ســفر می روند گفت: پیش بینی 
اولیه ما این بود که بین ۴ تــا ۵ میلیون نفر 
به این مراسم می روند. امسال، اولین سالی 
است که اربعین مصادف با تابستان می شود 
و به همین دلیل شرایط سفر کمی متفاوت 
با سال های گذشــته اســت. گرما زدگی، 

بیماری های فصلی و ... را داریم.  
دبیر ســتاد اربعین کشــور درباره وضعیت 
حمــل وک نقلی به کربلا گفــت: ماموریت 
حمل و نقلــی ریلــی، هوایــی و زمینی و 
تامین ناوگان حمل و نقلــی برعهده وزارت 
راه و شهرسازی اســت و بر اساس برآوردها 
۴۵ هــزار و ۲۱۴ نفر از حمــل و نقل هوایی 
استفاده می کنند و یک میلیون و ۳۰۷ هزار 
و ۸۹۶ نفر از ناوگان زمینی شــامل ریلی و 
جاده ای استفاده خواهند کرد و سایر زائران 
نیــز مانند ســال های قبــل از خودروهای 

شخصی خود استفاده می کنند. 
باقری به اینکه فروش بلیط ناوگان جاده ای 

یعنی اتوبوس ها از ساعت صفر بامداد جمعه 
۱۱ شــهریور آغاز شــد اما گزارش هایی  از 
اختلال در سامانه خبر خبرداده شد، گفت: 
همکاران ما در وزارت راه و شهرســازی این 
اختلال را پیگیری کرده و مرتفع می شــود 
و فروش بلیط ناوگان هوایی نیز از شنبه ۱۲ 

شهریور آغاز شد.  
وی درباره وضعیت پارکینگ های مرزی نیز 
گفت: ســتاد مرکزی اربعین با برنامه ریزی 
که از دی ماه سال گذشته تمام آسیب هایی 
که در ســنوات وجود داشــت، بررســی و 
تلاش کرد به صورت عمیــق و جدی به این 
موضوعات بپردازد. یکی از این مشــکلات 
پارکینگ هــا بود که امســال در پایانه های 
مــرزی، ظرفیت پارکینگ ها ۲ برابر شــده 
است. بر این اســاس ظرفیت پارکینگ در 
مرز مهران ۵۰ هزار  و در مرزهای شــلمچه 
و چزابه ۴۰ هزار و در مرز خسروی ۱۰ هزار 
خودرو است. دبیر ستاد اربعین کشورتاکید 

کرد: در ســال های گذشته مرزهای ترددی 
ما ۳ مرز بود، اما با پیگیری های انجام شده ۳ 
مرز تمرچین، باشماق و خسروی نیز اضافه 
شــدند که مجموع ظرفیت آنــان ۱۰ هزار 
پارکینگ اســت. بنابراین مجموع ظرفیت 
پارکینگ های مــا به ۱۰۰ هزار تا رســیده 
اســت. باقری درباره موکب های حاضر در 
این مراســم نیز گفت: بیش از ۳ هزار موکب 
ایرانی به طور رســمی  و مورد تایید ســتاد 
مرکزی اربعین  داریم کــه از این تعداد، یک 

هزار و۲۰۰ موکب در داخل کشــور و مرزها 
مســتقر می شــوند و بیش ازیکهزار و۸۰۰ 
موکب در داخل عراق و در شهرهای زیارتی 
نجــف ، کربلا، کاظمین و ســامرا مســتقر 
هستند. این موکب ها هم اسکان دارند و هم 
به زائران خدمات می دهند. در قالب همین 
موکب ها بیــش از ۲ میلیون و ۱۰۰ هزار نفر 
اســکان داریم که یک میلیون و ۵۵۰ هزار 
نفر در داخل عراق و ۵۰۰ هزار نفر در مرزها 

اسکان می یابند. 

 رئیس جمهور »تزریق دٌز یــادآور« و »کنترل مبادی 
ورودی کشور« را ۲ موضوع مهم برای مقابله با ویروس 
کرونا در شهریورماه اعلام کرد و گفت: با توجه به تردد 
زائران اربعین و افزایش مســافرت ها در روزهای پایانی 
تابستان لازم است همه مردم شیوه نامه های بهداشتی 

را با جدیت رعایت کنند.
  آیت الله سید ابراهیم رئیسی روز شنبه در جلسه ستاد 
ملی مقابلــه با کرونــا »تزریق دز یــادآور« و »کنترل 
مبادی ورودی کشور« را دو موضوع مهم برای مقابله با 
ویروس کرونا در شهریور ماه اعلام کرد و گفت: با توجه 
به تردد زائران اربعین و افزایش مسافرت ها در روزهای 
پایانی تابستان لازم اســت همه مردم شیوه نامه های 

بهداشتی را با جدیت بیشتری رعایت کنند.
رئیس جمهور با اشــاره به گــزارش وزارت 
بهداشــت مبنــی بــر واکسیناســیون ۷۴ 
درصدی در کشور گفت: ضروری است نتایج 
مثبت واکسیناسیون و تزریق دز یادآور، برای 

مردم از طریق رسانه ها تشریح شود.
آیت الله رئیســی در بخش دیگری از سخنان 

خود اربعین را یک رویــداد عظیم و افتخار آمیز معرفی 
کرد و گفت: این حرکت بزرگ جهانی با تلاش عاشقان 
اباعبدالله)ع( و دوستداران مخلص اهل بیت)ع( برگزار 
می شــود و وظیفه دولت در این زمینه خدمتگزاری و 
تسهیل گری برای تردد زائرین اســت.رئیس جمهور 

با بیان اینکه رمز موفقیــت برگزاری هرچه 
بهتر اربعیــن مردمی بــودن آن اســت، از 
متولیان این امر و مســئولین دســتگاه های 
مختلــف خواســت از ظرفیــت گروه های 
مردمی و جهادی بصورت شایســته استفاده 
شــود.آیت الله رئیســی ثبت نام در سامانه 
»ســماح« را به منظور خدمت رسانی بهتر 
و تردد آســانتر زائرین اربعین ضروری و مهم دانســت 
و بر لزوم اطلاع رســانی دقیــق برای آرامش بیشــتر 
عاشقان اباعبدالله الحســین )ع( و رفع فوری دغدغه ها 
و مشکلات زوار تاکید کرد.رئیســی با ابراز خرسندی 
از ایجاد آرامش در کشــور عراق، تصریح کرد: دشمنان 

نمی خواهند این راهپیمایــی عظیم که ظرفیتی برای 
جبهه مقاومت و جهان اســلام اســت به خوبی برگزار 
شــود اما هر ســال بر شــکوه و عظمت اجتماع بزرگ 
عاشقان اباعبدالله افزوده می شــود.رئیس جمهور در 
بخش دیگری از ســخنان خود، به نزدیک شدن زمان 
بازگشــایی مدارس و دانشگاه ها اشــاره و بر ضرورت 
»تهویه مناســب« و »رعایت پروتکل های بهداشتی« 
تاکید کردند.رئیسی در همین زمینه به وزارتخانه های 
علوم و آموزش و پرورش ماموریــت دادند که با توجه 
به شرایط فعلی کشــور آئین نامه و دستورالعمل های 
بهداشتی به مناسبت بازگشــایی مدارس و دانشگاه ها 

را به روز رسانی وآنرا برای مردم تبیین و تشریح کنند.

رئیس جمهوری

وری است وار اربعین در سامانه سماح ضر ثبت نام ز

مشــاور تیم مذاکره کننــده ایــران در مذاکرات وین 
با تاکید بر اینکه واشــنگتن نباید تاریــخ را تکرار کند 
خاطرنشان کرد که اگر آمریکا صادق باشد طی ۲ الی ۳ 

روز به توافق می رسیم.
محمد مرندی، مشــاور رســانه ای تیم مذاکره کننده 
ایران در مذاکرات وین در گفت و گو با تلویزیون العربی 
با اشاره به پاسخ ایران به پیشــنهاد اتحادیه اروپا برای 
احیای برجام گفت که آمریکا باید بــه ایران اطمینان 

دهد که بار دیگر تاریخ را تکرار نکند زیرا این 
کشور پیش از این توافق را نقض و پاره کرده 

بود.
وی گفت که سیاســت های ترامــپ نباید 
تداوم داشــته باشــد و ما اجازه نخواهیم داد 
که اتفاقات گذشته بار دیگر رخ بدهد.مرندی 
تاکید کرد: همه می دانند که تهران به توافق 

پایبند بود اما واشــنگتن آن را نقض کرد.مشاور رسانه 

ای تیم مذاکــره کننده ایــران گفت که اگر 
آمریکا صادق باشــد طی دو الی سه روز می 
توانیم به توافق برسیم.بر اساس این گزارش، 
وزارت امورخارجه ایران بامداد روز جمعه از 
ارسال نظرات جمهوری اســلامی ایران در 
مورد پاســخ آمریکا درباره متن پیش نویس 

توافق احتمالی رفع تحریم ها خبر داد.
ناصر کنعانی سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان 

با بیان این مطلب تصریح کرد: پس از دریافت پاســخ 
آمریکا، تیم کارشناســی جمهوری اسلامی ایران آن را 
به دقت مورد بررســی قرار داده و پاسخ های ایران پس 
از ارزیابی در ســطوح مختلف، تدوین و پنج شنبه شب 
بــه هماهنگ کننده تحویل داده شد.نشــریه پولتیکو 
در ادامه گزارش داد که یک مقام ارشــد دولت آمریکا 
با بیان اینکه واشــنگتن در حال بررســی پاسخ تهران 

است، مدعی شده که نتیجه دل گرم کننده نیست.

مشاور

وز به توافق می رسیم اگر آمریکا صادق باشد طی ۲ تا ۳ ر

خریدار  رهبر انقلاب اســلامی در دیدار 
شرکت کنندگان در اجلاس مجمع جهانی 
اهل بیــت)ع( تاکید کردند کــه جمهوری 
اسلامی با الهام از اهل بیت اژدهای هفت سر 

استکبار را عقب راند و پیشرفت کرد.
 حضــرت آیــت الله خامنــه ای رهبــر 
معظم انقلاب اســلامی در دیــدار اعضای 
مجمع جهانــی اهل بیــت)ع( و میهمانان 
شــرکت کننده در هفتمیــن کنگــره این 
مجمع، عظمــت و محبوبیــت اهل بیت را 
در دنیای اســلام بی نظیر خواندند و تأکید 
کردند: جمهوری اســلامی به عنوان پرچم 
برافراشــته اهل بیت در مقابل نظام سلطه، 
معتقد است در دنیای اسلام هیچ خط فاصل 
مذهبی، قومی، فرقه ای و نــژادی، حقیقی 
نیست و تنها خط فاصل برجسته و حقیقی، 
مرزبندی میان دنیای اســلام با جبهه کفر و 

استکبار جهانی است.
حضرت آیت الله خامنه ای بــا توصیه مؤکد 
به مجمع جهانی اهل بیت برای بهره گیری 
از عظمت و محبوبیت اهل بیــت در دنیای 
اســلام افزودند: مجمع باید پایگاه و محل 
الهام گیــری همــه مســلمانان و جانهای 
مشتاق از معارف اهل بیت باشد و به گونه ای 

عمل کند که زینت اهل بیت شود.
رهبر انقلاب، معارف اهل بیت را مجموعه ای 
کامل از همه نیازهای مختلف آحاد بشــر و 
جوامع بشــری خواندند و گفتنــد: جوامع 
اسلامی امروز به همه ابعاد معارف اهل بیت 
نیاز جدی دارنــد و مجمع جهانــی باید با 
برنامه ریــزی دقیق و صحیح و اســتفاده از 
شیوه های معقول و ابزارهای تأثیرگذار، این 

وظیفه سنگین را انجام دهد.
ایشــان با اشــاره به پرچم برافراشته نظام 
جمهوری اســلامی در مقابل نظام استکبار 
افزودند: پیروان اهل بیت و شــیعیان جهان 
مفتخرند که نظام اسلامی در مقابل اژدهای 
هفت سر نظام ســلطه، سینه ســپر کرده 
و به اعتراف خود مســتکبران، بســیاری از 

نقشه های آنان را به شکست کشانده است.
رهبــر انقلاب، رمــز اســتواری جمهوری 
اســلامی را الهام گیری از اهل بیت دانستند 

و افزودند: آن ســتارگان درخشان با معارف 
نظری و ســیره عملی خود به ما آموخته اند 
که چگونه با تدبر و عمل به قرآن، راه اســلام 

عزیز را بپیماییم.
حضرت آیت الله خامنه ای پرچم جمهوری 
اسلامی را پرچم عدالت و معنویت خواندند 
و گفتند: بدیهی و طبیعی اســت که دنیای 
سلطه که همه باورها و اعمالش بر مادیات و 
پول و زور متکی اســت، در مقابل این پرچم 

به معارضه و دشمنی برخیزد.
ایشــان، امریکا را در رأس جبهه اســتکبار 
خواندند و افزودنــد: امام بزرگــوار با الهام 
از قرآن بــه همه یاد داد کــه خطوط فاصل 
غیرحقیقــی میان جوامع اســلامی را کنار 
بگذارنــد و فقط یــک خط فاصــل یعنی 
مرزبندی دنیای اســلام با کفر و استکبار را 

قبول داشته باشند.
حضرت آیــت الله خامنه ای خاطرنشــان 
کردند: براســاس همین باور عمیق بود که 
حمایت از فلسطین از همان روزهای اول در 
دستور کار انقلاب اسلامی قرار گرفت و امام 
با همه وجود پای مســئله فلسطین ایستاد 

و جمهوری اســلامی امروز هــم به همین 
هندسه سیاســی ترسیم شــده امام راحل 
عظیم الشأن عمل می کند و در آینده نیز به 

آن وفادار خواهد ماند.
ایشان، همدلی بی نظیر موجود میان ملتها 
در سراسر دنیای اســلام با ملت ایران را به 
علت پایبنــدی مردم ایران بــه راهبرد امام 
یعنی نفی خطوط مذهبی، فرقه ای، نژادی 
در جهان اسلام دانستند و افزودند: بر همین 
اساس ما همیشه همه کشورهای اسلامی را 
به بی اعتنایی به مســائلی همچون »شیعه 
و ســنی«، »عرب و عجــم« و دیگر خطوط 
فاصــل، و عمل بــه مبانی و اصــول دعوت 

کرده ایم.
رهبــر انقلاب، تشــویق ملتهــای دیگر به 
ایســتادگی در مقابــل زورگویی هــا را از 
علل عصبانیت نظام ســلطه و دشمنی آنها 
دانســتند و گفتند: خنثی کردن نقشه های 
جنایتکارانه آمریکا در کشــورهای مختلف 
که یک نمونه آن داعش بود، باعث تبلیغات 
متراکم ایران هراســی و شیعه هراســی، و 
متهم کردن ایران به دخالت در کشــورهای 

دیگر شــده است.ایشــان با تأکید بر اینکه 
جمهوری اســلامی دخالتی در کشورهای 
دیگر ندارد، اتهام زنی های ســلطه گران را 
ناشــی از عجز و ناتوانی آنهــا در جلوگیری 
از پیشــرفت های چشــمگیر نظام اسلامی 
خواندند و افزودند: البته همه باید در مقابل 
سیاستهای استکباری هوشــیار باشند و با 

آنها همراهی نکنند.
حضرت آیت الله خامنه ای، سیاست کنونی 
اســتکبار را پر رنگ کردن تفاوتها و خطوط 
فاصل غیرواقعی در دنیای اسلام برشمردند 
و گفتند: تحریک و نقشه کشــی برای جنگ 
شیعه و سنّی، عرب و عجم، شیعه با شیعه، و 
سنّی با سنّی که اکنون در برخی از کشورها 
مشاهده می شود، سیاســت شیطان بزرگ 
یعنی آمریکا اســت که بایــد در مقابل آن 
هوشیار بود.ایشان با اشاره به اینکه پیروان 
اهل بیــت باید پرچمــدار همبســتگی و 
هم افزایی باشند، افزودند: همچنان که از روز 
اول گفتیم، تشکیل مجمع جهانی اهل بیت 
به معنای مقابله و دشــمنی با غیرشــیعه 
نیســت و از ابتدا نیز با برادران غیرشــیعه 

که در راه درســت حرکت کــرده، همراهی 
کرده ایم.رهبــر انقــلاب در پاســخ به این 
سؤال که »آیا توانایی مقابله با معارضه های 
دشمنان جهان اسلام وجود دارد«، گفتند: 
قطعاً توانایی متوقف کــردن و عقب راندن 
استکبار با توجه به ظرفیتهای نرم افزاری و 

سخت افزاری دنیای اسلام وجود دارد.
ایشــان »حقایق و معارف اســلامی، توکل 
به خدا، نــگاه امیدوارانه به تاریخ، مســئله 
مهدویــت« را از جملــه ظرفیــت هــای 
نرم افزاری جهان اســلام خواندند و با اشاره 
به بن بســت های فکری غرب و نظام لیبرال 
دموکراســی افزودنــد: البتــه در زمینــه 
سخت افزاری، مســتکبران با استعمارگری 
و اســتفاده از منابع دنیای اســلام و به کار 
بردن انــواع حیله ها، خود را قــوی کرده اند 
اما ظرفیتهای طبیعی دنیای اســلام برای 
پیشرفت بسیار زیاد اســت که اهمیت یک 
نمونه آن یعنی نفــت و گاز امروز برای همه 

آشکارتر شده است.
حضرت آیت الله خامنه ای، شــکوفا شــدن 
ظرفیتها را در گرو عزم راســخ، شــناخت 
دشــمن، هدایتــی همچون هدایــت امام 
بزرگوار و کنار گذاشتن کم کاری ها دانستند 
و گفتند: امروز جمهوری اســلامی به عنوان 
یک الگو و واقعیت زنده، توانســته در مقابل 
انواع دشــمنی ها و حملات تاب آوری نشان 
دهد و آن نهــال تازه روییــده را به درختی 
کهن تبدیل کند. البته مقصود از الگو بودن، 
الگوگیری از ســاختار سیاسی نیست بلکه 

تمسک به اصول و مبانی امام بزرگوار است.
ایشــان در پایــان خاطرنشــان کردنــد: 
آینده دنیای اســلام آینده روشــنی است 
و مجموعه شــیعه می توانــد نقش آفرینی 
بزرگی در آن انجــام دهــد.در ابتدای این 
دیدار، حجت الاسلام والمسلمین رمضانی 
دبیــرکل مجمــع جهانی اهل بیــت)ع( از 
هفتمین اجلاس مجمع عمومی این مجمع 
که با حضور شــخصیت هایی از ۱۱۷ کشور 
و با شــعار »اهل بیت)ع( محــور عقلانیت، 
عدالت و کرامت« برگزار شد، گزارشی بیان 

کرد.
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عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس اعلام کرد
راه اندازی بورس بین الملل برای سرمایه گذاری 

در مناطق آزاد
 عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس گفت: بــورس بین الملل باید 
برای همه مناطق آزاد کشور راه اندازی شود تا بتوان از این طریق شاهد 

جذب منابع ارزی و نیز تحولات مطلوبی باشیم. 
»جعفــر قادری« بــه تاثیر بــورس بین الملل بــرای تامیــن منابع و 
سرمایه گذاری در مناطق آزاد اشــاره کرد و اظهار داشت: بازار سرمایه 
و بورس یکی از بهترین مکان هایی اســت کــه می تواند موجب جذب 
سرمایه گذار شود.وی افزود: در صورت عرضه بخشی از سهام واحدهای 
تولیدی به شرکت های خارجی، زمینه ورود منابع ارزی به کشور فراهم 
می شــود که این اقدام می تواند در این شــرایط که با محدودیت ارزی 

مواجه هستیم، کمک شایانی به همراه داشته باشد.
قادری بیان داشت: از طرفی هم مشارکت خارجی ها در سهام واحدهای 
تولیدی می تواند تقویت کننده امنیت کشور بوده و در حوادث مختلف 
همراه دولت باشــند؛ زیرا در کشــورمان با منافع همراه هستند و سعی 
می کنند در کنترل تنش ها تاثیرگذار باشــند.عضو کمیســیون برنامه 
و بودجه مجلس ادامه داد: شرکت هایی که ســهام آن ها در بورس بین 
الملل عرضه می شود، انگیزه بیشتری برای سرمایه گذاری در بازارهای 

خارجی دارند تا بتوانند تامین منابع مالی مطلوبی داشته باشند.
وی عنوان کرد: در واقع بورس بین الملل اقدام ارزشــمندی است که نه 
تنها در کیش و قشم، بلکه باید امکان راه اندازی آن در همه مناطق آزاد 

فراهم شود.
 در جلسه روز سه شنبه )یکم شــهریورماه( شورای عالی بورس، اعضای 
این شــورا، راه اندازی بورس بین الملل در مناطق آزاد کشور را تصویب 
کردند. این بورس با ســرمایه ارزی در مناطق آزاد تاســیس می شود و 

همه معاملات آن ارزی خواهد بود.

بورس بین الملل مناطق آزاد، پنجمین بورس کشــور است که با هدف 
تامین مالــی ارزی پروژه های صنعتــی و عمرانی با ســرمایه اولیه ۳۰ 

میلیون یورو در مناطق آزادراه اندازی می شود.

پیش بینی جابه جایی 4.۵ میلیون زائر اربعین از طریق ناوگان جاده ای
وش بلیت های هوایی اربعین تنها ازطریق  فر

ایرلاین ها
معاون حمل و نقل وزارت راه و شهرســازی گفت: سازمان هواپیمایی 
کشــوری اعلام کرده که فــروش بلیت هــای اربعین فقــط از طریق 
سایت های خود ایرلاین ها انجام شــود و آژانس های هواپیمایی فروش 

بلیت نخواهند داشت.
شــهریار افندی زاده درباره تمهیدات اندیشیده شــده برای تسهیل در 
تردد زائرین اربعین، گفت: در حمل ونقل ریلــی افزایش قیمتی وجود 
نخواهد داشت و با تاکید مقام عالی وزارت راه و شهرسازی، قیمت بلیت 
رفت و برگشــت تهران-نجف و تهران-بغداد از ۱۵ شــهریورماه شش 
میلیون تومان تعیین شده است که نســبت به قیمت های قبل، کاهش 
پیدا کرده است.وی افزود: ســازمان هواپیمایی کشــوری هم به تمام 
شرکت های ایرلاین ابلاغ کرده است که فروش بلیت های اربعین فقط 
از طریق سایت های خود ایرلاین ها انجام شود و آژانس های هواپیمایی 
فروش بلیت نخواهند داشت. وزیر راه و شهرسازی تاکید بسیاری بر این 
موضوع داشته و در این راستا هم بازرســان ویژه وزارت راه و شهرسازی 

در پایانه ها مستقر شده اند.
معاون حمل ونقل وزارت راه و شهرســازی در گفت وگوی ویژه خبری 
اضافه کرد: در بخش حمل ونقــل جاده ای هم ما بــا جابه جایی حدود 
۱.۵ میلیــون زائر اربعین در نــاوگان حمل ونقل عمومی و حدود ســه 
میلیون نفر در بخش حمل ونقل شــخصی روبه رو هستیم. ما نرخ همه 
انواع بلیت ها را در پایانه ها درج کرده ایم و مدیران ســازمان حمل ونقل 
و پایانه ها، در پایانه ها میز خدمت گذاشته اند. همچنین تاکید شده که 
اتوبوس ها به هیچ عنوان نباید دربستی باشــند و همین امروز با دو، سه 
شــرکت متخلف هم در این زمینه برخورد صورت گرفته و فعالیت شان 

به صورت موقت، به حالت تعلیق در آمده است.
افندی زاده از الزام صدور بلیت بــرای یک به یک زائرین خبر داد و عنوان 
کرد: چنانچه زائرین شکایتی در این رابطه دارند، می توانند با مراجعه به 
مدیرانی که در سازمان پایانه ها مستقر هستند یا در تماس با تلفن گویا 
۱۴۱ شکایت خود را مطرح کنند. در این راســتا تاکنون با سه شرکت 
که مسافران را به صورت دربســتی و با قیمت های بالاتر از نرخ مصوب 

جابه جا کرده اند، برخورد صورت گرفته است.

شرکت های تعاونی سهام عدالت ساماندهی 
می شوند

معاون حقوقی و امور مجلس وزارت امور اقتصادی و دارایی، ساماندهی 
و ارتقای سطح فعالیت شرکت های تعاونی سهام عدالت را از مهم ترین 
برنامه های مشترک وزارت امور اقتصادی و دارایی و وزارت تعاون، کار و 

رفاه اجتماعی عنوان کرد.
معاون حقوقی و امور مجلس وزارت امور اقتصادی و دارایی، ساماندهی 
و ارتقای سطح فعالیت شرکت های تعاونی سهام عدالت را از مهم ترین 
برنامه های مشــترک وزارت امور اقتصادی و دارایی و وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی عنوان کرد.هادی قوامی, معاون حقوقی و امور مجلس 
وزارت اقتصاد درباره بخش تعاون گفــت: حفظ و ترویج فرهنگ تعاون 
جهت پیشــبرد امور در ســطوح مختلف اقتصادی و اجتماعی بسیار 
سودمند اســت.قوامی با تقدیر از دست اندرکاران نمایشگاه رسم تعاون 
گفت: اطلاعات بسیار کاربردی و ارزشمندی به مخاطب، طی بازدید از 
این نمایشگاه منتقل و دیدگاه روشــنی از کاربردهای تعاون در ایران و 

جهان به بازدیدکنندگان ارائه می شود.
وی تصریح کرد: توجه به امر تعاون و فرهنگ تعاونی در کشور می تواند 
به پیشبرد بسیاری از امور اقتصادی  و پیشرفت مناطق در سراسر کشور 

منجر شود.

بازار

 رییس سازمان ملی زمین و مسکن گفت: بعد از دستور 
رییس جمهوری در خصوص عودت زمین های دولتی 
به وزارت راه و شهرســازی، ۸۰۰ هکتار زمین آزاد و به 

طرح نهضت ملی پیوست.
»علیرضا فخاری« در نشست خبری در محل سازمان 
ملی زمین و مسکن، اظهار داشت: قانون جهش تولید، 
اراضی مــازاد را مکلف به عودت به دولــت و وزارت راه 
و شهرسازی کرده اســت، اما برخی دستگاه ها از سال 

گذشته تا کنون در این راه اقدامی انجام ندادند.
وی گفت: ســازمان ملی زمین و مســکن در راستای 
تعهد خود، حــدود ۷ هــزار هکتار اراضــی دولتی را 
شناسایی کرده که تا تیرماه امسال فقط ۵۰۰ هکتار آن 

عودت داده شده است. 
معاون وزیر راه و شهرســازی ادامه داد: بعــد از تذکر 

رییس جمهــوری با افزایــش عرضه زمین 
دولتی مواجــه شــدیم و ۸۰۰ هکتار زمین 
بازگشت داده شــد. در پی دســتور رییس 
جمهوری مجموعه دولتی ها تلاش می کنند 
کــه زمین هــای مــازاد را به نهضــت ملی 

بازگردانند.
فخاری توضیــح داد: برخــی وزارتخانه ها از 

قبیل وزارت علوم در بخش دانشگاهی، وزارت جهاد و 
وزارت نفت فراوانی بیشترین تعداد اراضی را در اختیار 
دارند که بیشــترین عودت زمین از طریق وزارت جهاد 
بوده اســت و  وزارت نفت و وزارت علوم هم تلاش دارند 

بخشی از اراضی را به مسکن اختصاص دهند. 
وی با اشــاره به اینکه هنــوز از وزارت نفــت زمینی به 
نهضت ملی اختصاص نیافته اســت گفت: وزارت نفت 

برای تحویل زمین ها فاقد برنامه نیســت؛ اما 
نوع زمین های در اختیــار ایجاب می کند که 

تجدید شناسایی کنند و سپس عرضه کنند.
معاون وزیــر راه و شهرســازی همچنین با 
ارایه گزارشی از روند ســاخت مسکن برای 
عام مردم، افزود: طرح نهضت ملی مســکن 
از مناظر مختلف طرحی فوق العاده است که 

نیاز تلنبار شده مسکن را تامین می کند. 
فخاری بیان کرد: ســالی ۷۰۰ هزار واحد نیاز انباشته 
شده مسکن در کشــور وجود دارد و شرایط اقتصادی و 
تامین مواد و مصالح نیز از چالش های پیش رو است؛ اما 
دولت با جدیت و جسارت ســاخت مسکن را در برنامه 

جاری قرار داده است.
رییس ســازمان ملی زمیــن و مســکن تصریح کرد: 

تامین زمین لازم بــرای اجرای طــرح دولت به عدد 
قابل سنجشی رسیده است. با همه این شرایط سخت 
امروز در حوزه تامین زمین مشــکلی وجــود ندارد. 
در غالب برنامه و سیاســت های اعمالــی تا امروز یک  
میلیون و ۷۰۰ هزار واحد زمین تامین شــده اســت، 
مخالفت برخی ســازمان ها هم برای تحویل زمین به 
وزارت راه با اســتدلال هایی همراه اســت که وزارت 
علوم نیز با اســتدلال به همین مــوارد مخالف عودت 

زمین است.
وی گفــت: با این حــال ۳۵ هزار هکتار هم در مســیر 
شناســایی قرار دارد که در صورت انتقال قطعی، زمین 
برای ســاخت نهضت ملی به طور کامل محقق خواهد 
شد و برای ساخت و ۳ میلیون و ۲۰۰ هزار واحد مسکن 

شهری تامین زمین قطعی می شود.

رئیس انجمن ســرمایه گذاری های مشــترک ایرانی 
و خارجی اظهار داشــت: ارتباط دولتمــردان با خارج 
از کشور نسبت به گذشته گســترده تر شده و به عنوان 
مثال حضور چینی ها در ایران پررنگ تر شده که پیش 

از این، شاهد چنین مسئله ای نبودیم.
سید حسین ســلیمی در مورد افزایش میزان سرمایه 
گذاری خارجی گفت: نســبت به پارســال ما رشدی 
بالغ بر ۵۰ درصد را در زمینه ســرمایه گذاری خارجی 
تجربه کردیم. البته باید تا پایان پروژه ها و تا پایان سال 
منتظر بمانیم زیــرا امکان آن وجود دارد که ســرمایه 
گذاری خارجی در ۶ ماه نخســت ســال بالا بوده باشد 
و در ۶ ماهه بعدی تعدیل شــده یا باز هم اضافه شــود. 
اما به نسبت ۶ ماه دوم ســال گذشته، ما رشد داشتیم و 
اکنون منتظر برجام و سرمایه گذاری های شکل گرفته 

در پی آن هســتیم.وی در خصــوص میزان 
سرمایه گذاری خارجی بیان داشت: امسال 
حدود ۴ میلیارد دلار مجوز ســرمایه گذاری 
صادر شده که به نسبت سال گذشته، نزدیک 
به ۲ برابر اســت و البته قانع نیســتیم چون 
تصور می کنیم که لازم است حدود ۴۰-۳۰ 
میلیارد دلار که متناســب بــا جمعیت مان 

است، جذب سرمایه خارجی داشته باشیم. باید توجه 
داشت که تمام کشــورهایی که به این ارقام دست پیدا 

کردند، دارای امکاناتی کمتر از ما هستند.
وی افزود: در جذب سرمایه گذاری از طریق ارتباط های 
بین المللی و توافقات برجامی در حال رشد هستیم زیرا 
خارجی ها برای سرمایه گذاری، برای خریداری کالا و 
ارسال به ثبات اقتصادی کشور مقصد توجه می کنند. 

ما به دلایل مختلف نظیر حــذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی و تبدیل آن به ۲۶ هــزار تومان برای 
داروها، به تغییرات ۶-۷ برابری می رســیم 
که پذیرش این موضــوع برای طرف خارجی 

دشوار است.
رئیس انجمن سرمایه گذاری های مشترک 
ایــران و خارجی خارجی ضمن تایید رشــد 
۱۰۰ درصــدی جذب ســرمایه گــذاری خارجی در 
یکسال اخیر، خاطرنشان کرد: آمار گفته شده صحیح 
بوده و صدور مجوزها ۲ برابر پارســال شــده اســت. 
ارتباط دولتمردان با خارج از کشــور نسبت به گذشته 
گسترده تر شــده و به عنوان مثال حضور چینی ها در 
ایران پررنگ تر شــده که پیش از این، شــاهد چنین 

مسئله ای نبودیم.

وی با مثبت قلمداد کردن توافق برجــام، اذعان کرد: 
در مقایســه با ترکیه به عنوان یک کشــور همسایه که 
۳۰-۴۰ میلیارد دلار در ســال جذب سرمایه خارجی 
دارد و مهم ترین علت آن نیز توریسم است، ما نیز تمام 
شرایط توریسم را داریم اما به دلیل مشکلات ارتباطات 
بین المللی نظیر ویزا و روادید، دچار چالش هستیم. به 
علت وجود تحریم ها، نقل و انتقالات بانکی و مالی برای 
ما میسر نیست که در صورت لغو شــدن آن ها، قوانین 
بانکی برای نقل و انتقال پول تسهیل می شود. در حال 
حاضر ۳-۴ مرحلــه برای انتقال پول بایــد طی کرد تا 
بتوان ســرمایه ای را برای خرید کالایی انتقال داد که 
این موضوع هزینه ها را افزایش می دهد زیرا ســرمایه 
گذار خارجی علاقمند به کسب بهترین سود و خرید با 

بهترین قیمت است.

مسکن

سرمایه

خریدار  رییس کل ســازمان امور مالیاتی 
کشور اعلام کرد: با همکاری بانک مرکزی، 
تا پایان امسال، برنامه تفکیک حساب های 
شــخصی از تجاری به طور کامــل اجرایی 

خواهد شد.
به گزارش ســازمان مالیاتــی، داود منظور 
اظهار داشــت: در خصوص اجــرای قانون 
پایانه های فروشــگاهی و ســامانه مؤدیان، 
سال گذشته گام اول و مهم اجرای این قانون 
در جهت ســاماندهی ابزارهــای پرداخت 
برداشــته شــد و با اجرای مــاده )۱۱( این 
قانون، حدود هجده میلیون و هشتصد هزار 
دستگاه کارتخوان ساماندهی شد که از این 
تعداد، حــدود نه میلیــون و چهارصد هزار 
دســتگاه به علت عدم اتصال به پرونده های 
مالیاتــی غیرفعــال شــد و مابقــی نیز به 

پرونده های مالیاتی مربوطه متصل شد.
وی افــزود: در مقطــع کنونــی تعــداد 
دســتگاه های کارتخــوان فعــال متصل 
بــه پرونده هــای مالیاتی حدود هشــت 
میلیون و سیصد هزار دســتگاه  بوده و سایر 
دســتگاه های متصل به پرونده ها توســط 
مؤدیان آنها غیر فعال شــده اســت. عملًا 
حســاب های متصل به این دســتگاه های 
کارتخــوان، بــه عنــوان حســاب تجاری 
محســوب شــده و وجوه واریزی بــه این 
حســاب ها به عنوان وجوه درآمدی کسب و 

کار مؤدی در نظر گرفته خواهد شد.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی اضافه کرد: 

گام دوم اجرای این قانون که با مشــارکت 
بانک مرکــزی و در اجرای مــاده )۱۰( آن 
عملیاتی خواهد شــد، تفکیک حساب های 
شــخصی از حســاب های تجاری است که 
دســتورالعمل اجرایی آن در شــورای پول 
و اعتبــار مصوب شــده و به زودی توســط 
بانک مرکزی اعلام خواهد شــد. در جریان 
اجرای این مــاده قانونی تا کنــون بیش از 
هشــت میلیون حســاب تجاری شناسایی 

و بــه پرونده هــای مالیاتی متصل شــده و 
به منظــور تکمیل اطلاعــات در این حوزه، 
جلسات مستمر و هفتگی میان کارشناسان 
سازمان امور مالیاتی و بانک مرکزی در حال 
برگزاری اســت.منظور در خصوص ماهیت 
حســاب های تجاری گفت: این حساب ها 
که توســط فعال اقتصادی به عنوان حساب 
تجاری اعلام می شــود، مبنای محاســبه 
مالیات اســت چرا که تراکنش ها و هر گونه 

واریزی به این حســاب ها به عنوان درآمد و 
فروش مؤدی تلقی می شــود مگــر اینکه 

خلاف آن ثابت شود.
وی ادامه داد: تمام فعــالان اقتصادی باید 
حساب های تجاری و شخصی خود را تعیین 
تکلیف کنند و اگر فردی از حساب شخصی 
برای کار تجاری اســتفاده کند، شناسایی 

شده و مورد رسیدگی قرار می گیرد.
رئیس سازمان امور مالیاتی یکی از روش ها 

و ملاک های تعیین حساب تجاری از سوی 
این ســازمان را تعداد بــالای واریزی به آن 
حســاب در طی ماه عنوان کرد و گفت: مثلًا 
اگر یک حســاب شــخصی تعداد واریزی 
بالایی داشــته باشد مشــکوک به حساب 
تجــاری خواهد بود و مورد رســیدگی قرار 
خواهد گرفــت. اگر چــه علاوه بــر تعداد 
واریزهای به یک حســاب، شــاخص های 
دیگری همچــون مبلغ واریــزی طی دوره 
معین و ســایر عوامــل تحلیلــی، مبنای 
تشخیص حساب های شــخصی و تجاری 

خواهد بود.
منظور تاکید کرد: با توجه به اینکه با اجرای 
قانــون پایانه های فروشــگاهی و ســامانه 
مؤدیان، واریزی به حســاب تجاری مبنای 
تشــخیص مالیــات خواهد بــود، بنابراین 
فعالان اقتصــادی باید مراقبــت کنند، از 

حساب تجاری، استفاده شخصی نکنند.
 وی اظهار داشت: به موجب قانون پایانه های 
فروشــگاهی و ســامانه مؤدیــان، مؤدیان 
مشمول، علاوه بر عضویت در سامانه مؤدیان، 
موظف اند برای فروش کلیــه کالا و خدمات 
خود صورتحســاب الکترونیکی صادر کنند 
و اطلاعات این صورتحســاب ها را در مقاطع 
زمانی معین برای سازمان امور مالیاتی کشور 
ارســال کنند. در جریان اجرای این قانون، 
اطلاعات صورتحســاب های ارسالی مبنای 
محاسبه مالیات بر ارزش افزوده مؤدیان قرار 

خواهد گرفت.

۸۰۰ هکتار زمین دستگاه ها بعد از دستور رییس جمهوری برای ساخت مسکن آزاد شد

افزایش ۵۰ درصدی سرمایه گذاری خارجی در سال جاری

واگذاری شرکت هواپیمایی وابسته به مناطق آزاد منتفی شد؟
برهان محمودی  در پی درخواســت دبیر 
شــورای عالی مناطــق آزاد از معــاون اول 
رییس جمهور، مخبر دستور توقف واگذاری 
ایرلاین تابعه مناطق آزاد و بررســی بیشتر 

این موضوع را صادر کرد.
 گزارش هــا از صدور دســتور معــاون اول 
رئیس جمهور برای بررســی و بازگرداندن 
مالکیــت شــرکت هواپیمایی وابســته به 
ســازمان منطقه آزاد کیش به این سازمان 

حکایت دارد.

رئیس سازمان خصوصی سازی
 )۷ شهریور(: 100 درصد سهام کیش 

ایر در لیست واگذاری های امسال
این در حالی اســت که علی قربانزاده معاون 
وزیر اقتصاد و رئیس ســازمان خصوصی در 
نشست خبری هفته گذشــته به مناسبت 
هفته دولــت از برنامه ریزی بــرای اولویت 
داشــتن ۲۰ شــرکت دولتی در لیســت 
واگذاری ها خبر داد که یکی از آنها واگذاری 
۱۰۰ درصد سهام شرکت هواپیمایی تابعه 

منطقه آزاد کیش بود.
پیش از این نیز اعلام شده بود سهام شرکت 
هواپیمایی تابعه منطقه آزاد کیش با توجه 
به زیان ده بودن این شرکت واگذار می شود.

سعید محمد )18 بهمن 1400(: 
خصوصی سازی ایرلاین منطقه آزاد 

متوقف شد
ســعید محمد توسط بهمن ســال گذشته در 
مراســم تودیع و معارفه مدیران عامل ســابق 
و جدیــد شــرکت هواپیمایی تابعــه مناطق 
آزاد، ضمــن تاکید بــر اینکه در حــال حاضر 
بــا پیگیری های انجام شــده رونــد واگذاری 
و خصوصی ســازی این شــرکت هواپیمایی 
متوقف شــده و قطعیت این عدم واگذاری در 
حال پیگیری اســت گفت: این ایرلاین باید به 
دبیرخانه شــورایعالی مناطق آزاد و همچنین 
ســازمان منطقــه آزاد کیــش بازگــردد و با 
مشارکت سایر مناطق آزاد و با تجهیز و نوسازی 

ناوگان به فعالیت بهینه خود ادامه دهد.

مخبر )۹ شهریور(: خصوصی سازی 
ایرلاین منطقه آزاد متوقف شود

محمد مخبر معــاون اول رئیس جمهور در 
آئین بهره برداری و شــروع عملیات اجرایی 
پروژه های مناطــق آزاد و ویــژه اقتصادی 
کشور در پاســخ به درخواست سعید محمد 
دبیــر شــورایعالی مناطق آزاد و تشــریح 
وضعیــت پروازهــای جزیره کیــش برای 
بازگشت شــرکت هواپیمایی متعلق به این 

جزیره به دامــان مناطــق آزاد، ضمن بیان 
این که بهره مندی مناطق آزاد از شرکت های 
هواپیمایی اختصاصــی تحت مالکیت خود، 
قابلیت رایجی در دنیاســت، گفــت: نباید 
در دور باطل نبود گردشــگر و نبــود پرواز 
قــرار گرفت.مخبر در ادامــه از وزیر اقتصاد 
خواســت ضمن بررســی و اعلام گزارش، 
بازگشت مالکیت شرکت هواپیمایی مذکور 

به جزیره کیش را پیگیری کند.

منظور سعید محمد از »دور باطل نبود 
گردشگر-پرواز« به کیش چیست؟

در حالی مشــاور رئیس جمهــور از افتادن 
هواپیمایی منطقــه آزاد کیش در دور باطل 
نبــود گردشــگر-پرواز خبــر می دهد که 
گزارش ها از وضعیت کــم رونق منطقه آزاد 

کیش در تابستان امسال حکایت دارد.
در کنار عواملی چون انتقــال محرم و صفر 
به تابســتان و نیز افزایش بی سابقه دما در 
ســال جاری نسبت به ســال های گذشته، 
گرانی بلیت پروازهای کیش و هتل های این 
جزیره گردشــگری از دیگر آیتم ها اثرگذار 
در کاهش عجیب تعداد مسافران تابستانی 
امســال بوده است.گفته شــده قیمت های 
بالای یــک میلیون تا یک میلیــون و ۳۰۰ 

هزار تومانی پروازهای کیش ســبب شــده 
تا تعــداد پروازها در ســال جــاری به یک 
پنجم ســال های گذشــته برسد.شنیده ها 
حاکی است کیشوندان )ســاکنان کیش( 
کمپین هایی در خصــوص تقاضای کاهش 
نرخ بلیت پروازهای کیش به راه انداخته اند.

از ســوی دیگر، هواپیمایی وابسته به منطقه 
آزاد کیــش، در ماه های اخیر بــا زمین گیر 
شــدن ۳ فروند هواپیمای خود روبه رو شده 
بود که در کاهــش پروازها به ایــن جزیره و 

افزایش قیمــت بلیت بی تأثیر نبوده اســت؛ 
با این حــال هواپیماهــای زمیــن گیر این 
شــرکت با تلاش متخصصان و مهندســان 
ایرانی توانســته اند اوورهال شــوند.به نظر 
می رسد آنچه ســعید محمد دبیر شورایعالی 
مناطق آزاد از دور باطل نبود گردشگر-پرواز 
می گوید، همین نکته باشد که کاهش پروازها 
و افزایش قیمت بلیت ســفر بــه این جزیره، 
سبب دور تسلســل باطلی خواهد شد که به 

سود صنعت گردشگری نخواهد بود.



رئیس سازمان صنایع کوچک اعلام کرد
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عضو اتاق بازرگانی تهران:
حق بیمه قرارداد سلیقه ای اخذ می شود

عضو اتاق بازرگانی تهران گفت: اخذ مبالغ ســلیقه ای و بالا از شرکت ها 
که تحت عنوان حق بیمه قرارداد دریافت می شود، در نهایت به افزایش 

هزینه های تولید در داخل کشور می انجامد.
حمیدرضا صالحی در خصوص مشــکلات شــرکت های دانش بنیان، 
اظهار کرد: شرکت های دانش بنیان مشــکلات عدیده ای در خصوص 
بیمه، مالیات و مســائل دیگر دارند؛ به طور مثال، ممکن است بسیاری 
از ممیزهای مالیاتی هزینه های این شــرکت ها را قبول نکنند. موضوع 
دیگر به مالیات بر ارزش افزوده مربوط می شود که اگر ترتیبی داده شود 
که از مصرف کننده نهایی گرفته شــود، بهتر است و بخشی از مشکلات 
شــرکت های دانش بنیان حل می شــود. شــرکت دانش بنیان وقتی 
می خواهد محصولی را بفروشد، اول باید از طریق سازمان دارایی اقدام 
کند و مالیات هایش گرفته شــود که این موضوع مشکلاتی را به وجود 
می آورد.عضو اتاق بازرگانی ایران گفت: شــرکت های دانش بنیان در 
حوزه صادرات نیز با مشکلات زیادی مواجه هستند. باید معافیت هایی 
برای آنها در نظر گرفته شــود تا بتوانند به رقابــت در بازارهای خارجی 
بپردازند. اگرچه در مورد مالیات بر ارزش افــزوده معافیت دارند اما در 
ابتدا از تولیدکننــدگان این مبلغ دریافت می شــود و بعداً که صادرات 
انجام شد، عودت داده می شــود. اگر از همان ابتدا معافیت اعمال شود، 

تولیدکنندگان با آرامش خاطر بیشتری فعالیت خواهند کرد.
وی با اشاره به وضعیت اخذ حق بیمه از شرکت های دانش بنیان اظهار 
کرد: ما در گذشته در پروژه ها حق بیمه روی خرید پرداخت نمی کردیم 
و در بخش اجرا اعمال می شــد. الان حق بیمه در بخــش اجرا و خرید 
گرفته می شــود و این مسائل مشــکلاتی را برای شــرکت ها به وجود 
می آورد. از طرف دیگر، بیمه ها باید لیست پرسنل را که شرکت ها ارائه 
می دهند در نظر بگیرد. بیمه هــا باید بند ج قانون رفــع موانع تولید را 
رعایت کنند، اما در عمل این کار صورت نمی گیــرد و بیمه ها به خاطر 

کم نشدن درآمدهایشان به این بند از قانون تن نمی دهند.
صالحی افزود: اخذ مبالغ سلیقه ای و بالا از شــرکت ها که تحت عنوان 
حق بیمه قرارداد دریافت می شــود، در نهایت بــه افزایش هزینه های 
تولید در داخل کشــور می انجامــد و رقابت پذیری تولیــدات داخلی 
را بســیار کم می کند. در این شــرایط و در حالی که خارجی ها با انواع 
معافیت ها در حال قبضه کردن بازارهای ما هســتند؛ هــر چقدر ما به 
هزینه های تولید در داخل کشور اضافه کنیم، از رقابت پذیری تولیدات 
و خدمات کشــور کم می کنیم.وی ادامه داد: دولت به اندازه کافی و به 
انحای مختلف مبالغــی را از تولیدکنندگان دریافــت می کند و نباید 
آنقدر به شرکت ها و به ویژه شرکت های دانش بنیان فشار بیاوریم که در 

نهایت تولید برایشان سودآوری نداشته باشد و آن را رها کنند.

عضو اتاق بازرگانی گفت: ارتباط شــرکت های دانش بنیان و ســازمان 
تأمیــن اجتماعی یک ارتباط یک طرفه اســت. به طوری که ســازمان 
تأمین اجتماعی خودش به شــکایاتی که از این ســازمان می شــود، 
رســیدگی می کند. وقتی خاطی و قاضی یک مرکز باشد، نمی توان به 
برآورده شدن حقوق شرکت ها زیاد امیدوار بود. باید یک دستگاه قضائی 
مستقل با حضور نماینده سندیکاها و اصناف به شکایات رسیدگی کند.

وی تاکید کرد: از طرف دیگر، الزام شرکت ها به نگهداری اسنادشان به 
مدت طولانی و حسابرسی های طولانی مدت سازمان تأمین اجتماعی 
ثبــات را از بنگاه ها می گیرد و مشــکلات متعددی برایشــان به وجود 

می آورد.

وزارت صنعت:
و به خطر   افرادی که منافعشان از واردات خودر

افتاده علیه مصوبه دولت جریان سازی می کنند
 وزارت صنعت اعــلام کرد: برخــی گروه ها که منافعشــان در مصوبه 
اخیر واردات به خطر افتاده اســت، با هجمه های هماهنگ رســانه ای 
درصدد ایجاد فشــار بر کارگروه های تخصصی دفتــر صنایع خودروی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت هستند تا شــاید با تحت تأثیر قرار دادن 

تصمیمات کارشناسی، در مرحله اجرا به منافعی دست یابند.
به گزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، در توضیحات وزارت صنعت 
خطاب به رسانه های منتقد دولت آمده است: با توجه به حساسیت های 
موجود در موضوع واردات خودرو، بلافاصله پــس از تصویب آیین نامه 
واردات خودرو توســط هیات دولت، جلســات فشــرده کارگروه های 
 تخصصــی دفتر صنایــع خــودروی وزارت صنعت، معــدن و تجارت 
برای تدوین دســتورالعمل های اجرایی این مصوبه آغاز به کار کرده و 
همچنان درحال برگزاری اســت.تغییرات عمده مصوبه اخیر نسبت به 
مصوبه واردات سال ۱۳۸۲ همچون تاکید بر واردات هدفمند و تشویق 
به انتقال فناوری و تعیین ســقف منابع ارزی، دستورالعمل های سابق 

واردات را نیازمند بازنگری  و بازنویسی اساسی کرده است.
همچنین به منظور اجــرای دقیق و بدون ابهام آییــن نامه واردات باید 
مســائل فنی، بازرگانی، پولی و مالی، حقوقی و استانداردهای گوناگون 
به طور دقیق و همزمان در مرحله اجرا در نظر گرفته شــود که این مهم 
نیازمند صرف زمان مناسب و برگزاری جلســات متعدد کارشناسی و 

تخصصی با نهادهای مرتبط است.
در این بین، در کنار نقدهای منصفانه و کارشناســی کــه همه آنها مورد 
مطالعه و بررسی قرار گرفته ، به نظر می رسد برخی گروه ها که منافعشان 
در مصوبه اخیر واردات به خطر افتاده اســت، بــا هجمه های هماهنگ 
رســانه ای درصدد ایجاد فشــار بر کارگروه های تخصصی دفتر صنایع 
خودروی وزارت صنعت، معدن و تجارت هســتند تا شــاید با تحت تأثیر 
قرار دادن تصمیمات کارشناسی، در مرحله اجرا به منافعی دست یابند.
با این وجود، فارغ از برخی فشــارها و تحلیل های غیرکارشناســی، دفتر 
صنایع خودروی وزارت صنعت، معدن و تجارت با دعوت از کارشناســان 
خبره و فعــالان این حوزه، به صورت فشــرده درحال بررســی و تدوین 
دستورالعمل ها و جزئیات اجرایی این طرح می باشد.امید است طی چند 
روز آینده و با انتشــار دســتورالعمل های اجرایی مصوبه واردات خودرو 
و تشــریح و تبیین جزئیات آن، ضمن شفاف ســازی و رفــع ابهام های 

احتمالی، مصوبه دولت با سرعت بیشتری وارد مرحله اجرا شود.

تولید

 معاون هماهنگی و محیط کســب و کار وزارت صمت 
تاکید کرد: مشارکت دادن انجمن ها در سیاست گذاری 
و برنامه ریزی را بــا جدیت دنبال می کنیــم و در این 
راستا موافق پیشنهاد تشــکیل کارگروه مشترک بین 
انجمن های مرتبط با صنایع ماشین سازی و تجهیزات 

برای مانع زدایی و توسعه این صنعت هستیم.
به گــزارش وزارت صنعــت، معدن و تجارت، »ســید 
مهدی نیازی« در دیدار با اعضای هیات مدیره انجمن 
ســازندگان تجهیزات صنعتی ایران )ســتصا( افزود: 
معاون هماهنگی و محیط کســب و کار وزارت صمت 
گفت: تغییــر آرایش ســاختاری در وزارتخانه موجب 
شــد رشــته فعالیت مهم ماشــین آلات و تجهیزات 
از ســطح دفتر به ســطح یک معاونت ارتقا پیدا کرد و 
این نشــان دهنده اهمیت و نقش این رشته فعالیت در 

بخش تولید است.
این مقام مسوول وزارت صمت گفت: یکی از مولفه های 
رشد و توسعه کشور، توجه به ســاخت ماشین آلات و 

تجهیزات اســت و با همین دیدگاه، رشــته 
فعالیت ماشــین آلات و تجهیزات از ســطح 
مدیرکل به یــک معاونت با چهــار اداره کل 

ارتقا یافته است.
وی بیان داشــت: برای تعمیق ساخت داخل 
به یک برنامه میان مــدت نیازمندیم و آماده 
همکاری نزدیک با انجمن ها و تشکل ها برای 

تببین نقشه راه این صنعت هستیم.
نیــازی همچنین با اشــاره بــه ابلاغ مصوبــه جدید 
هیات دولت دربــاره حمایت از تولید دانــش بنیان و 
اشــتغال آفرین حوزه صنعت، معدن و تجارت، گفت: 
ظرفیت خوبی برای شرکت های دانش بنیان به ویژه در 
بخش ماشین آلات و تجهیزات در این آیین نامه ایجاد 
شــده که باید از این فرصت برای توسعه صنایع دانش 

بنیان به ویژه این صنعت استفاده کرد.
وی به تفاهم نامــه اخیر وزارت صمــت و وزارت عتف 
اشاره و تاکید کرد: موضوع تامین نیروی انسانی ماهر، 

ارتبــاط بین صنعــت و دانشــگاه و برآورده 
کردن نیازهای صنعت با استفاده از ظرفیت 
حوزه آمــوزش و پژوهــش در ایــن تفاهم 
نامه دیده شــده اســت.معاون وزیر صمت 
خاطرنشــان کرد: با توجه بــه ارزیابی های 
کارشناسی انجام شده، مهمترین راهبرد در 
توسعه صنعت ماشین ســازی و تجهیزات، 
توســعه فعالیت هــای پیمانکاری تخصصــی، ایجاد 
کنسرســیوم های تخصصی برای تجمیع ســازندگان 
ماشــین آلات و تجهیــزات و شــرکت های طراحی و 
مهندسی در قالب شــرکت های کارخانه ســاز با ارائه 
تضامین و خدمات پس از فروش و پرداخت تسهیلات 
ارزی بر اساس پیش فاکتور شــرکت های ایرانی است 
که باید به صورت جدی دنبال شــود و این پروژه ها در 

آیین نامه اخیر نیز پیش بینی شده است.
وی گفت: یکی از اشکال های نظام تسهیلات دهی این 
است که برای همه فعالیت های اقتصادی یک مدل و با 

شرایط یکسان، روش تامین مالی تعریف شده است.
نیازی توضیــح داد: باید مدل تامیــن مالی هر فعالیت 
تولیدی باتوجه به ویژگی، شــرایط و نــوع آن صنعت 

تعریف شود.
وی اضافه کرد: شــاید نیاز باشــد برای برخی صنایع 
به جای ارائه تسهیلات به سازنده، به خریدار تسهیلات 
داده شــود تا بتواند قرارداد خرید با سازنده منعقد کند 
و این منابــع در قالب نظام تامین مالــی زنجیره ای به 

تولیدکننده منتقل شود.
معاون هماهنگی و محیط کســب و کار وزارت صمت 
بیان داشــت: نیازمنــد یــک تغییر نگــرش در نظام 

تسهیلات در شبکه بانکی و بخش صنعت هستیم.
در این جلســه، اعضــا انجمن ســازندگان تجهیزات 
صنعتی ایران )ســتصا( به بیان دیدگاه ها و راهکارهای 
خود برای توسعه این صنعت پرداخته و از ایجاد معاونت 
جدید ماشــین آلات و تجهیزات استقبال کرده و آن را 

عاملی برای رشد و توسعه این بخش دانستند.

نائب رئیس اتاق بازرگانی ایران می گوید شــرایط برای 
صادرات محصولات ایرانی به غرب آفریقا و تهاتر کالا با 

یکی از کشورهای این منطقه وجود دارد.
حسین سلاح ورزی  اظهار کرد: کشــور مالی به عنوان 
یکی از کشــورهای غرب آفریقا ظرفیت بسیار خوبی 

برای تبدیل شــدن به یکی از بازارهای کالاهای ایرانی 
داشــته و بررســی های آن نشــان می دهد که امکان 

توسعه صادرات به این کشور وجود دارد.
وی با بیان این که با وجــود محدودیت ها امکان حضور 
گسترده تر ایران در بازار این کشور فراهم است، تصریح 

کرد: از محصولات کشاورزی و غذایی گرفته تا صادرات 
دارو امکان آن وجود دارد که ایــران در بازار مالی نقش 
خود را گسترده تر کند. از سویی دیگر در حوزه خدمات 
فنی و مهندسی نیز شــانس ما برای حضور در این بازار 

بالاست.

وی خاطرنشان کرد: در کنار ظرفیت صادراتی مطلوبی 
که می تواند برای ایران در مالی ایجاد شود امکان تهاتر 
کالا نیز یکی دیگر از گزینه های روی میز اســت که در 
صورت نهایی شــدن توافقــات می تواند به توســعه و 

تسهیل تجارت ایران کمک کند.

صمت

اتاق

سمیه رسولی  رؤسای اتاق های بازرگانی، 
تعاون و اصناف ایران در نامــه ای به رئیس 
جمهوری ضمن برشــمردن ۴ مانه بر ســر 
راه توسعه صادرات غیرنفتی، خواستار تک 

نرخی شدن ارز شدند.
رؤسای اتاق های بازرگانی، تعاون و اصناف 
ایران در نامه ای به رئیــس جمهوری نکات 
لازم بــرای تداوم روند رو به رشــد صادرات 
غیرنفتی کشــور و نیاز به اســتمرار کسب 

درآمدهای ارزی اعلام کردند.
در این نامه آمده اســت: ضمــن قدردانی 
از دیــدگاه ژرف اندیش و رویکــرد مثبت 
حضرتعالــی و دولــت ســیزدهم در حوزه 
تجارت خارجــی به ویژه توســعه صادرات 
غیرنفتی که در دوره یک ســاله سپری شده 
از عمر دولت منجر به حصول دســتاوردها و 
نتایج درخشــانی برای اقتصاد کشور شده 
است، به استحضار می رســاند از زمان آغاز 
به کار رســمی مدیریت جدیــد در معاونت 
دیپلماســی اقتصادی وزارت امور خارجه 
و همچنین سازمان توســعه تجارت ایران 
در دولت ســیزدهم، خوشــبختانه رویکرد 
تعاملی این دســتگاه ها علیرغم شدیدترین 
تحریم های اقتصادی کشور موجب تقویت 
روحیه و امید میان صادر کنندگان گردیده 
و منجر به رشــد صادرات کالاهای ایرانی به 
بازارهای جهانی و به خصوص کشــورهای 

همسایه شده است.
از سوی دیگر، توســعه ارتباطات منطقه ای 
و دیپلماسی تجاری با همسایگان، از جمله 
اقداماتی بود کــه با سیاســت های ابلاغی 
جنابعالی منجــر به ارتقــا ارزش صادرات 
غیرنفتــی از یک ســو و افزایــش صادرات 
محصولات با ارزش افزوده بالا شــده است، 
لیکن انتظار می رود در یک اقدام هماهنگ، 

تمامی دستگاه های اجرایی با سیاست های 
وزارت صنعــت، معدن و تجــارت، به ویژه 
با ســازمان توســعه تجارت ایران به عنوان 
متولی توسعه سیاســت های تجاری کشور 
همگام باشــند.در این راســتا بــا توجه به 
ضرورت تــداوم روند رو به رشــد صادرات 
غیرنفتی کشــور و نیاز به اســتمرار کسب 
درآمدهــای ارزی، برخــی از اولویت هــا و 
پیشــنهادها از مجموعه نظرات تخصصی و 
کارشناســی اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 
و کشــاورزی ایران، اتاق اصناف ایران و اتاق 
تعاون ایران به شــرح ذیل حضور شما ایفاد 

می گردد.
۱- با تغییر سیاســت های ارزی کشــور به 
جهت اجرای طرح مردمی ســازی اقتصاد، 

متأســفانه به تعــداد ارزهــای چندنرخی 
موجود افزوده شــده اســت. لذا با توجه به 
آثار مخرب وجود ارز چندنرخی در اقتصاد، 
ضروری اســت تدبیری اندیشــیده شود تا 
قیمت های مختلــف ارز در ســامانه نیما، 
سنا، بازار متشکل ارزی و نرخ توافقی میان 
صادرکنندگان با صرافی هــا، به یک قیمت 
واحد ســوق پیدا کند؛ به خصوص اینکه با 
توجه به تفاوت زیاد نــرخ ارز حواله وارداتی 
با نرخ واقعــی که از جیب صــادر کنندگان 
پرداخت می شــود، عملًا رانت جدیدی در 

راستای واردات ایجاد شده است.
۲- بروکراســی های اداری همچنان یکی از 
۵ مشکل کلیدی و اساســی کشور است که 
تولیدکننــدگان، صادرکننــدگان و حتی 

واردکنندگان مواد اولیه واحدهای تولیدی 
با آن مواجه هســتند. لذا ضروری است در 
این حــوزه، دولت اهتمام ویــژه و اقدامات 
مشــخصی را متناســب با هر دســتگاه در 
حذف قوانین و مقررات زائد و دست و پاگیر 
دو اقتصاد کشــور داشته باشــد. به نحوی 
که گزارش های ملموس راجع به تســهیل 
قوانین و مقــررات مخل به صــورت فصلی 
توسط کارگروهی متشکل از نمایندگان سه 
اتاق، معاونت حقوقی ریاســت جمهوری و 
وزارت امور اقتصادی و دارایی به حضرتعالی 
تقدیم گردد.۳- علیرغم نص صریح مواد ۲ و 
۳ قانون بهبود محیط کسب و کار، تأکیدات 
مقام معظم رهبری و نیز سیاست های مکرر 
اعلامی از سوی جنابعالی، متأسفانه برخی 

دســتگاه های دولتی علاقمند به استفاده 
از نظرات بخــش خصوصی قبــل از نهایی 
کردن تصمیمــات خود نیســتند، در این 
ارتباط دستوراتی توســط معاونت حقوقی 
رئیس جمهور در دولــت فعلی و دولت های 
قبلی بــه دســتگاه های اجرایــی مبنی بر 
ضــرورت نظرخواهی از فعــالان اقتصادی 
پیش از تصویب و ابلاغ هرگونه بخشــنامه و 
دستورالعمل و همچنین پیش آگهی کردن 
مقررات اجرایی جدید از ســوی دولت داده 
شده است، لیکن متأســفانه همچنان تعدد 
صدور بخشــنامه های خلق الســاعه، به بی 
ثباتی فضای اقتصادی و سلب قدرت برنامه 
ریزی از فعــالان اقتصــادی می انجامد. لذا 
دســتور خاص حضرتعالی در ایــن حوزه و 
برخورد با خاطیان بســیار راهگشا خواهد 
بود.۴- تأمین ســرمایه در گردش همچنان 
به عنوان یکی از معضلات واحدهای تولیدی 
و صادراتی مطرح اســت؛ به خصوص اینکه 
بعد از اجرای سیاست مردمی سازی اقتصاد 
و تورمی که در سایه آن حادث شده، هزینه 
تأمین گــردش مالی بنگاه هــای تولیدی و 
بازرگانی به شــدت بالا رفته و عملًا تأمین 
منابع از بانک ها نیز با مشکلات بسیار جدی 
مواجه شده اســت. لذا لازم است بازنگری 
لازم در نرخ سود بانکی صورت گیرد و امکان 
تأمیــن منابع مالی برای جبران بخشــی از 
نقدینگی مــورد نیاز واحدهــای تولیدی و 
به ویژه واحدهای تولیــدی صادرات محور 
فراهــم گــردد.در خاتمه آمادگــی مجدد 
فعالان اقتصــادی و صاحبان کســب و کار 
نســبت به ارائه مشــورت های دلسوزانه و 
راهکارهای اجرایی بــه دولت جهت بهبود 
شــرایط اقتصــادی و ارتقا شــاخص های 

تجارت خارجی کشور اعلام می گردد.

خریــدار  رئیس ســازمان صنایع کوچک 
و شــهرک های صنعتــی ایران از خســارت 
۷ میلیارد دلاری صنایع از قطعی برق ســال 
گذشــته خبر داد و گفت: به ازای هر مگاوات 
تولید برق، ۱۰۰ متر مربــع زمین رایگان در 
اختیار ســرمایه گذاران و واحدهای تولیدی 
قرار خواهــد گرفت.علی رســولیان در یک 
برنامــه تلویزیونی اظهــار کــرد: از ابتدای 
تابســتان امســال تاکنون قطع برق صنایع 
به صورت برنامه ریزی شــده و با اطلاع قبلی 
صورت گرفته و قطع برق خــارج از برنامه در 
شــهرک ها و نواحی صنعتی کشــور کاهش 
یافته که این موضوع رضایت نســبی در بین 
صنعــت کاران ایجاد کرده اســت. امســال 
در برخی روزهــا هیچ قطعی بــرق خارج از 
برنامه ای در شــهرک ها و نواحی صنعتی رخ 
نداده و در برخی روزها کل قطعی برق خارج 
از برنامه در حد یک ســاعت بوده است.وی با 
اشاره به قطعی برق غیرمنظم در سال ۱۴۰۰، 
به  خصوص در شــهرک ها و نواحی صنعتی، 
گفت: بر اســاس آمار اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی، تابســتان ۱۴۰۰ بخش 
صنایع ۷ میلیــارد دلار از قطعی های نامنظم 
و مکرر برق متضرر شده است.رئیس سازمان 

صنایع کوچک و شــهرک های صنعتی ایران 
با بیان اینکــه در حوزه صنایــع کوچک، هر 
مگاوات برق ۹۶ شغل ایجاد می کند، تصریح 
کرد: بر اســاس توافــق وزارتخانه های نیرو 
و صنعت، معــدن و تجارت، ســهمیه قطعی 
بــرق و تعطیلی صنایع یــک روز در هفته در 
نظر گرفته شــد و حتی برخی مواقع نیز نیاز 
به اعمال یک روز تعطیلــی در هفته هم نبود. 
این وضعیت باعث شــد از ۱۵ خرداد تا پنجم 
شهریور که این برنامه اعمال شد، رشد تولید 
در حــوزه فــولاد ۱۱.۸۴ درصــد، در بخش 
سیمان ۵.۳۵ درصد و در حوزه صنایع فلزی 
۱۸ درصد نســبت به بازه زمانی سال گذشته 
باشــد. همچنین میانگین بــرق تحویلی به 
صنایع در یک ســال اخیر ۱۵ درصد افزایش 

داشته است.

بهره  برداری بیش از 1000 مگاوات برق 
نیروگاه های مقیاس  کوچک

وی در ادامــه با بیــان اینکــه صنایع ۵۳۶ 
مــگاوات نیروگاه های خــود تأمین برق در 
شــهرک ها و نواحی صنعتی کشــور ایجاد 
کرده اند، اظهــار کرد: طبق اعــلام وزارت 
نیرو اگر واحد تولیــدی نیروگاه خود تأمین 

)CHP( ایجــاد کند، بــدون پرداخت حق 
ترانزیــت، می تواند بــرق مازاد خــود را به 
صنایع دیگــر بفروشــد. نیروگاه های خود 
تأمین امســال ۱۲۷۰ مــگاوات برق به کل 
صنایع کشــور تزریــق کرده انــدو ۱۰۰۰ 
مــگاوات برق نیز بــه شــهرک ها و نواحی 

صنعتی کشور اضافه کردند.
وی در ادامه با اشــاره به انعقــاد تفاهم نامه 
برای ایجــاد ۱۰ هــزار مــگاوات ظرفیت 
نیروگاهی جدید بــا وزارت نیرو در ســال 
گذشته، گفت: امســال نیز ۴۰۰۰ مگاوات 
جدید به این رقم اضافه شــده اســت. کار 
ساخت ۱۰ هزار مگاوات ظرفیت نیروگاهی 

۶۲ درصد پیشــرفت قراردادی و ســاخت 
۴۰۰۰ مگاوات ظرفیت نیروگاهی امســال 
نیز بیش از ۱۷ درصد پیشــرفت قراردادی 
داشــته اســت. از ۱۰ هزار مگاوات تفاهم 
شــده، ۱۸۰ مگاوات تاکنــون وارد چرخه 
تولید شــده و ۳۶۰ مگاوات دیگر نیز ظرف 

یک ماه آینده وارد چرخه تولید خواهد شد.

 واگذاری 100 مترمربع زمین رایگان
 در ازای تولید هر مگاوات برق

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان 
اینکه به دنبــال خود تأمینی بــرق صنایع 
هســتیم، تصریح کرد: به ازای هر مگاوات 
تولید بــرق، ۱۰۰ مترمربع زمین رایگان در 
اختیار سرمایه گذاران و واحدهای تولیدی 
قرار خواهد گرفت. همچنین وزارت صنعت، 
معدن و تجارت اجــازه واردات نیروگاه های 
کوچک مقیاس خارجــی را فراهم کرده که 
همه این مشــوق ها و مزایا به استان ها ابلاغ 
نیز شــده اســت.وی همچنین درخصوص 
انرژی های تجدید پذیر خورشیدی گفت: بر 
اساس تفاهم با ســازمان انرژی های تجدید 
پذیر و بهره وری انرژی برق )ســاتبا( مقرر 
شــده از ســقف واحدهای تولیدی موجود 

برای راه اندازی نیروگاه های خورشــیدی 
اســتفاده و هــم شــهرک های صنعتــی 
تخصصی انرژی خورشــیدی ایجاد شــود.
به گفته رئیــس ســازمان صنایع کوچک 
و شــهرک های صنعتی ایران ۹۲ شــهرک 
و ناحیــه صنعتی دارای پتانســیل برای راه 
اندازی شهرک انرژی خورشیدی در سراسر 
کشور شناسایی شده که این موارد به ساتبا 

نیز اعلام شده است.

مصرف برق صنایع چقدر است؟
رســولیان در ادامه با بیان اینکه در مجموع 
۱۱ هزار و ۲۰۰ مــگاوات ظرفیت برق مورد 
اســتفاده در شــهرک ها و نواحی صنعتی 
اســت، اظهار کرد: البته باید در حوزه بهره 
وری صنایع نیز با ارائه مشــوق کار شود که 
در این راســتا به دنبال افزایش مشــوق ها 
بــرای ارتقاء بهــره وری در حــوزه صنعت 
هســتیم. این مهم با ارتقاء موضوع آموزش 
و ارائه تســهیلات لازم قابل تحقق اســت. 
اســتانداردهای بهره وری در سازمان ملی 
استاندارد مشــخص می شــود و بر اساس 
چارچوب های ارائــه شــده و الزامات این 

سازمان جلو خواهیم رفت.

معاون وزیر صمت تاکید کرد؛ مشارکت دادن انجمن ها در سیاست گذاری و برنامه ریزی وزارت صمت

تهاتر کالایی ایران با کشوری در غرب آفریقا
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معاون وزیر نفت:
ون مرزی   از ظرفیت پالایشگاه های بر

استفاده می کنیم

مدیر عامل شرکت ملی پالایش و پخش فراورده های نفتی گفت: برنامه 
ما این است که از انحراف مسیر سوخت جلوگیری کنیم، در این صورت 

می توانیم تراز عرضه و تقاضا را پوشش دهیم.
جلیل سالاری، درباره امکان اســتفاده از ظرفیت خالی پالایشگاه های 
دیگر کشــورها برای تامین بنزیــن در ازای صــادرات نفت خام اظهار 
داشــت: ما در حال حاضر از پالایشــگاه های خارج از کشــور استفاده 

می کنیم و کارهای فرآورش برون مرزی را هم انجام می دهیم.
وی افزود: در حال حاضر در زمینه تعمیرات پالایشــگاهی نیز در دیگر 
کشــورها فعال هســتیم، ضمن اینکه  از ظرفیت های برون مرزی هم 
اســتفاده می کنیم تا هم خدمات فنی و مهندســی را صادر کنیم و هم 

تجارت فی مابین را اجرایی کنیم
مدیر عامل شــرکت ملی پالایــش و پخش فراورده هــای نفتی درباره 
آخرین گزینه برای تامین بنزین و احتمال واردات تاکید کرد: در بخش 
مصارف داخل کشور بیشتر بدنبال ســاختار مدیریتی هستیم، یعنی 
اعتقاد ما این اســت که هم باید به بخش خودرو توجــه کنیم، زیرا در 
حال حاضر با استاندارد جهانی فاصله داریم، بنابراین مصرف خودروها 
باید بهینه و استاندارد باشــد، ضمن اینکه برنامه دیگر ما این است که از 
انحراف مسیر ســوخت جلوگیری کنیم، در این صورت می توانیم تراز 

عرضه و تقاضا را پوشش دهیم. 
جلیل سالاری روز سه شنبه ۸ شــهریور ماه از کاهش سهمیه سوخت 
دوم )بنزین ســه هزار تومانی( خبرداد و گفت: از ابتدای شــهریور ماه 
سهمیه سوخت دوم )بنزین ســه هزار تومانی( از ۲۵۰ لیتر به ۱۵۰ لیتر 
کاهش یافته و ســهمیه اول به همان میزان ۶۰ لیتر به قوت خود باقی 

است.

نخستین مدرسه تابستانه آب و محیط زیست 
آغاز به کار کرد

 نخستین مدرسه تابستانه آب و محیط زیست در موسسه تحقیقات آب 
وزارت نیرو شروع به کار کرد.

 حمید کاردان مقدم عضو هیئت علمی موسســه تحقیقات آب وزارت 
نیرو در این مراسم گفت: این رویداد ویژه دانشجویان و فارغ التحصیلان 
ممتاز تحصیلات تکمیلی است. مدت زمان برگزاری نخستین مدرسه 
تابســتانی آب و محیط زیســت یک هفته بوده که در محل مؤسســه 
تحقیقات آب در حال برگزاری است.وی ادامه داد: این دوره تلاش دارد 
اطلاعات آبی خوبی در اختیار شــرکت کنندگان قرار دهد.عضو هیئت 
علمی موسســه تحقیقات آب وزارت نیرو افزود: بیش از ۳۷۰ دانشجو 
برای این دوره ثبت نام کردند که ۲۲۹ نفر ســاکن تهــران و ۱۲۳ نفر از 
دیگر شهرهای کشور هستند. ۶۰ درصد دانشــجویان دانشگاه تهران 
هستند.رئیس موسســه تحقیقات آب وزارت نیرو در مراسم افتتاح این 
مدرسه  گفت: موسسه تحقیقات آب از سال گذشــته و به دستور وزیر 
نیرو در بحث ارتباط با نخبگان و دانشگاه فعالیت تازه ای را آغاز کرد که 
نتیجه آن برگزاری نخستین مدرسه تابستانی آب و محیط زیست است 

که امروز در حال برگزاری است.
این مسوول بیان داشت: انتظار می رود این نخستین مدرسه تابستانی 
رهاورد خوبی برای دانشــجویان داشــته باشــد و بتواند در آینده بعُد 

بین المللی پیدا کند.

ح  بازتوزیع یارانه بنزین منتظر  اجرای فراگیر طر
ابلاغیه است

طرح بازتوزیع یارانه بنزین اواخر ســال گذشــته و به صورت آزمایشی 
در جزیره کیش آغاز شــد و تا اول مردادماه نیز ادامــه یافت و آنطور که 
مدیرعامل شــرکت ملی پخش فراورده های نفتی اعــلام کرده اجرای 
فراگیر آن در کل کشــور و یا زمان اجرای آن نیازمند ابلاغیه از ســمت 
دولت است.طرح بازتوزیع یارانه بنزین از اول اسفندماه ۱۴۰۰ و به طور 
آزمایشی در جزیره کیش به اجرا درآمد و قرار بر این بود که در ادامه در 
قشــم نیز اجرایی و بعد از بررسی و نهایی شــدن آن، در سطح کشور به 

مرحله اجرا برسد.
در این طرح همه شــهروندان دارای کارت کیشــوندی اعم از مالکان 
خودرو و افراد بدون خودرو، امکان دریافت ســهمیه بنزین ۲۰ لیتری 
را دارا بودند. در عین حال که در این طــرح، قیمت بنزین تغییری نکرد 
و نرخ بنزین یارانه ای ۱۵۰۰ تومان و قیمت بنزیــن آزاد ۳۰۰۰ تومان 
بود، اما با توجه به اختصاص اعتبار بنزین به افراد به جای خودروها، هر 
فرد یک اعتبار لیتری داشت که می توانست در جایگاه ها از آن استفاده 
کند؛ ولی کسانی که نیاز به استفاده از این بنزین نداشتند، می توانستند 
اعتبار خود را برای فروش عرضــه کرده و افرادی که نیــاز دارند، آن را 

خریداری کنند.
اجرای آزمایشــی این طرح در ابتدای مردادماه به اتمام رسید و آنطور 
که علی اکبر نژاد علی - مدیرعامل شرکت پخش فراورده های نفتی - به 
ایسنا گفته است، تجهیزات همچنان در جایگاه ها وجود دارد و مشکلی 
از این بابت نداریم. این طرح از حالت آزمایشی خارج شده و برای اجرای 

این طرح باید ابلاغیه اجرای آن به ما ابلاغ شود.
نژادعلی در پاســخ به زمان و فراگیری اجرای این طرح، با بیان اینکه فاز 
پایلوت طرح بازتوزیع یارانه بنزین در کیش اجرایی و اشکالات آن حل 
شده اســت، تصریح کرد: اکنون نیز بعد از طرح آزمایشی اگر قرار است 

این طرح استمرار داشته باشد، باید به شرکت ما ابلاغ شود.
مدیرعامل شــرکت پخش فراورده های نفتی با اشــاره به نتایج حاصل 
شــده از اجرای این طــرح، گفت: در حوزه شــرکت پخش مشــکلی 

نداشتیم، بحث های فنی به نحو احسن انجام شده است.
آنطور که ســتاد هماهنگی طرح بازتوزیع یارانه بنزین نیز اعلام کرده 
اجرای آزمایشی طرح بازتوزیع یارانه بنزین در جزیره کیش چهار ماهه 
بوده و قرار اســت نتایج اجرای طرح مذکــور در کمیته های تخصصی 

بررسی شده و مراتب جهت تصمیم گیری به دولت تقدیم شود.

و نیر

مجری تأمین کننده لوله های فولادی طرح آبرســانی 
غدیر با اشــاره به تلاش برای تأمین آب با کیفیت برای 
مردم خوزستان، گفت: این طرح با تأمین مالی ۵ هزار 

میلیارد ریالی برای به ثمر رسیدن بهره مند شده است.
»رضا بشــارتی زاده« افزود:  طرح آبرسانی غدیر یکی 
از بزرگ ترین طرح های آبرســانی اســت که در دولت 
ســیزدهم محقق شــد. این فعال صنعت فولاد افزود: 
تأمین مالی انجام شده برای طرح آبرسانی غدیر سبب 
سرعت گرفتن اجرای طرح شــد و زمان را برای به ثمر 

نشستن طرح کوتاه تر کرد.
 مردم خوزستان در ســال های اخیر به شدت با پدیده 
تأمین نشدن آب موردنیاز دست به گریبان بودند و این 

امر زندگی آنان را تحت تأثیر خود قرارداد.
نگرانی از تأمین آب موردنیاز همچنان دغدغه مردم بود 
تا آنکه دولت سیزدهم بر سرکار آمد و رئیس جمهور در 
نخستین قدم مقصد سفر خود را به این استان قرارداد و 

با حضور در میان مردم بر ضرورت تأمین آب 
برای مردم تأکید کرد.

در همان ســفر »علی اکبر محرابیان« نیز که 
به عنوان وزیر نیروی دولت ســیزدهم مطرح 
و انتخاب شده بود در معیت رئیس جمهوری 
در میان مردم حاضر شد از نزدیک در جریان 

وضعیت آبی این استان قرار گرفت.
وی در روزهای اخیر و در نشست خبری خود در پاسخ 
به سؤال خبرنگار اقتصادی ایرنا با اشاره نخستین سفر 
استانی دولت که به استان خوزستان انجام شد، گفت: 
در این سفر طرحی به رئیس جمهوری ارائه شد که سه 
ویژگی داشــت، اول این که کمیــت آب منطقه برای 
۲۵ سال تضمین می شــد، دوم کیفیت آب به بالاترین 
سطح کیفیت آب کشور که نمونه آن آب سد دز است، 
می رسید و ســوم طرح در حداقل زمان ممکن اجرایی 

شده و به بهره برداری می رسید.

پیش ازاین هم سخنگوی صنعت آب در این 
باره به خبرنگار ایرنا، گفته بــود: با روی کار 
آمدن دولت سیزدهم طرح میان مدت غدیر 
از ســوی »علی اکبر محرابیــان« وزیر نیرو 
مطرح شــد تا با اجرای آن مشــکلات طرح 
بلندمدت کاهش یابد.»فیروز قاســم زاده« 
افزود: در طــرح غدیر مقرر اســت برای ۲۶ 
شــهر و یک هزار و ۶۰۸ روســتای اســتان خوزستان 
آبرسانی شود. این طرح حداکثر ۲۴ مترمکعب بر ثانیه 
می تواند آبرسانی داشته باشد که در عمل ۴۶۵ میلیون 

مترمکعب ظرفیت آبرسانی اتفاق خواهد افتاد.
وی خاطرنشــان کرد: ویژگی این طرح آن اســت که 
برای ۴.۷ میلیون نفر از جمعیت اســتان خوزســتان 
تأمین آب خواهد داشت.ســخنگوی صنعت آب یکی 
دیگر از ویژگی های طرح غدیر را تنوع بخشی به منابع 
تأمین آب برشــمرد و ادامه داد: با این تنوع سازی اگر 

حوضه های آبریز کرخه، دز و کارون با شــرایط تغییر 
اقلیم دچار خشکســالی شــوند، تأمین آب مشکلی با 
تنوع لحاظ شــده نخواهد داشــت.روز جمعه یازدهم 

شهریورماه طرح عظیم غدیر به بهره برداری رسید.
»علی اکبر محرابیان« روز جمعه در آیین افتتاح طرح 
عظیم غدیر که با حضور رئیس جمهور در خوزســتان 
برگزار شــد، با اشــاره به کار جهادی ماهه وزارت نیرو 
اظهار کــرد: یکــی از ویژگی های مهم ایــن طرح در 
قســمت های مختلف طراحــی، اجــرا و تجهیزات، 
اســتفاده از لوازم صددرصد ایرانی اســت.وی با بیان 
اینکه این طرح اگر به صورت عادی اجرا می شــد، زمان 
زیادی می برد، افزود: این موضوع در حالی اســت که با 
به کارگیری ظرفیت های متعدد از جمله کارخانه های 
مهم صنعت آب که دچار رکود شــده بودند، توانستیم 
این مهــم را در کمتریــن زمان ممکن بــه این مرحله 

برسانیم.

مدیرعامل شرکت توســعه گاز ایران افتتاح پروژه خط 
لوله انتقال گاز ۸ اینچ سیمان لارستان را موجب خلق 
منافع عظیم اقتصادی خوانــد و از صرفه جویی ماهانه 
یک میلیون دلاری در این مجتمع بزرگ صنعتی خبر 

داد.
به نقل از شرکت مهندسی توســعه گاز، رضا نوشادی 

با اشــاره به افتتاح رســمی خط لوله انتقال گاز ۸ اینچ 
سیمان لارســتان در هفته دولت تصریح کرد: شرکت 
مهندســی و توســعه گاز ایران با هدف حذف مصرف 
روزانه بیش از ۷۰ هــزار لیتر فرآورده ســوخت مایع 
)مازوت( در کارخانه ســیمان لارســتان این پروژه را 
عملیاتی کرد.وی کاهش هزینه تامین سوخت مصرفی 

کارخانه را باعث صرفه جویی اقتصادی شــایان توجه 
در این مرکز صنعتی برشــمرد و ادامه داد: گازرسانی 
به کارخانــه ســیمان همچنین ســبب جلوگیری از 
آلودگی زیست محیطی ناشــی از مصرف سوخت مایع 
شده است.مدیرعامل شــرکت مهندسی و توسعه گاز 
ایران، گازرسانی به شــهرک های صنعتی حسنلری، 

روستاهای کورده، بریز و دهکویه را از دیگر بخش های 
این پروژه برشمرد و افزود: اجرای این پروژه، افت فشار 
شبکه گازرسانی روســتاها و مصرف کنندگان عمده را 
برطرف کــرد و مابه التفاوت جایگزینی ســوخت مایع 
بــا گاز طبیعی که حداقــل ماهانه یــک میلیون دلار 

پیش بینی می شود را به ارمغان آورد.

آب

سوخت

سمیرا ربیع   مدیرعامل شرکت مدیریت 
شــبکه برق ایران گفت: تا ســه سال آینده 
با احــداث ۱۴ هــزار مــگاوات نیــروگاه 
اختصاصی، صنایــع بزرگ از برق شــبکه 

سراسری بی نیاز خواهند شد.
مصطفی رجبی مشــهدی با بیــان اینکه 
وزارت نیرو با یک برنامه دقیق و مشــخص 
توانسته برای تابستان امســال تامین برق 
مناسبی برای همه مشترکان داشته باشد، 
گفت: این برنامه شــامل ۱۰۰ اقدام بوده و 
ما توانســته ایم از این طریق برق مورد نیاز 
بخش هــای مختلف را تامیــن کنیم که در 
ایــن برنامه صنایع کشــور آخریــن حلقه 

محدودیت ما در حوزه برق بوده است.
وی ادامه داد: امسال از ابتدای اجرای طرح 
مدیریت مصــرف، بخش خانگی و ســایر 
بخش ها کاهش مصرف انرژی قابل توجهی 
داشــتند و این به معنای قطعــی برق نبود، 
بلکه به معنای مدیریت مصرف در ســاعات 

اوج بار بوده است.
رجبی مشــهدی بیان کــرد: از ۴۰ میلیون 
قبض برق صادر شــده از خرداد ماه، ۱۶.۷ 
میلیون قبض مشمول پاداش صرفه جویی 
شدند که مبلغ این صرفه جویی حدود ۸۵۰ 
میلیارد تومان می شود و این طرح مدیریت 
مصرف تا پایان شــهریور مــاه ادامه خواهد 

داشت.
ســخنگوی صنعت برق با بیان اینکه از این 
۱۶.۷ میلیون نفــر، ۵.۱۴ میلیــون نفر در  
قبض خود بستانکار شدند، گفت: ما سالانه با 
افزایش یک میلیون مشترک جدید خانگی 
حدود ۴,۵ تا ۵ درصد رشــد مصرف خانگی 
داریم، ولی از ابتدای سال رشد مصرف برق 
خانگی منفی ۱.۹ درصد بــوده که می توان 
ادعا کرد عــلاوه بر کاهش پنــج درصدی 

مصرف برق در بخش خانگی، حدود ۱۵۰۰ 
مگاوات کاهــش مصرف بــرق نیز صورت 
گرفته است.ســخنگوی صنعت برق اظهار 
کرد: مصوبه کاهش مصــرف بخش اداری، 
امسال به خوبی اجرا شده و پایش خوبی در 
این حوزه صورت گرفت، بــه طوری که در  
بخش اداری و با پایش دقیق، ۶۰۰ مگاوات 

کاهش مصرف برق داشتیم.
رجبی مشهدی با بیان اینکه تابستان امسال 
در صنایع جابجایی بار داشــتیم، افزود: در 
مدیریت مصــرف مفهومی به نــام انعطاف 
پذیری داریم و به این معناســت که مصرف 
کننده بــزرگ می تواند با موکــول کردن 
ســاعت مصرف برق خود به زمان های غیر 
از ساعات اوج مصرف و یا جابجایی بار، برق 

خود را تأمین کند و امســال توانســتیم در 
مقایسه با دوره مشابه ســال گذشته انرژی 
تحویلی به صنایــع را ۱۵ درصــد افزایش 
دهیم به طــوری که ۱۷ درصــد در بخش 
فولاد، بیش از ۱۰ درصد در حوزه ســیمان، 
بیــش از ۱۸ درصــد در حــوزه آلومینیوم 
و ســایر بخش ها انرژی بیشــتری تحویل 
مشــترکان صنعتی دادیم که البته آنها هم 

همکاری خوبی با ما داشتند.
وی ادامه داد: همکاری صنایع در این بخش 
مناسب بوده و شــاهد کاهش مصرف انرژی 
آنها در ســاعات اوج بار بوده ایم، طوری که 
آنها با جابجایی زمــان تعمیرات و تعطیلات 
به ســاعت های غیر از اوج مصرف توانستند 
هم به ما کمک کنند و هم در شــیفت های 

بعدی انرژی بیشتری مصرف کنند.
ســخنگوی صنعت برق با بیان اینکه ۴۵۰ 
مگاوات مولد اضطــراری در اختیار ادارات 
و ســایر بخش ها از جمله نیروهای مســلح 
بود، گفــت: نیروهای مســلح در زمان های 
پرمصرف تولید برق کردند و توانســتند به 
ما در تامین برق کمک کنند و به این ترتیب 

فشار از روی این بخش برداشته شد.
رجبی مشــهدی گفت: یکی از اصلی ترین 
برنامه هــای ما در ایــن حــوزه آن بود که 
نگذاریم به چرخــه تامین برق صنایع خللی 
وارد شــود که این اقدام در نهایت منجر به 

رشد ۱۵ درصدی مصرف برق صنایع شد.
رجبی مشــهدی با تاکید بر اینکــه تا پایان 
ســال، ۱۰۰۰ مگاوات نیــروگاه به ظرفیت 

تولید برق صنایع اضافه خواهد شــد، گفت: 
تا سه سال آینده با احداث ۱۴ هزار مگاوات 
نیروگاه اختصاصــی صنایع بــرای تأمین 
برق خود، بار آنها از روی شــبکه سراسری 

برداشته شده و خودکفا خواهند شد.
وی اظهار داشــت: در صنایــع کوچک در 
صورتی که امکان آن ایجاد شود از مولدهای 
مقیاس کوچک استفاده خواهد شد و در این 
بخش وزارت نیرو پشتیبانی لازم را خواهد 
کرد.ســخنگوی صنعــت برق بیــان کرد: 
مرداد امسال اولین واحد نیروگاهی صنایع 
در مدار قرار گرفت و تا پایان ســال ۱۰۰۰ 
مگاوات نیروگاه با برنامه ریزی های صورت 
گرفته بــه بخش صنعت اضافه می شــود و 
تا چهار ســال آینده هم با تامیــن ۱۰ هزار 
مگاوات دیگر برق مورد نیاز صنعت را تامین 

خواهد کرد.
رجبی مشهدی با بیان اینکه همکاری بسیار 
خوبی با وزارت نفت داشته ایم به طوری که 
مخازن نســبت به سال گذشــته دو درصد 
بیشتر تکمیل شده است، گفت: در زمستان 
سال گذشته هیچ مشــکلی در تامین برق 
نداشــتیم و با برنامه ریزی صورت گرفته در 
زمستان امسال هم برق بخش های مختلف 

تامین خواهد شد.
در ادامه این نشســت،علی رسولیان معاون 
وزیر صمــت و  مدیرعامل ســازمان صنایع 
کوچک و شهرک های صنعتی ضمن تشکر 
از تعامل و همکاری علی اکبر محرابیان وزیر 
نیرو در خصوص موضوع تامین برق صنایع 
اظهار کرد: انصافا امســال وزارت نیرو با نگاه 
ویــژه و  حمایتگر به صنایع توجه داشــت و 
به طور مثال باعث رشــد ۱۱,۴۸ درصدی 
تولید فولاد در کشــور در مقایســه با مدت 

مشابه سال گذشته شد.

ح آبرسانی غدیر تأمین مالی ۵ هزار میلیارد ریالی در طر

وزانه ۷۰ هزار لیتر سوخت مازت در کارخانه سیمان حذف می شود مصرف ر

رشد 6 برابری وصول صادرات نفت خام، میعانات گازی و خالص گاز صادراتی

گزارش دیوان محاسبات از موفقیت دولت سیزدهم در افزایش صادرات و وصول درآمد نفتی
خریدار   در ۴ ماهه اول سال جاری وصول 
درآمدهای نفتی ایران رشــدی ۶ برابری در 
مقایسه با مدت مشــابه سال گذشته داشته 
که به معنای آن اســت که هم صادرات نفت 
افزایش داشــته و هــم درآمدهــای نفتی 
بیشــتری وارد چرخه اقتصاد ایران شــده 

است.
ســال گذشــته و با روی کار آمــدن دولت 
سیزدهم، بحث افزایش صادرات نفت حتی 
بدون رفع تحریــم ها به کلیــدواژه رئیس 

جمهوری و وزیر نفت تبدیل شد. 
موضوعی که به فاصله چند ماه مشخص شد 
نه شعار انتخاباتی که عملکرد واقعی دولت 

سیزدهم است.
سال گذشــته رئیس جمهوری اعلام کرد 
که صادرات نفت ایــران ۴۰ درصد افزایش 
داشــته و ایران معطل برجــام برای گرفتن 

حق خود از بازار نفت نمی ماند. 
در کنــار آن وزارت نفــت تلاش کــرد تا با 
بازاریابی فعال خود، مشــتریان جدیدی را 
وارد بازار نفت خود کند و مشتریان قدیمی 
و ســنتی خود را نیز ترغیب به خرید بیشتر 

نماید. 
این اقدامات تا ســال جاری نیز ادامه داشت 

تا آنجا که ایران توانســت امسال، بخشی از 
طلب خود از عراق در خصوص صادرات گاز 
را دریافت کند. با این حال، منتقدان دولت 
ســیزدهم که خود بخشــی از بانیان وضع 
موجود نیز هســتند، این اقدامات دولت را 
زیر ســوال می برند و با دیده شک به آن می 

نگرند. 
حالا با انتشــار گزارش تفریغ بودجه ۴ ماهه 
اول سال ۱۴۰۱، مشخص شــده که دولت 
فقط وعده نــداده، بلکه در عمل توانســته 
وصول درآمدهای نفتی خود را افزایش دهد. 
بر اساس گزارش دیوان محاسبات، گزارش 
تفریــغ بودجه چهار ماهه نخســت ســال 
۱۴۰۱ حاکی اســت میزان وصــول درآمد 
حاصل از صادرات نفت خام و میعانات گازی 
و خالص گاز صادراتی نسبت به مدت مشابه 
ســال قبل افزایش بیــش از ۴۸۱ درصدی 

داشته است.
به عبــارت دیگر، مــی توان گفــت منابع 
وصولی حاصــل از صــادرات نفــت خام، 
میعانــات گازی و خالــص گاز صادراتی در 
چهارماهه نخست ســال ۱۴۰۰ حدود ۱۱ 
هزار میلیارد تومان بــوده که در چهار ماهه 
نخســت ســال ۱۴۰۱ به حــدود ۶۶ هزار 

میلیارد تومان رسیده اســت که از افزایش 
چشمگیر ۶ برابری حکایت دارد.

بر اســاس این گــزارش، در ۴ ماهه ابتدای 
ســال جاری، از میــان ۶۷ حکمی که طبق 
قانون می بایســت تا پایان خردادماه برای 
آنها تصویب نامه، دســتورالعمل، سازوکار 
اجرایی، ترتیبــات اجرایی و یا شــیوه نامه 
تهیه و تصویب می شــد، تنها ۱۷ مورد )۲۵ 
درصــد( اجرایی شــده و در ۵۰ مورد دیگر 
احکام تصویب نشده است. لازم به یادآوری 
اســت که عدم ابلاغ به موقع آیین نامه ها، 
موجب عــدم اجرای احکام قانــون بودجه، 
کاهش وصول درآمدهــا و در نهایت محقق 

نشدن هدف قانونگذار می شود.
یافته های گــزارش تفصیلی بــرش چهار 
ماهــه تفریغ بودجه ســال ۱۴۰۱ نشــان 
می دهد حدود ۶۲ درصــد از منابع مصوب 
بازه زمانی این گزارش تحقق یافته اســت. 
همچنین طی همیــن بازه زمانــی میزان 
مصارف حدود ۶۶ درصد مبلغ مصوب بوده 
است. مقایسه عملکرد وصول منابع عمومی 
دولت در دو ماهه اول و دوم سالجاری حاکی 

از روند مطلوب و افزایشی آن بوده است.
بر اســاس این گزارش، درآمدهای مالیاتی 
در چهار ماهه اول ســال جــاری حدود ۸۱ 
درصد مبلغ مصوب این بــازه زمانی بوده و 
مجمــوع درآمدهای مالیاتی نیــز تا تیرماه 
سال ۱۴۰۱ نســبت به دوره مشــابه سال 
گذشته رشد ۶۹ درصدی را نشان می دهد 
و از حدود ۹۱ هــزار میلیارد تومان به حدود 

۱۵۴ هزار میلیارد تومان رسیده است.
بر مبنای گزارش دیوان محاســبات، تعداد 
دستگاه های صورتحســاب نداده در چهار 
ماهه اول سال ۱۴۰۱ نسبت به دوره مشابه 
سال گذشــته با کاهش ۵۱ درصدی همراه 
بوده و از ۲۱۸ دســتگاه به ۱۰۷ دســتگاه 
کاهش یافته اســت کــه نشــان از بهبود 

وضعیت ارایه صورت حســاب های ماهانه 
دستگاه های اجرایی تحت رسیدگی در پی 
انتشار نتایج گزارش های نظارت مستمر دو 
ماهه و پیگیری های مســتمر خزانه داری 

کل کشور و دیوان محاسبات دارد.
بخش دیگری از این گزارش نشان می دهد 
که علیرغــم تکالیف مقــرر در تبصره )۲( 
قانون بودجه سال ۱۴۰۱ مبنی بر واگذاری 
ها، هیچگونــه واگذاری طی چهــار ماهه 
منتهی به تیرماه سال جاری صورت نگرفته 

است.
در خصوص فــروش امــوال و دارایی های 
مازاد دولــت نیز علیرغم پیــش بینی مبلغ 
۲۳ هزار میلیارد تومان تحت عنوان »منابع 
حاصل از فروش اموال و دارایی های منقول 
و غیرمنقول مازاد دولــت« در قانون بودجه 
سال ۱۴۰۱ کل کشــور و صدور تعداد ۳۶ 
فقره مصوبه از ســوی وزارت امور اقتصادی 
و دارایی مبنی بر الزام به فروش ۸۹ مورد از 
اموال طی بازه زمانــی موضوع این گزارش، 
صرفاً مبلغ ۵۸ میلیارد تومان وصول شــده 
که این مبلغ کمتر از یک درصد مبلغ پیش 
بینی شــده چهار ماهه نخســت سالجاری 

است.



خریدار گزارش می دهد

ومند قانون رتبه بندی و معلمانی که هنوز از مزایای آن محر

جامعه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 6
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rیکشنبه      13 شهریور 1401    شماره 1136

سخنگوی پلیس:
گذر موقت اربعین ظرف ۷۲ ساعت از طریق پست 

تحویل می شود
 ســخنگوی پلیس گفت: برگه تردد ویژه اربعین )گــذر موقت اربعین( 
حداکثر ظرف ۷۲ ســاعت و از طریق اداره پســت به نشانی متقاضیان 
و مشــتاقان حضور در راهپیمایی عظیم و معنوی اربعین حسینی )ع( 

تحویل می شود.
 ســردار مهدی حاجیان اظهار داشــت: برگ تردد ویــژه اربعین )گذر 
موقت اربعیــن( حداکثر ظرف ۷۲ ســاعت و از طریق اداره پســت به 
آدرس متقاضیان و مشــتاقان حضور در راهپیمایــی عظیم و معنوی 
اربعین حسینی )ع( تحویل می شــود.وی تاکید کرد: هموطنان برای 
درخواســت برگ تردد ویژه اربعین صرفا به دفاتر پلیس + ۱۰ مراجعه 

کنند و به هیچ وجه به مراکز صدور گذرنامه مراجعه نکنند.
ســخنگوی فراجا گفت: مراجعه به مراکز صدور گذرنامــه صرفا برای 

تمدید مهلت اعتبار گذرنامه های فاقد اعتبار است.

دادستان تهران:
برخورد قضایی با مدیرانی که در ترخیص 

کالاها اهمال کاری کنند
 دادســتان تهران گفت: با مدیرانــی که در ترخیــص کالاها از گمرک 

اهمال کاری و سهل انگاری کنند، برخورد قضایی می شود.
»علی صالحی« در مراســم انهدام یک هزار و ۵۰۰ تن کالاهای متروکه 
در جمع خبرنگاران اظهار داشــت: زمانی که کالاها وارد گمرک شــده 
اســت دارای تاریخ و قابل مصرف بوده اســت که به خاطر اهمال کاری 

بعضی از مدیران در گذشته باعث شده تا کالاها در انبارها رسوب شود. 
وی افزود: بررســی های قضایی صورت می گیرد در صورت کم کاری و 
اهمال مدیران، پرونده های قضایی تشکیل و با آنان برخورد خواهد شد. 
 دادســتان تهران تاکید کرد: با ورود همکاران دســتگاه های قضایی و 
متولیان امر، اکنون تحرکات خوبی صــورت گرفته و انبارهای گمرک و 
سازمان اموال تملیکی رصد می شود. وی با اشاره به حفاظت از کالاها در 
انبارهای اموال تملیکی و گمرکی بیان داشت: باید بسته بندی کالاها به 

تفکیک پرونده ها صورت گیرد و از کالاها محافظت شود. 
وی خاطرنشــان کرد: بعضی از کالاها نیاز به دمای مناسب و نگهداری 
دارند که باید انبارها منطبق با کالاها مدیریت شــوند. وی بیان داشت: 
بــرای ورود کالاها ارزآوری شــده اســت کــه نباید مراحــل اداری و 

رعایت نکردن موارد قانونی منجر شود تا به مرحله انهدام برسند.

موارد مختلفی باعث انهدام کالاهای متروکه می شود 
عبدالرضا کشاورز مدیرکل گمرک شــهریار در این مراسم بیان داشت: 
کارهایی که به مرحله انهدام می رســند قبل از اینکه تاریخ مصرفشان 
بگذرد از مجاری قانونی وارد کشــور می شــوند. وی افــزود: عدم ثبت 
سفارشی یا عدم دریافت کد ســاتای بانک مرکزی باعث می شود تا این 
کالاها در زمان مقــرر از گمرک ترخیص نشــوند و در انبارها تاریخ آنها 
بگذرد. کشاورز بیان داشت: کالاهای سلامت محور تاریخ مصرف دارند 
که بررسی کارشناسی می شود که اگر امکان استفاده مصرف ثانویه و یا 

باز صادرات را دارد، اقدام شود.

اختصاص زمین های آستان شاه عبدالعظیم 
حسنی برای ساخت مسکن

تولیت آســتان شــاه عبدالعظیم حســنی گفت:ما حاضر هســتیم 
زمین های آســتان را در اختیار شــهرداری قرار دهیم تا مسکن در آنها 
ساخته شود.حجت الاسلام والمسلمین سید علی قاضی عسگر تولیت 
استان شاه عبدالعظیم حســنی در در آئین آغاز ســاخت ۵ هزار واحد 
مسکونی در شهر تهران با اشاره به ســاخت مسکن گفت: امیدوارم این 

اقدام شهرداری منجر به توسعه شهر شود.
وی ادامــه داد: در قرآن خداوند از مردم خواســته اســت تــا زمین او 
را آباد کننــد و در همین راســتا حضرت علی علیه الســلام نیز در نامه 
۵۳ نهج البلاغه به مالک اشــتر دســتور می دهد تا برای عمران و آبادی 
شهر تلاش کند.تولیت استان شــاه عبدالعظیم حسنی اظهار کرد: باید 
عمران و آبادانی شهر توسط مدیران مناسب ایجاد شود و زمینه این کار 

در نظام جمهوری اسلامی ایران فراهم آمده است.
قاضی عسگر گفت: ۳۰ سال طول کشید تا نفر آباد درست شود و هر که 
عامل این کار بوده است باید از مردم خجالت بکشد، مشکلاتی در ری و 

اطراف حرم وجود دارد و تقاضای من رفع مشکلات است.
وی با بیــان اینکه مبلغ خوبــی برای محرومیت زدایــی ری تخصیص 
یافته است ادامه داد: ما حاضر هســتیم زمین های آستان را در اختیار 

شهرداری قرار دهیم تا مسکن در آنها ساخته شود.

شهر

آمار روزانه وزارت بهداشــت از وضعیت بیماری کرونا 
در کشور، نشان می دهد که شرایط رو به بهبود است و 

احتمالا از قله موج هفتم عبور کرده ایم.
در روزهای اخیر شاهد کاهش قابل توجه آمار کرونا در 
کشور بوده ایم، به طوری که روز گذشته ۲۷ مورد فوتی 
داشتیم که سهم هر اســتان کمتر از یک مورد مرگ و 

میر بوده است.
اگر شــرایط هفته گذشــته در روزهای پیش رو تکرار 
شــود، می توان امیدوار بود که از قله مــوج هفتم عبور 

کرده ایم.
بر اساس اعلام وزارت بهداشت، پنج شنبه ۱۰ شهریور 
۱۴۰۱، موارد ابتلای جدید کرونا در کشــور ۱۰۶۷ نفر 
بود و ۲۳ نفر هم فوت شــدند که در مقایسه با روز قبل 
از آن، یعنی چهارشنبه ۹ شــهریور ۱۴۰۱، آمار روزانه 

سیر نزولی داشته است.
آمار روز چهارشنبه گذشــته شامل ۱۳۶۴ 
بیمار جدید و ۲۷ مــورد فوتی بود. همچنین 
در تاریخ ۸ شهریور نیز این آمار شامل ۱۴۶۲ 

بیمار جدید و ۴۷ فوتی بود.
بررســی آمار روزهای اخیر کرونا در کشور، 
نشان می دهد که شــاهد سیر نزولی بیماری 

هســتیم و این احتمال وجود دارد که از دوران سخت 
موج هفتم عبور کرده ایم.

در همین حال، نقشه کرونایی کشــور نیز دچار تغییر 
شده و از تعداد شــهرهای قرمز رنگ کاســته شد. به 
طوری که تا پایان هفته گذشــته، ۶۴ شهرســتان در 
وضعیت قرمز، ۱۶۳ شهرســتان در وضعیت نارنجی، 
۲۰۷ شهرســتان در وضعیت زرد و ۱۴ شهرستان در 

وضعیت آبی قرار داشــتند. اما، در تازه ترین 
گزارش وزارت بهداشــت، تعداد شــهرهای 
قرمز در روز جمعه ۱۱ شــهریور ۱۴۰۱، به 
۸ شــهر کاهش یافــت. همچنیــن، تعداد 
شــهرهای نارنجی نیز به ۱۱۶ شهر رسید و 
تعداد شهرهای زرد رنگ به ۳۰۲ و شهرهای 

آبی هم به ۲۲ شهر افزایش یافت.
حاصل جمع بندی آمار کرونــا و همچنین رنگ بندی 
نقشه کرونایی کشور، منتج به این موضوع می شود که 
تا قبل از بازگشــایی مدارس و دانشگاه ها، شرایط رو به 
بهبود برود و دانــش آموزان و دانشــجویان، با دغدغه 

کمتری در کلاس های درس حاضر شوند.
اما، نکته ای که نباید فراموش شــود، بروز موج هشتم 
کرونا در فصول ســرد ســال اســت. روزهایی که قرار 

است پنجره ها بسته شــود و همین موضوع می تواند به 
چرخش ویروس در فضاهای بســته و عاری از تهویه، 
کمک کند. بنابراین، بایــد از همین حال به فکر رعایت 

پروتکل های بهداشتی در مراکز آموزشی باشیم.
حمیدرضا جماعتی دبیر کمیته علمی کشوری کرونا، 
با عنوان این مطلب که آخرین گزارش هــا از کرونا در 
جهان و ایران نشــان می دهد که ابتلاء، بستری و مرگ 
و میر بر اثر کرونا در اکثر کشــورهای دنیا، رو به کاهش 
است، گفت: شــاهد افزایش تزریق واکســن در نوبت 
یادآور هستیم اما لازم اســت همه افراد واجد شرایط، 
نوبت یادآور را تزریق کنند چون فصول سرد را در پیش 
داریم و احتمال بروز یک یا دو موج بیماری در ماه های 
باقی مانده سال، وجود دارد؛ بنابراین توصیه ما، تزریق 

نوبت یادآور و افزایش ایمنی بدن در جامعه است.

ونا کر

علی قدمی   معلمانی که با وجود سابقه کار 
طولانی، طی کردن مراحل متعدد استخدام 
و پشت ســر گذاشــتن هزاران ساعت دوره 
ضمن خدمت نمی تواننــد درک کنند چرا 

باید احکام آنها با دیگر معلمان فرق کند. 
 با اینکه چند ســال اســت که فرهنگیان به 
دنبــال تحقق نظام رتبه بندی هســتند اما 
باز هم بخشــی از آنان از قانــون رتبه بندی 

جامانده اند.
طی نظام رتبه بندی که ایــن روزها قانون 
شــده قرار اســت صلاحیت های حرفه ای 
معلمان بررسی شــود و حقوق و دریافتی به 

نسبت شایستگی های آنان افزایش یابد.
کمبود بودجه در سال های قبل مانع از این 
شده بود که نظام رتبه بندی، حلال معیشت 
معلمان باشــد. این کمبود بودجه تا ســال 
جاری ادامه یافت تا حدی که یوســف نوری 
وزیر آموزش و پرورش معتقد است در دولت 
ســیزدهم هم بودجه کافی برای تحقق این 
قانون وجود نداشــت و او اگــر جای رئیس 
جمهور بود لایحه رتبه بنــدی را از مجلس 

پس می گرفت.
با تمام این کمبود بودجه ها و پس از جلسات 
متعددی که کارشناســان وزارت آموزش و 
پرورش با ســازمان برنامه و بودجه داشتند؛ 
در نهایت در تابستان سال جاری نظام رتبه 
بندی معلمــان به تصویب نهایی رســید تا 
بررســی ها برای تعیین رتبــه معلمان آغاز 

شود.
با وجود تلاش هــای صــورت گرفته برای 
تصویب ایــن قانون از ســوی دولت و توجه 
مجلس برای افزایش بودجــه این قانون، با 
این حال همچنان بخشــی از فرهنگیان از 

مزایای رتبه بندی جا مانده اند.
بســیاری از معلمانــی کــه در شــرف 
بازنشستگی بودند؛ برای آنکه تحت پوشش 
قانون رتبه بندی باشــند خدمت خود را در 
این وزارت خانه برای دو ســال ادامه دادند؛ 
در حالی که بســیاری از معلمان جوان با ده 
سال سابقه و در حالی که هنوز بیش از نیمی 
از مدت خدمت خود را نگذرانده اند؛ از رتبه 
بندی محــروم هســتند. معلم های نهضت 
ســوادآموزی، نیروهای قــراردادی و طرح 

مهر آفرین از این جمله هستند.
بخشــی از  معلمانی  که  هنوز مشمول رتبه 
بندی نشــده اند؛ معلمان طرح مهرآفرین 
هســتند. به دنبــال مصوبه جلســه  هیأت 
دولــت در تاریــخ ۲۹/  ۹/  ۱۳۹۱  یک طرح 
استخدامی با مجوز معاونت توسعه مدیریت 

و سرمایه انسانی رئیس جمهور به بالاترین 
مقام دستگاه اجرایی و استانداران داده شد 
تا بعد از طــی مراحــل اداری و آزمون های 
اســتخدامی، دســتگاه های اجرایی اقدام 
به اســتخدام نیرو کننــد. وزارت آموزش و 
پرورش هم در راســتای همین طرح اقدام 
به جذب معلمانی نمود که حالا از طرح رتبه 
بندی جا مانده اند. بخش دیگری از معلمان 
جامانده از رتبه بندی، معلمــان پیمانی یا 
قراردادی هستند که در سال ۱۳۹۱ و بعد از 
گزینش های لازم در مناطق محروم کشور 

به کار گرفته شدند.

محرومان از رتبه بندی به دنبال حق 
خود هستند

یکی از معلمــان محروم از رتبــه بندی در 
گفتگو با خبرنــگار مهر با بیــان اینکه ما از 
جمله نیروهای قرارداد کار معین هســتیم 
که بــا نیروهــای مهرآفرین هــم همکار 
بودیم؛ گفت: برخــی از نیروهای مهرآفرین 
توانســتند بــا فعالیت در مناطــق محروم 
پیمانی شــوند؛ اما به دلیــل اینکه ظرفیت 
مدارس حتــی در مناطق محــروم هم پر 
شده بود افرادی مثل من نتوانستیم نیروی 
پیمانی شــویم؛ در حال حاضر بسیاری از از 
فرهنگیان چه از نیروهــای مهرآفرین و چه 
از نیروهای قــرارداد کار معین از رتبه بندی 

محروم شدند.
این معلــم افــزود: در حالی که قــرار بود 

رتبه بندی شــامل همه نیروهای آموزشی 
وزارت آموزش و پرورش شــود؛ بسیاری از 
فرهنگیان از رتبه بندی جامانده اند. ما هنوز 
تبدیل وضعیت نشــده ایم. ما از سال ۸۶ از 
جمله نیروهای شــرکتی بودیم که از سال 
۸۹ قراردادی شــدیم و تا به امروز نیروهای 

قراردادی مانده ایم.
وی با بیان اینکه ســال ها معلم ابتدایی در 
در دوره های سوم و چهارم بودم گفت: ۲۶۸ 
ساعت دوره آموزشی استخدامی از پایه اول 
تا پنجم را گذراندیم. دوره های ریاضی اول 
تا پنجم یا حتی آماده شــدیم تا کلاس های 
هنر اول تا پنجــم را هم آموزش دهیم. ۲۶۸ 
ســاعت آموزش به عنــوان دوره های قبل 
استخدام و بدو اســتخدام اعلام شده است 
در حالی که بعد از آن اســم ایــن دوره ها به 
دوره های توجیهــی تغییر دادند این ظلمی 

که در حق ما شده است.
این معلــم مناطق کــم برخــوردار گفت: 
مســئولان آموزش و پــرورش فرقی بین 
معلمان نگذارند؛ برخــی از نیروها به دیوان 
عدالت اداری شکایت کردند و پیمانی شدند 
در حالی که بعضی نتوانستند شکایت کنند 
و از حقوق خود محروم ماندند برخی کسی 
را داشتند که آنها را توصیه کند در حالی که 

برخی توصیه نامه را نداشتند.
مدیر یک دبستان در استان خوزستان که از 
نیروهای مهرآفرین بوده اســت به خبرنگار 
مهر گفت: من مدیر یک مدرسه از نیروهای 

طــرح مهرآفرین هســتم. ما واقعــاً مورد 
ظلم واقع شــده ایم. بســیاری از همکاران 
ما مشمول رتبه بندی شــدند اما ما شامل 
این طرح نشدیم. ۱۶ سال ســابقه کار دارم 
ما قرارداد کار معین هســتیم کــه پیمانی 
شــده ایم و حکم مــا پیمانی اســت. ما در 
دوره های فرهنگیان شــرکت کردیم و پس 
از آن دو سال لیســانس خود را در دانشگاه 

فرهنگیان گرفتیم.
این مدیر بــا گلایه از اینکه بعد از ۱۵ ســال 
به ما می گویند بیایید دوبــاره آزمون تأیید 
صلاحیت بدهیــد؛ گفت: ما ۲۹۶ ســاعت 
آموزشــی را برای کســب صلاحیت لازم 
گذراندیم. بعد از آن مدرک لیســانس خود 
را از دانشگاه فرهنگیان گرفتیم؛ از آن زمان 
هم تاکنون ۱۷۰۰ ســاعت دوره آموزشی 
ضمن خدمت داریم کــه همه آنها مربوط به 
کسب شایســتگی فرهنگیان است. شخص 
من ۱۶ ســال ســابقه ی کار دارم و حتی از 
جملــه نیروهای پیمانــی وزارت آموزش و 

پرورش محسوب می شویم.
او با بیــان اینکه صلاحیت ما ســال ها قبل 
بررسی شده اســت؛ افزود: من مدیر یکی از 
مدارس ابتدایی در مناطق کمتر برخوردار 
استان خوزستان هستم و گواهی های لازم 
را به برخی از همکاران جهــت ارتقای رتبه 
امضا کردم اما خــودم از رتبه بندی محروم 
ماندم. این واقعاً ظلم اســت افــرادی که با 
سابقه بســیار کم ظرف دو ســال مشمول 

رتبه بندی می شوند اما امثال من که سال ها 
فعالیت کرده و دوره های لازم را هم سپری 

کردند از رتبه بندی محروم می شوند.
این مدیر بــا گلایه از اینکه بعد از ۱۶ ســال 
ســابقه و تحصیل در دانشــگاه فرهنگیان 
باز هم مشــمول رتبه بندی نشــده است؛ 
افزود: کارگزینی به مــا می گوید اطلاعات 
خود را در ســامانه ثبت نکنید تا موقعی که 
بخشنامه ای نیامده است شما مشمول رتبه 
بندی نمی شــوید؛ وزارت آموزش و پرورش 
حتی علی الحســاب رتبه بندی را هم به ما 
نداده اســت تا بگوید ما مشــمول این رتبه 

بندی نمی شویم.
معلم دیگــری کــه از ســال ۸۸ وارد بدنه 
آموزش و پرورش شــده است هم در گفتگو 
با خبرنگار مهر گفت: من در ابتدا معلم پیش 
دبســتانی بودم و بعد از آنکه مــا را چندین 
ســال تبدیل وضعیت نکردند تا ما در دیوان 
عدالت اداری شــکایت کردیم و در سال ۹۴ 
رأی خود را گرفتیم و در نتیجه آن در ســال 
۹۴ به کارگیــری ما تأیید شــد اما برخی از 
همکاران ما مشــمول رأی دیوان نیســتند 
آن هــا در دولت احمــدی نژاد بــه عنوان 

نیروهای قرارداد کار معین محسوب شدند.

این معلم کــه در منطقه کاکاوند اســتان 
لرستان خدمت می کند، با اشــاره به اینکه 
افرادی که به دیوان عدالت اداری شــکایت 
کردند در شش مرحله به دانشگاه فرهنگیان 
معرفی شــدند؛ گفت: اما ما جــا مانده ایم 
تعداد جاماندگان زیاد نیســت ما در منطقه 
کاکاوند لرستان تنها چهار نفر هستیم که از 
دوره های صلاحیت دانشگاه فرهنگیان جا 
ماندیم. در شــهر خرم آباد تنهــا ۲۰ نفر جا 
مانده از دوره های دانشگاه فرهنگیان وجود 

دارد.
در حال حاضــر نیروهــای مهرآفرین و کار 
معین وضعیت نامشــخص در مــورد رتبه 
بندی دارنــد از این دو دســته هر کس که 
توانســت ارتباطی داشــته باشــد از جمله 

نیروهای پیمانی شد.
این روزها معلمانی که با وجود ســابقه کار 
طولانی، طی کردن مراحــل متعدد برای 
اســتخدام، پشت ســر گذاشــتن هزاران 
ســاعت دوره ضمن خدمت یا حتی گرفتن 
مــدرک از دانشــگاه فرهنگیــان، هنوز 
مشمول رتبه بندی نشــده اند، نمی توانند 
درک کنند چــرا باید احکامشــان با دیگر 

معلمان فرق کند.

ونا عبور از قله موج هفتم کر

صفاری فرد خبر داد

شناسایی ۸ هزار کودک دارای اختلالات بینایی در کشـور
خریدار  معاون پیشگیری از معلولیت های 
سازمان بهزیســتی، از شناســایی ۸ هزار 
کودک دارای اختلالات بینایی در کشــور 

خبرداد.
 افــروز صفاری فــرد، در حاشــیه اجرای 
کارگاه منطقه ای ارزشــیابی علمی برنامه 
پیشــگیری از تنبلــی چشــم در جمــع 
خبرنگاران ضمن اشــاره بــه فعالیت های 
دفتــر پیشــگیری از معلولیت هــای این 
معاونت بهزیســتی که شــامل غربالگری 
شــنوایی، بینایــی، مشــاوره ژنتیــک، 
پیشگیری از معلولیت در دوران سالمندی 
و آگاه ســازی زنان سرپرست خانوار است، 
اجرای طرح غربالگری شــنوایی و بینایی 
را از موفقیت تریــن طرح های این معاونت 
عنوان کرد و افــزود: از زمــان آغاز اجرای 
طــرح غربالگــری بینایی که از ســال ۷۵ 
آغاز شــد حدود ۵۰ میلیون کودک تحت 
پوشــش غربالگری بینایی قرار گرفته و از 
این تعداد ۳۷۰ هزار کودک دارای مشکل 
بینایی، شناسایی شــده و در دوران طلایی 
درمان که بین ۳ تا ۶ ســال است به مراکز 

درمانی ارجاع داده شدند.
وی ادامه داد: پیش تر، اجــرای این طرح از 

آبان ماه آغاز می شــد اما از دو ســال پیش، 
طرح مذکور از اردیبهشت ماه تا پایان سال 

جاری اجرا می شود.
صفاری فرد تصریح کــرد: در برش هایی 
از اجرای غربالگری بینایی تنها درصدی 
از کــودکان جامعه هدف تحت پوشــش 
اجــرای این طــرح قــرار می گرفتند اما 
اکنــون بهزیســتی مکلف شــده همه 
کودکان ۳ تا ۶ ســاله را حدوداً ۴ میلیون 
و ۵۰۰ هــزار کودک( تحت پوشــش این 

طرح قرار دهد.
معاون پیشگیری از معلولیت های سازمان 
بهزیستی خاطرنشــان کرد: سال گذشته 
۴ هزار کودک دارای عارضه تنبلی چشــم 
و ۴ هزار کــودک دارای اختــلالات عیوب 
انکساری و سایر اختلالات شناسایی شد که 
با مداخلات بهزیستی کمک هزینه جراحی 
و تهیه عینک و عیوب انکســاری پرداخت 

شد.
وی با بیان اینکه امســال طی تفاهم نامه ای 
که بین سازمان بهزیستی با بنیاد ۱۵ خرداد 
منعقد شــد، مقرر شــد هزینه تهیه عینک 
به خانواده های نیازمند از ســوی بنیاد ۱۵ 
خرداد پرداخت شــود که این موضوع سبب 

می شود اعتبارات سازمان به سمت اجرای 
بهتر طرح ها سوق یابد.

صفاری فــرد در ادامه با اشــاره به اجرای 
طرح غربالگری شــنوایی از ســال ۸۴ که 
بواسطه این طرح نوزادان از بدو تولد مورد 
غربالگری شــنوایی قرار می گیرند، اظهار 
کرد: نوزادان پــس از اینکه مورد غربالگری 
شــنوایی قرار می گیرند به مراکز منتخب 
معرفی و تحت پیگیری قــرار می گیرند و 
در مورد کودکان مشــکوک به اختلالات 
شــنوایی نیز کمک هایی شــامل کاشت 
حلزون، تربیت شنیداری و سمعک صورت 

می گیرد.
معــاون پیشــگیری از معلولیت هــای 
ســازمان بهزیستی با اشــاره پوشش ۹۲ 
درصدی اجرای طرح غربالگری شــنوایی 
طی ســال گذشــته، گفت: این طرح در 
سال های کرونا با تحت پوشش قراردادن 
۸۷ درصــد از نــوزادان، ایــران را جــز 
کشورهای ســرآمد در غربالگری شنوایی 

معرفی کرده است.
وی خاطر نشان کرد: با توجه به هزینه های 
بالای کاشــت حلــزون با موافقــت وزارت 
بهداشــت مقرر شــد نســبت به جراحی 

کودکان مشــکوک نیازمند کاشت حلزون 
بدون پشت نوبتی اقدام شود.

صفاری فرد با اشاره به آماری از اجرای طرح 
غربالگری شــنوایی در آذربایجــان غربی 
نیز خاطرنشــان کرد: آذربایجان غربی در 
اجرای این طرح با پوشش ۹۲ درصدی جز 
استان های ســرآمد در کشور در اجرای این 

طرح شناسایی شده است.
معاون پیشگیری از معلولیت های سازمان 

بهزیســتی در پایان با اشاره به اجرای طرح 
مشــاوره ژنتیک در این معاونت، انجام این 
آزمایشــات را برای زوجینی که در سنین 
بــالا ازدواج کردند، خانواده هــای دارای 
معلول و تحت پوشــش بهزیستی توصیه 
نمود و افزود: آزمایش ژنتیک خانواده های 
تحت پوشــش بهزیســتی و خانواده های 
نیازمند رایگان و توســط هزینه بهزیستی 

پرداخت می شود.

فقدان سند مالکیت
شناسه آگهی:1375157 

سند مالکیت ششدانگ پلاک شماره 1218-50-بخش دو ثبتی شاهرود 
با شــماره دفتر املاک الکترونیکی 139520329010005311 به 
مجید هراتی صادر و تســلیم گردیده است. سپس وکیل مالک برابر 
وکالتنامه 127014مــورخ 1400/12/21 دفتر 259 تهران با ارائه 
دو برگ استشهادیه محلی اعلام نموده است که سند مالکیت به علت 
جابجایی مفقود گردیده اســت و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی 
نموده است و برابر تبصره یک ماده 120 آیین نامه قانون ثبت مراتب 
یکبار در یکی از روزنامه های کثیرالانتشار آگهی تا هر کس نسبت به 
صدور سند مالکیت اعتراض دارد و یا سند مالکیت در دست وی می 
باشــد و یا مدعی انجام معامله ای است مراتب را ظرف مدت حداکثر 
10 روز پس از انتشار آگهی کتبا به اداره ثبت اسناد و املاک شاهرود 
اعلام در غیر اینصورت پس از انقضای مهلت قانونی اعتراض ســند 
مالکیت المثنی وفق مقررات صادر خواهد شد سند مالکیت برگی به 

شماره چاپی 486696 الف 93 می باشد. 
تاریخ انتشار:1401/6/13

سرپرست ثبت اسناد و املاک شهرستان شاهرود

تصمیم واحد ثبتی 
شناسه آگهی: 1375139

وارده  درخواســت  برابــر  اردکانــی  علــی ســید  اینکــه ســید  بــه   نظــر 
شماره 17721-1399-99/6/25 به استناد قانون افراز و فروش املاک مشاع 
مصوب آذر ماه 1357 درخواســت افراز ســهم خود از پلاک 1/26780- اصلی 
واقع در بخش دو شــاهرود را نموده و طبق گزارش وضعیت ثبتی ســند مالکیت 
بنام متقاضی افراز صادر و تسلیم گردیده است ضمن ارسال اخطاریه به متقاضی 
و دیگر مالکین مشــاعی وقت معاینه محل روز 99/8/8 تعیین که در موعد مقرر 
اینجانبان خادمیان و امینیان نقشــه بردار و نماینده ثبت در معیت متقاضی افراز 
به محل وقوع ملک مراجعه و پس از معرفی ملک کروکی وضع محل ترســیم و طی 
نامه شماره 10105-1399-99/8/20 به شهرداری شاهرود ارسال که در پاسخ 
شهرداری طی نامه شــماره 99/46968/10-99/10/17 اعلام نموده که افراز 
پلاک فوق با توجه به طرح تفضیلی امکان پذیر نمی باشــد لذا بدینوسیله مراتب 

بشرح فوق اعلام می گردد. 
نماینده ثبت نقشه بردار ثبت –امینیان خادمیان

تصمیم مســئول واحد ثبتی: با عنایت به نظریه کارشناســان و گواهی شهرداری 
مبنی بر احراز عدم قابلیت افراز ملک مورد تقاضا مراتب در اجرای مقررات ماده 
2 قانــون افراز و مادتین 5 و 6 آئین نامــه به مالکین ابلاغ تا در صورت اعتراض 
ظرف مدت 10 روز پس از رویت طبق ماده 2 قانون افراز و فروش املاک مشــاع 

به مرجع قضائی مراجعه نمایند.
حوزه ثبت ملک شاهرود



البرز - مظفــری     فرمانــدار چهارباغ 
گفت: برای دهه فجر باید پیــش بینی لازم 
شــود تا چند پروژه مطلوب و مناســب در 
سطح شهر اجرا و افتتاح شــود و پروزه هایی 
همچون خانه کشــتی، ســاخت مدرســه 
شهرک ابریشم، ترمیم و اصلاح معابر، ساخت 
کلانتری و ... در دســتور کار قرار گیرد.داوود 
جعفری در دیدار اعضای شــورای اسلامی و 
سرپرست شهرداری چهارباغ که به مناسبت 
گرامیداشــت هفته دولــت در فرمانداری 
چهارباغ برگزار شــد، ضمن گرامیداشت یاد 
شهیدان رجایی و باهنر، گفت: رمز موفقیت 
در مدیریت شــهری اتحاد، همدلی و وفاق 
بین اعضای شورا و مجموعه شهرداری است 
و مدیریت شــهری در چهارباغ باید در سطح 
استان نمونه باشــد و بتواند خدمات خوبی را 
به مردم ارائه نماید.خدمت جهادی با تلاش 
شــبانه روزی و حضور میدانی میســر است 
و برای عقب ماندگی های شــهری و جبران 

آن در چهارباغ نیاز به برنامــه ریزی مدون و 
آینده نگر و همچنین جذب سرمایه گذاران 
متعــدد اســت و مجموعه دســتگاه های 
دولتی و در راس آن فرمانداری نیز در همراه 
مدیریت شهری خواهد بود. فرماندار چهارباغ 

خاطرنشــان کرد: برای دهه فجر باید پیش 
بینی لازم شود تا چند پروژه مطلوب و مناسب 
در سطح شــهر اجرا و افتتاح شــود و پروزه 
هایی همچون خانه کشتی، ساخت مدرسه 
شهرک ابریشم، ترمیم و اصلاح معابر، ساخت 

کلانتری و ... در دستور کار قرار گیرد. نماینده 
عالی دولت در شهرستان چهارباغ اظهار کرد: 
هدف گذاری و پیش بینی برنامه های مدون 
و به روز رسانی طرح جامع شهری،  پیگیری 
طرح  موضعی و تهیه ســند چشم انداز شهر 

از جمله اقدامات  زیرساختی در حوزه برنامه 
ریزی مدیریت شهری است.جعفری با تاکید 
بر افزایش سرانه های خدماتی در شهر، افزود: 
اقداماتــی برای ســاماندهی کاربری اراضی 
شهری و توجه ویژه به مبلمان و منظر شهری 
و همچنین نگاه ویژه به فصای ســبز و احیا و 
آبیاری درختان و همچنین تامین روشنایی 
معابر و پارک های شــهری موجب افزایش 
رضایتمندی مردم خواهد بود و نیاز است که 
در این حوزه ها مدیریت شــهری پیش بینی 
و اقدام لازم را اتخاذ نماید.فرماندار چهارباغ 
در پایان بــا تاکید مجدد بر اتحاد و انســجام 
بین اعضای شورا خواستار بررسی معیارهای 
تعهــد، ، تخصــص ، تجربــه و... در انتخاب 
شهردار جدید شد و گفت: بر اساس تجربه و 
همچنین تخصص و تعهد می توان شــهردار 
مناسبی برای شــهر چهارباغ انتخاب کرد تا 
امور شهری در مسیر درست و در جهت رفاه 

حال مردم پیش رود.

اصفهان-مریم مومنی     مدیرعامل ذوب آهن گفت: 
برخی از چالش های مشترک به ویژه در بخش مواد اولیه 
برای دو شرکت ذوب آهن و فولاد مبارکه وجود دارد که 
در جهت ســامان دادن به وضعیت بازار و حل مشکلات 

موجود همکاری مشترکی شکل خواهد گرفت.
ایرج رخصتــی مدیرعامل شــرکت ذوب آهن اصفهان 
در جریان بازدید از غرفــه فولاد مبارکه در چهاردهمین 
نمایشــگاه بین المللی متالورژی، فــولاد، ریخته گری، 
ماشین آلات و صنایع وابســته )متالکس( در گفت وگو 
با خبرنگار ایراسین اظهار کرد: فولاد مبارکه جز صنایع 
خلق شده توســط انقلاب اســلامی و از افتخارات ملی 
و جهانی اســت و من نیز به وجود فــولاد مبارکه افتخار 

می کنم.
وی با اشــاره به همکاری های مشترک بین شرکت های 
فولاد مبارکــه و ذوب آهن گفت: برخــی از چالش های 
مشــترک به ویژه در بخش مواد اولیه برای دو شــرکت 
ذوب آهن و فولاد مبارکه وجود دارد که در جهت سامان 

دادن به وضعیت بازار و حل مشــکلات موجود همکاری 
مشترکی شکل خواهد گرفت.

مدیرعامل شرکت ذوب آهن اصفهان درباره محصولات 
این شرکت و مشارکت در طرح ملی مسکن توضیح داد: 
محصولات ذوب آهن عمومی تر بوده و مصرف کنندگان 
آن عموم مردم هستند. از حدود ۱۵ سال پیش و به دنبال 
تغییر فناوری در ســاخت و ساز مســکن مدیران وقت 
ذوب آهن از جمله دکتر بهرام ســبحانی این احســاس 
را کردند که ذوب آهن بایــد از فولادهای عمومی عبور 
کند. رخصتی افــزود: از همان زمــان تولید فولادهای 
تخصصی در ذوب آهن دنبال شــد و زیرساخت های این 
کارخانه به گونه ای شــکل گرفت که امروز به دنبال آن 
با تکمیل زیرســاخت ها و توســعه های مستمر شاهد 
تولید ۱۲ محصــول جدید در چند ماه گذشــته بودیم. 
این محصولات به لحاظ استحکام و معادلات مهندسی، 
لبه های فناوری دنیا را دنبال می کند و کاملا به روز است. 
برای نمونه فولادهای بال پهن کــه به تازگی ذوب آهن 

موفق به تولید آن ها شــده، باعث می شوند که ستون ها 
در ساختمان ها دیگر حجیم نباشــند. وی تصریح کرد: 
به دلیل کیفیت و اســتحکام بــالای محصولات جدید 
ذوب آهن، حجم اســتفاده از فولاد در ساختمان سازی 
و به طبع آن هزینه های ساخت و ســاز کاهش می یابد. 
این محصولات باعث افزایش ســرعت ســاخت و ساز 
مسکن در کشور شده و با تسریع ساخت وسازها، هزینه 
ســرمایه گذاری هم پایین آمده اســت. از همین روی 
جوامع مهندســی و مرکز تحقیقات مســکن همکاری 
جدی با ذوب آهن دارنــد. مدیرعامل ذوب آهن اصفهان 
با بیان اینکه »رئیس جمهور قول ساخت چهار میلیون 
واحد مســکونی را به جامعه دادند« تاکید کرد: مطمئن 
هستم با رویکرد فعلی به این آمار خواهیم رسید و جای 
نگرانی نیست. رخصتی گفت: در حال حاضر ۹۵ درصد 
از سبد محصولات ذوب آهن را محصولات جدید شکل 
می دهند. بــرای تولید فولاد عمومی نیــز رقبای دیروز 
و رفیق های امروز ما هســتند که نیاز کشــور را مرتفع 

می کنند. در صورت نیاز کشور به فولادهای عمومی نیز 
ذوب آهن با قــدرت همچنان تــوان آن تولید را خواهد 

داشت.

اردبیل-افسون جبارزاده    مدیرعامل شرکت آب 
و فاضلاب اســتان اردبیل گفت: 6۱ هــزار و ۵00 نفر از 
ساکنان شهر و روستاهای این اســتان در هفته دولت از 

خدمات آب و فاضلاب بهره مند شدند.
علیرضا نعمت سلطانی ۱۲ شــهریور در جریان بررسی 
طرح های و فضلاب استان  در جمع خبرنگاران با اشاره به 
طرح ها و پروژه های هفته دولت و برنامه های این شرکت 
برای توسعه خدمات به مردم استان اردبیل در دو بخش 
آب و فاضلاب اظهار کرد: تصفیه خانه فاضلاب شهر کوثر 
با اعتبار ۲40 میلیارد ریال با ظرفیت ۵700 متر مکعب 
در شــبانه روز و ۱۲ هزار نفر جمعیت تحت پوشــش در 

هفته دولت به بهره برداری رسید.
وی با اشــاره به افتتاح بخش مایع  تصفیه خانه فاضلاب 

شــهر نمین و بهره برداری از پکیج تصفیه خانه فاضلاب 
روســتای جوراب و مسکن مهر شــهر نمین با جمعیت 
تحت پوشــش ۱3 هــزار و ۵00 نفــر، تصریح کــرد: با 
بهره برداری از این طرح، معضلی که برای آبهای سطحی، 
مخازن آب های زیرزمینی و سد یامچی وجود داشت، به 
فرصتی برای استفاده از پساب فاضلاب در بخش صنعت، 

کشاورزی و محیط زیست تبدیل شد.
نعمت سلطانی در بخش دیگری از سخنان خود به پروژه 
در دســت اجرای تصفیه خانه فاضلاب شــهر نیر اشاره 
کرد و گفت: این تصفیه خانــه توانایی تصفیه 6۲00 متر 
مکعب فاضلاب در طول شــبانه روز را دارد، بخش مایع 
تصفیه خانه فاضلاب این شــهر با اعتبــار ۲۲0 میلیارد 
ریال تکمیل و ۲8 کیلومتر شــبکه فاضلاب انجام شده و 

۵ کیلومتر باقیمانده با اعتبار ۲۲0 میلیارد 
ریال اجرا می شود.

وی با اشــاره به دیگر اقدامات این شرکت 
در حــوزه فاضــلاب اظهار کــرد: احداث 
خط انتقال فاضلاب شهر نمین به طول 3 
کیلومتر با لوله پلی اتیلن به قطر ۵00 الی 
600 میلیمتر با احداث جاده ســرویس و 
شــبکه فاضلاب بر اســاس موافقتنامه به  
طول ۵۵ کیلومتر در دست اجراست و برای 
تکمیل طرح تصفیه خانه فاضلاب مسکن 
مهرشهر نمین ۱0 کیلومتر شبکه فاضلاب 
اجرا شده و 4۵ کیلومتر باقیمانده با اعتبار 

۱300 میلیارد ریال اجرا می شود.

اصفهان

اردبیل

مدیرعامل ذوب آهن خبر داد؛

  شکل گیری همکاری های جدید بین ذوب آهن و فولاد مبارکه

همزمان با هفته دولت محقق شد؛

بهره مندی 61 هزار 500 نفر از مردم استان اردبیل از نعمت آب شرب

کرمانشاه -حســنا فخارزاده  رییس سازمان 
صنعت، معــدن و تجــارت اســتان کرمانشــاه با 
گرامیداشــت هفته دولت؛ گفــت: در این هفته ۲۲ 
طرح و پروژه ایجادی و یا توسعه ای سازمان صنعت، 
معدن و تجارت اســتان کرمانشاه با اعتباری بیش از 

۵00 میلیارد تومان به بهره برداری رسید.
» محســن دارابی«  با گرامیداشــت یــاد و خاطره 
شهیدان رجایی و باهنر و شــهدای دولت افزود: این 
طرح ها توسعه ای و ایجادی سازمان صنعت، معدن 
و تجارت اســتان برای 483 فرصت شغلی به وجود 

آورده است.
وی از مهمتریــن طرح هایی کــه در هفته دولت به 
بهره برداری رســید را واحد تولیدی ســیم مفتول 
فولادی اورمان در شــهرک صنعتی کرمانشــاه با 
اعتبار ۱70 میلیارد تومان و اشــتغالزایی ۱0۵ نفر 
عنوان کرد. دارابی در ادامه بــه بهره برداری از واحد 
تولیــدی لامــپ "ال ای دی" کنگاور با اشــتغال 
3۹ نفر، تولید و بســته بندی قند و شــکر شــهرک 

صنعتی دلاهو با اشتغال ۱6 نفر، ۲ واحد تولید انواع 
محصولات بتنی اشــتغال۱7 نفر، واحد تولید بتن 
سیال با اشــتغال ۱۲ نفر، واحدتولید مخازن و تریلر 
با اشــتغال ۱0 نفر، واحد تولید گرانــول بازیافتی از 
پلی اتیلن با اشتغال 6 نفر، واحد تولیدی بسته بندی 
انواع مواد شــوینده و پاک کننده صنعتی با اشتغال 
چهار نفر، واحد تولید جعبه باتری با اشتغال ۱۵ نفر، 
واحد ظروف یکبــار مصرف آلمینیومی با اشــتغال 
۱۲ نفر، واحد تولید گلسیرین و اسید چرب از روغن 
با اشــتغال ۱4 نفر، واحد تولید کود آلی با اشــتغال 
ســه نفر و در پایان واحد تولیدی دستمال کاغذی 
با اشــتغال ۱۵ نفر در هفته دولت اشاره کرد. رییس 
ســازمان صنعت، معدن، تجارت اســتان کرمانشاه 
همچنین به بهــره برداری از طرح های توســعه ای 
واحد های تولیدی اتان در هفته دولت اشــاره کرد و 
یکی از مهم ترین آنها را طرح توسعه کاشی بیستون 
با اعتبار ۱70 میلیارد تومان و اشتغال زایی ۱00 نفر 

اعلام کرد.

 خرم آباد-طولابی   مدیرکل نوســازی مدارس 
لرستان گفت: ۱000 مدرسه تخریبی استان نیازمند 

بازسازی ونوسازی هستند.
یونس بهاروند  اظهار کرد: هم اکنون 4000 مدرسه در 
لرســتان داریم که از این تعداد، ۱۵00 باب مستحکم 
هستند و در سال های اخیر از محل اعتبارات دولتی و 

کمک خیرین ساخته شده اند.
وی اضافه کرد: از این 4000 باب مدرســه موجود در 

لرستان، ۱۵00 مورد نیاز به مقاوم سازی دارند.
مدیرکل نوسازی مدارس لرستان عنوان کرد: ۱۵00 
باب مدرســه دیگر در اســتان وجود دارد کــه نیاز به 

مقاوم سازی دارند.
بهاروند گفــت: از مجموع 4000 مدرســه موجود در  
استان ۱000 مدرسه تخریبی هســتند که نیازمند 
به بازســازی ونوســازی دارند. وی ادامــه داد: عمق 
محرومیت در لرستان به گونه ای است که حتی ظرف 
دو سال  نمی توان  این مدارس را مقاوم سازی و نوسازی 
کرد. مدیرکل نوســازی مدارس لرستان تصریح کرد: 

در تمام شهرستان های استان مدرسه تخریبی وجود 
دارد. بهاروند خاطرنشان کرد: البته به دلیل پراکندگی 
روســتاها در دلفــان و الیگودرز، بیشــترین مدارس 

تخریبی در این دو شهرستان وجود دارد.
وی بیان کرد: اعتبــار لازم را برای نوســازی و مقاوم 
ســازی همه این مدارس را نداریــم و نیازمند کمک 

خیرین مدرسه ساز در این راستا هستیم.

کرمانشاه لرستان

رییس سازمان صمت استان خبرداد؛
 بهر ه برداری از 500 میلیارد تومان 

وژه سازمان صنعت و معدن تجارت کرمانشاه  پر

مدیرکل نوسازی مدارس استان:
 هزار مدرسه تخریبی لرستان

 نیازمند بازسازی و نوسازی هستند

فرماندار چهارباغ خبرداد؛

  پاک سازی جهادی بلوار پیام از پل راه آهن تا ورودی شهرک ابریشم

 مدیر آبفای شاهین شهر خبر داد؛

  اجرای خط انتقال آب مورچه خورت 
به طول ۵۰ کیلومتر

 اصفهان-مریم مومنی مدیر آبفای شــاهین شهر اقدامات و دست 
آوردهای این امور را در یک سال گذشته تشریح کرد.

، شاهرخ شریفی با بیان این که این اقدامات به منظور بهره مندی هرچه 
بهتر مردم شهرستان شاهین شــهر به آب شرب پایدار و دفع بهداشتی 
فاضلاب اســت، خاطرنشــان کرد: تکمیل و بهره برداری از خط انتقال 
آب مورچه خورت به طول ۵0 کیلومتر با قطــر 300 میلی متر چدن با 
اعتباری بالغ بر 30 میلیارد تومان و احداث و راه اندازی ایســتگاه پمپاژ 
آب مورچه خورت بــا اعبتاری بالغ بر ۲/۲ میلیــارد تومان از مهم ترین 
اقدامات شاخص امور آب و فاضلاب شهرستان شــاهین شهر در سال 

نخست دولت مردمی آیت الله رئیسی بوده است.
وی خاطرنشــان کرد: اصلاح و توســعه شبکه آب روســتای کلهرود 
با مشارکت بســیج ســازندگی به طول ۵000 متر در قطرهای ۱60، 
۱۱0، ۹0، و 7۵ میلی متر پلی اتیلــن با اعتباری بالغ بر۲ میلیارد و۵00 
میلیون تومان، اجرای خط آبرســانی به طول 800 متر به همراه تجهیز 
و راه اندازی چاه روســتای باغمیران با اعتباری بالغ بــر 4۵0 میلیون 
تومان، اجرای خط آبرسانی روستای سه به طول ۱۵00 متر و روستای 
بیدشک به طول 400 متر با اعتباری بالغ بر 600 میلیون تومان، اجرای 
خط انتقال آب روســتای جهاد آباد به صورت امانی ومشارکتی با بنیاد 
مسکن شاهین شــهر به طول ۱6 کیلومتر و قطر ۲00 میلی متر چدن و 
پلی اتیلن با اعتباری بالغ بر ۲0 میلیارد تومان ســایر اقدامات شاخص 
آبفای شاهین شهر در اصلاح و توسعه شــبکه آب روستاها در یک سال 

اخیر بوده است.
شــریفی در پایان درباره اجرای ایســتگاه های تله متری گفت: اجرای 
تله متری ایســتگاه و خط آبرســانی مورچه خورت با اعتباری بالغ بر 
یک میلیارد تومان شامل ایستگاه پمپاژ مورچه خورت، شهرک صنعتی 
مورچه خورت و مخزن روســتای مورچه خورت ســایر اقدامات آبفای 
شاهین شــهر به منظور هوشمندسازی ایســتگاه ها و شبکه های آب 

است

 رئیس سازمان امداد و نجات اعلام کرد؛

مازندران در صدر حوادث دریایی کشور

ساری-علی اصغر نوروزی سروکلایی مهدی ولی پور با اشاره به 
این که بیشترین ماموریت های هلال احمر برای نجات غرق شدگان در 
استان مازندران انجام شــده از نجات 34۹ نفر از غرق شدگی در هفته 

های اخیر خبر داد.
رئیس سازمان امداد و نجات با اشاره به ماموریت های امداد و نجات در 
محیط های آبی کشور از تاریخ  یکم خرداد لغایت 7 شهریور گفت:  کل 
ماموریت های انجام شــده در این بازه زمانی 307 مورد در ۲6 اســتان 
کشور بوده است که استان مازندران بواسطه حوادثی که در ان رخ داده، 

۱37 ماموریت نجات در آن انجام شده است.
 وی افزود: پس از اســتان مازندران، بیشــترین حوادث آبی در استان 
های گیلان و آذربایجان غربی رخ داده که هلال احمر در این اســتان ها 
به ترتیب ۵0 و ۲۲ ماموریت نجات انجام داده و در مجموع در سراســر 

کشور 34۹ نفر را از مرگ نجات داده است.
 این مقام مســئول در جمعیت هلال احمر خاطرنشــان کرد: ۱۲3 نفر 
از نجات داده شــدگان نیز برای درمان تخصصی توسط ناوگان زمینی 
و هوایی به مراکز درمانی منتقل شــدند و 6۵ نفر نیز به صورت سرپایی 
درمان شدند. متاســفانه در این بازه زمانی ۱۵۵ نفر از شهروندان جان 

خود را از دست دادند.
 ولی پور با اشــاره بــه جزئیات عملیات هــای امدادرســانی گفت: در 
تابستان امســال ۱7۲3 نیروی عملیاتی در قالب 473 تیم در مناطق 
ساحلی کشور مستقر بودن تا به شــهروندان خدمت رسانی کنند و بر 
همین اســاس ۱74 ماموریت در مناطق دریایی، 80 ماموریت در بستر 
رودخانه ها، ۲۹ ماموریت در مناطق نزدیک به ســد و ۲4 ماموریت در 

سایر مناطق آبی انجام شده است.
 رئیس ســازمان امداد و نجات جمعیت هلال احمــر تاکید کرد: هلال 
احمر به صورت شبانه روزی در حال خدمت رســانی به شهروندان در 
تمامی عرصه ها اســت و حضور فعــال نیروهای هلال احمــر در کنار 

محیط های آبی نیز بر همین اساس ادامه پیدا می کند.

 تفاهم نامه پوشش بیمه کارگران ساختمانی 

کردستان با صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان
 سنندج-ملایی   همزمان با هفتــه دولت و با حضور مدیر کل تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی و اصحاب رسانه، تفاهم نامه مشترک کانون انجمن 
های صنفی کارگران و اســتاد کاران بخش ســاختمان با صندوق بیمه 

کشاورزان، روستائیان و عشایر استان امضا شد.
  فرزاد پیشکاری مدیر کل کار اســتان در آئین امضای این تفاهم نامه، از 
تحت پوشش قرار دادن تمامی کارگران ســاختمانی استان از خدمات 

بیمه اجتماعی کشاورزان، روستایی و عشایر خبر داد.
 پیشــکاری با بیان اینکه صندوق های بیمه ای بستر توسعه را در جامعه 
فراهم می کنند و به خانواده ها آرامش القا می  نماینــد، افزود: کارگران 
ســاختمانی با جمعیت بیش از ۵0 هزار نفری از بزرگترین تشکل های 
صنفی اســتان به شــمار می آیند و به واسطه مشــاغل فصلی مجبور 
به مهاجرت به نقاط مختلف هســتند و بدون شک اســتفاده از خدمات 

بیمه ای می تواند  کمک ویژه به این قشر و خانواده های آنان باشد.
  میکائیــل صدیقی مســئول کانــون انجمن های صنفــی کارگران و 
استادکاران بخش ساختمان اســتان نیز با بیان اینکه ۱4 هزار کارگر در 
نوبت بهره مندی بیمه تأمین اجتماعی هستند، اظهار داشت: همکاری 
با بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشــایر را در دستور کار قرار 
داده ایم تا کارگران و خانواده های آنها با خیال آســوده تحت پوشش این 

صندوق قرار بگیرند.
  توانا مدیر صندوق بیمه اجتماعی کشــاورزان، روســتاییان و عشــایر 
کردستان نیز در این مراسم اظهار داشت: در قانون اساسی بیمه حق همه 
مردم بوده و سه صندوق ملی در کشــور در نظر گرفته شده که صندوق 

اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر یکی از این موارد است.
  وی افزود: در این صندوق 70 درصد ســهم بیمه توسط دولت پرداخت 

می شود و افراد می توانند در 8 سطح اقدام به پرداخت بیمه کنند.
  توانا اظهار کرد: در این راســتا افراد با ۱۵ ســال ســابقه و 6۵ سال سن 

x.می توانند از خدمات بازنشستگی بهره مند شوند

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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همدان-ذلیخا کرمــی مدیرعامل شــرکت آب 
منطقه ای اســتان همدان بــا بیان اینکــه لوله گذاری 
خط انتقال آب از تالوار به اتمام رســیده اســت، گفت: 
لوله گذاری در بخش اصلی و بای پس به اتمام رســیده 
و مراحل نهایی نصب شــیرآلات و تست هیدرولیک در 

حال انجام است.

محمد ضروری  با تأکید بر اینکه طرح آبرسانی از تالوار به 
شدت در حال انجام است، اظهار کرد: لوله گذاری بخش 
بای پس در حال انجام اســت و امیدواریــم بعد از انجام 

تست، آب وارد جریان شــده و به قسمتی از منطقه شهر 
که از آب های سطحی تأمین می شد، متصل شود.

وی با اشــاره به اینکه 4۵ چاه به شرکت آبفا تحویل داده 

شــده اســت، اضافه کرد: تعدادی چاه جدید شناسایی 
و تفاهم نامه آنها منعقد شــده ســت و امیدواریم چند 
روز آینده وارد مدار بهره برداری شــود. وی با بیان اینکه 
تعداد زیادی از کشاورزان روســتای انصارالحسین)ع( 
و شهرســتان بهار به صورت نذر آب چاه های خود را به 

شرکت اختصاص دادند.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان همدان:
      لوله گذاری خط انتقال آب از تالوار به اتمام رسیده است



معاون اعتبارات بانک توسعه صادرات ایران اعلام کرد
 اعطای 174 هزار میلیارد ریال تسهیلات 

به صادرکنندگان در دولت سیزدهم
معاون اعتبارات بانک توســعه صادرات ایران گفــت: از ابتدای فعالیت 
دولت ســیزدهم تاکنون حدود ۱۷۴ هزار میلیارد ریال تســهیلات به 
مشتریان صادرات محور پرداخت شده اســت.ه گزارش روابط عمومی 
بانک توسعه صادرات ایران، رضا ساعدی به مناسبت هفته دولت، اظهار 
داشــت: از این مبلغ، بیش از۱۹ هزار میلیارد ریال به طرح ها و بیش از 
۱۵۴ هزار میلیارد ریال به سرمایه در گردش تخصیص داده شده است.

وی افزود: در دوره یادشده حدود ۱۵ هزار میلیارد ریال تسهیلات جهت 
حمایت از شرکت های دانش بنیان صادراتی تخصیص یافته است.

ساعدی فر در ادامه به رشد تســهیلات اعطایی بانک توسعه صادرات به 
شــرکت های کوچک و متوسط در دولت سیزدهم اشــاره کرد و افزود: 
از مردادماه سال گذشــته تا پایان تیرماه ســال جاری، ۲۸ هزار و ۶۴۳ 
میلیارد ریال تســهیلات به SME ها تخصیص یافته است.وی با تاکید 
بر لزوم افزایش سرمایه بانک، اظهار داشت: مجموع تسهیلات اعطایی 
بانک طی سال گذشته از محل منابع صندوق توسعه ملی و منابع بانک 
بالغ بــر ۱۸۴ هزار میلیارد ریال بــوده و این مبلــغ در دوره یازده ماهه 

فعالیت دولت سیزدهم حدود ۱۷۴ میلیارد ریال بوده است.

سرپرست بانک کشاورزی : 
ح مردمی سازی یارانه ها ، گام بلند دولت  طر

سیزدهم برای تامین امنیت غذایی کشور
فریدون بهبهانی سرپرســت بانک کشــاورزی ، طرح مردمی سازی و 
توزیع عادلانه یارانه هــا را یکی از اصلاحات موثر اقتصادی و سیاســت 
های مهم حمایتی دولت سیزدهم برای تحکیم پایه های امنیت غذایی 
کشور دانســت.به گزارش روابط عمومی بانک کشــاورزی، بهبهانی با 
اشاره به پرداخت بیش از ۹۱ هزار میلیارد ریال تسهیلات درقالب طرح 
مردمی سازی و توزیع عادلانه یارانه ها توســط این بانک برای حمایت 
از حدود ۹۱ هزار واحد تولید و پرورش دام، طیــور و آبزیان طی ۲ ماه و 
نیم از آغاز طرح تا کنون، اظهار داشــت: علاوه بر اثرات گسترده ای که 
این طرح مهم اقتصادی در زمینه تحقق عدالــت اجتماعی، حمایت از 
دهک های پایین و اصلاح ساختار اقتصادی جامعه دارد، گام بلندی در 
توسعه سیاست های حمایتی از بخش کشاورزی با هدف تامین امنیت 
غذایی کشور اســت و بانک کشــاورزی به عنوان بازوی مالی دولت در 
بخش کشــاورزی و تنها بانک تخصصی در این بخش، مسئولیت مهم و 

وظیفه ی خطیری در اجرای این طرح بر عهده دارد.
وی افــزود: بانک کشــاورزی در طرح ملــی مردمی ســازی یارانه ها، 
وظیفه ی تامین مالی واحد های پرورش دام ، طیور و آبزیان، که تامین 
کنندگان بخش مهم و عمده ی سبد غذایی خانوارها هستند را بر عهده 

دارد و با همت و تلاشی جهادی در اجرای هرچه بهتر آن می کوشد.
بهبهانی تصریح کرد: امنیت و موجودیت کشورها و به تبع آن مردم دنیا 
در آینده نزدیــک، ارتباط تنگاتنگی با مدیریــت منابع ملی و طبیعی و 
امنیت غذایی کشورها خواهد داشــت؛ لذا اصلاحات اقتصادی و اجرای 
طرح های حمایتی در بخش کشاورزی، برای حفظ منابع و اقتدار کشور 
ضروری است و بانک کشــاورزی، مجری سیاســت های دولت در این 

زمینه است.

سود بین بانکی باز هم صعودی شد
آخرین وضعیت سود در بازار بین بانکی حاکی از آن است که این نرخ به 

۲۰.۷۴ درصد رسیده و در هفته های اخیر روند صعودی داشته است.
سود بین بانکی در اواخر تیرماه امسال رشدی را تجربه کرد و به ۲۱.۳۱ 

درصد رسید که با واکنش منفی بورسی ها مواجه شد.
در پی این واکنش، در جلســه مســئولان بانک مرکزی با فعالان بازار 
سرمایه بر کنترل نرخ ســود بین بانکی در چارچوب سیاست های پولی 
تاکید شــد که پس از این جلســه و مصوبه آن، روند کاهشــی این نرخ 
آغاز شــد و به ۲۱.۱۳ درصد رسید.در ادامه، ســود بین بانکی تا اواسط 
مردادماه به نرخ ۲۰.۵۹ درصد رسید اما در هفته های اخیر باز هم روند 
صعودی این نرخ شروع شده و براســاس آخرین تغییرات در سود بین 

بانکی، این نرخ به ۲۰.۷۴ درصد رسیده است.

در این بین، ماجرای اعتراض بورسی ها به افزایش سود بین بانکی به این 
برمی گردد که فعالان بازار سرمایه، افزایش این نرخ را بر روند منفی این 
بازار و خروج ســرمایه از آن تاثیرگذار می دانند، درحالیکه کارشناسان 
پولی و بانکی معتقدند این نرخ  تاثیری بر تحولات شاخص بورس ندارد و 
روند افزایشی این نرخ در ماه های اخیر نیز ناشی از فشار تورمی بوده، نه 

سیاست های ضدتورمی.
طبق این گزارش، ســود بین بانکی که به عنوان یکــی از انواع نرخ های 
بهره در بازار پول به نرخ های سود یا بهره در سایر بازارها جهت می دهد، 
در واقع قیمت ذخایر بانک هاســت و زمانی که آن ها در پایان دوره مالی 
کوتاه مدت اعم از روزانه یا هفتگی، دچار کســری ذخایر می شــوند، از 

سایر بانک ها در بازار بین بانکی یا از بانک مرکزی استقراض می کنند. 

مدیرعامل بانک مسکن:
جهش سرعت ساخت مسکن در دولت مردم

همزمان با گرامیداشــت هفته دولت نشســت خبری مدیرعامل بانک 
مســکن با اصحاب رســانه برگزار شــد.به گزارش پایگاه خبری بانک 
مسکن- هیبنا ، نشست خبری دکتر محمود شــایان مدیرعامل بانک 

مسکن با اصحاب رسانه همزمان با گرامیداشت هفته دولت برگزار شد.
در این نشســت محمدجواد اســماعیلی مدیرعامل شــرکت توسعه 
گران عمران ســتاد اجرایی فرمان امام )ره(، فرج اله یعقوبی مدیرعامل 
شرکت نقشه پردازان آسیا و مهدی ســندگل نظامی مدیر امور روابط 

عمومی و حوزه مدیریت بانک مسکن حضور داشتند.
پیش از برگزاری این نشســت که در محل پــروژه ۴۹۶ واحدی طرح 
نهضت ملی مســکن پرند دایر شد، مدیرعامل بانک مســکن به اتفاق 

خبرنگاران و اصحاب رسانه از این پروژه بازدید به عمل آوردند.
پروژه ۴۹۶ واحدی طــرح نهضت ملی واقع در شــهر پرند در زمینی به 
وسعت ۳ هکتار احداث شده که این پروژه با تامین مالی بانک مسکن و 
آورده مالی متقاضی به طور مشترک به بهره برداری رسیده است که زیر 
نظر ســتاد اجرایی فرمان حضرت امام خمینی)ره( ساخته شده است.

دکتر محمود شایان در این نشست خبری با بیان اینکه تمام تجهیزات 
و امکانات لازم برای ساخت مســکن در کشور وجود دارد، اظهار داشت: 
از مهم ترین بخشی هایی که به طور کامل در آن خودکفا هستیم، بخش 
مسکن اســت که ۷۰ درصد از هزینه آن وارد بخش صنعت می شود که 

این موضوع باعث اشتغالزایی و رشد و بالندگی اقتصاد می شود.

تلاش ما ایجاد فضایی امن جهت ارائه خدمات 
به مشتریان است

به منظور نظارت مستمر بر فعالیت مدیریت های مناطق و شعب استان 
های بانک ایران زمین و همچنیــن ایجاد فضایی صمیمی بین مدیریت 
و روسای حوزه حراســت بانک با کارکنان مناطق، بازدیدهای استانی 

مدیریت امور حراست در برنامه کاری این مدیریت قرار گرفت.
به گزارش روابــط عمومی؛ بر همین اســاس علیرضا یارقلی مشــاور 
مدیرعامل و مدیر امور حراســت به همراه علی فتاحی مدیر امور توسعه 
سرمایه انسانی و محمد حسینی کنارویی مدیر امور شعب استان های 

بانک با همکاران شعب استان البرز دیدار کردند.
برگزاری همایش الزامات حراست در بانک با محوریت تشریح اقدامات 
و ملاحضات حراست در سازمان از دیگر اقدامات مدیریت امور حراست 

در این سفر بود.
یارقلی در این جلسه وظیفه حراست را پیشگیری از وقوع حادثه و ایجاد 
همفکری با همکاران و مراقبت از آنان اعلام کرد و گفت: یکی از اهداف 
مدیریت حراست در استان ها، آشنایی با همکاران است که این شناخت 
باعث کشف استعدادها و ظرفیت های استان و آشنایی با افراد متعهد و 
مستعد در بانک خواهد شــد.مدیر امور حراست افزود: همه ما در تلاش 
هستیم تا در فضایی امن خدمات بانک را ارائه دهیم و مشتریان با خیال 

آسوده بتوانند از این سرویس ها و خدمات استفاده کنند.
یارقلی ضمن تشــریح بخش مختلف مدیریت امور حراســت در بانک، 
خاطرنشان کرد: مجموعه حراست در ســه حوزه حفاظت و انتظامات، 
حفاظت کارکنــان و حفاظت فناوری اطلاعات تمامــی توان خود را به 
کار گرفته است تا از اموال بانک و سرمایه مشــتریان و امنیت کارکنان 
حراست و حفاظت کند.در ادامه فتاحی حراســت بانک ایران زمین را 
مصداق بارز صیانت کردن، پاسداشــتن و حمایت از همکاران در مقابل 
ناملایمات دانســت و گفت: همه تلاش و هدف مدیریت حراســت در 
جهت حمایت و ارتقا ســلامت فکری و معنوی و مادی همکاران است.
مدیر امور توسعه سرمایه انسانی افزود: ما مدیران سعی می کنیم از شما 
همکاران به عنوان سرمایه های ارزشمند بانک حمایت و حفاظت کنیم 
و برای آرامش و امنیت فکری و روحی و روانی شــما متناسب با شرایط 

بانک تلاش کنیم.
در این جلسه حسینی کنارویی رســالت اصلی حراست را پشتیبانی و 
مراقبت از مهمترین دارایی ســازمان یعنی نیروی انسانی آن بیان کرد 
و گفت: افرادی که در این حوزه مســئولیت دارند واقعا دلسوز هستند و 
بیشتر به دنبال پیشگیری هستند تا پیگیری مشکلاتی که در سازمان 

ایجاد می شود.
مدیر امور شــعب اســتان ها افزود: ما به عنوان بانکــدار وظیفه داریم 
هوشیار باشــیم و با آگاهی کامل از بخشنامه ها و دســتورالعمل ها در 

جهت انجام امور بانکی مشتریان همکاری و همراهی داشته باشیم.
محمد رسول خوشنام سرپرست شعب اســتان در این همایش ضمن 
ارائه اطلاعات جمع از عملکرد استان در سال های اخیر، گفت: همکاران 
شــاغل در بانک ایران زمین احترام به یکدیگر، به مشــتری و مشتری 
مداری را ســرلوحه کار خود قرار دادند و تمام تلاش خود در جهت ارائه 

خدمات با کیفیت به کار گرفتند تا رضایت مشتری را جلب کنند.
سردار عباســعلی محمدیان فرمانده نیروی انتظامی اســتان البرز به 
همراه مقامات نظامی اســتان و رضا جعفری مدیــرکل امور اقتصادی 

استان البرز از مهمانان ویژه این مراسم بودند.
ســردار محمدیان در این همایش موضوع امنیــت در جامعه را یکی از 
ضروریت ها بیان کرد و گفت: امنیت به اندازه ســلامتی دارای اهمیت 
اســت و همه ما باید در حفظ آن هم در حوزه اجتماعی و شما به عنوان 
بانکدار در جهت حفظ امنیت دارایی مردم که به شــما امانت داده شده 

است کوشا باشیم.
در ادامه جعفری مطالبی را در خصــوص حفاظت گفتار و موضوع جعل 
اسناد بیان کرد و گفت: ما امانت دار مردم هستیم و باید با حفاظت گفتار 

و صرفه جویی در کلمات، حافظ سرمایه مشتریان باشیم.

در نمایشگاه رسم تعاون، بر پیشینه چند هزار 
کید شد ساله تعاون در ایران تأ

در مراسم تقدیر از مرتضی فرهادی نظریه پرداز حوزه تعاون، این استاد 
برجسته بر پیشینه چند هزار ساله تعاون در ایران تأکید نمود.

مهدی مسکنی معاون تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در آیین 
تکریم مرتضی فرهادی استاد علوم اجتماعی دانشگاه علامه طباطبایی 
اظهار داشت: در نمایشگاه رسم تعاون، مشاهیر تعاون معرفی می شوند 
و صاحب نظران و نظریه پردازان تعاون در روزهای برگزاری نمایشگاه، 

به ارائه مباحث تخصصی و کاربردی می پردازند.
مسکنی افزود: با هم افزایی نظریات متخصصین و تجربیات تعاونگران، 
می توان راهکارها و ساز و کارهایی برای تســهیل فعالیت تعاونی ها در 
نظر گرفت تا بســتر فعالیت علاقه مندان و فعالین بــه نحو بهتری در 

بخش تعاون فراهم گردد.
مرتضی فرهادی استاد دانشــگاه علوم طباطبایی و نظریه پرداز حوزه 
تعاون گفت: فعالیت کشــاورزی در ایران طی حدود ده هزار ســال، بر 
مبنای تشکل ها و تعاونی ها به پیش رفته است و مستندات این تشکل 
ها و تعاونی ها در کتاب هایی ارزشمند چاپ شده است که قابل طرح در 

مجامع جهانی و کشورهای دیگر است.
فرهــادی افزود: بارها بــه مراکز علمی کشــور تاکید نمــوده ام علاوه 
بر ترجمه کتب زبان خارجی به فارســی، آثار ارزشــمند فارسی نیز به 
زبان های خارجی ترجمه گردد تا آثار ارزشــمند نویسندگان و صاحب 
نظران کشــور نیز در عرصه های بین المللی مطرح گردد و آثار تالیفی 
درباره پیشــینه تعاونی ها در ایران از جمله این کتب ارزشــمند و قابل 
ارائه به مجامع علمی دنیا محســوب می شــود.در این مراسم روح اله 
ایزدخواه نماینده مردم تهران ، محمد حســن آصفــری نماینده مردم 
اراک و غلامرضــا منتظری نماینــده مردم آق قلا در مجلس شــورای 
اســلامی بیاناتی را در خصــوص اهمیت تعاون در کشــور و تجربیات 
ارزشمند تعاون در تاریخ کشــور و لزوم توجه به کارکردهای ارزشمند 
تعاون در پیشرفت اقتصادی کشور و ایجاد اشــتغال برای آحاد جامعه 
مطرح نمودند.در ادامه این مراســم با حضور دکتر میثم موسایی استاد 
دانشگاه تهران، رشته کارشناسی ارشد اقتصاد تعاون در دانشگاه تهران 

رونمایی شد.
مســکنی معاون تعاون وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی گفت: در 
فعالیت تعاونگران، آموزه ها و تجربیات مهمی قابل اســتخراج اســت 
و توســعه مباحث تعاون در مراکــز علمی و دانشــگاهی فرصتی برای 
اشــتراک اطلاعات و تجربیات و ثبت دانش تعاون و همافزایی صاحب 
نظران تلقی می گردد.محمد شــیخ حسینی سرپرســت بانک توسعه 
تعاون گفت: تعــاون به لحاظ علمــی و تاریخی جایگاهی ارزشــمند 
در کشــور دارد و مناطق مختلف کشــور در دوره های تاریخی، با اتکا 
به ســاختارهای تعاونی، فعالیت های کشــاورزی و تولیدی خود را به 
پیش برده اند.شیخ حســینی افزود: یکی از ماموریت های بانک توسعه 
تعاون حمایت از تشــکل های تعاونی در سطح کشــور است و حضور 
شعب بانک توســعه تعاون در مناطق مختلف به ویژه کمتر برخوردار و 
بکارگیری محصولات ویژه تعاونی ها می تواند در حمایت از تعاونی ها و 
تسهیل فعالیت های آنان در حوزه های تولید، مصرف، تامین مواد اولیه 
و فروش مثمر ثمر واقع شود.در این مراسم کریم میرزا خانی مدیر مرکز 
آموزش و پژوهش بانک توســعه تعاون، علی اکبر ابراهیمی نژاد رییس 
مرکز نوآوری و توســعه تعاون ایران ، مدیران کل حــوزه معاون تعاون، 
البرز محمدی مدیر عامل صندوق ضمانت ســرمایه گذاری تعاون نیز 

حضور داشتند.
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 قائم مقام بانک مرکزی: 

خ سود گرفته نشده است  تصمیمی برای تغییر نر

قائم مقام بانک مرکزی با تأکید بر اینکه  خریدار 
فعلًا تصمیمی برای تغییر نرخ ســود ســپرده ها 
گرفته نشده است، گفت: بانک هایی که نرخ سود 
بالا پرداخــت می کنند، هزینه های خــود را بالا 
می برند.اصغر ابوالحســنی درباره تغییر نرخ سود 
سپرده ها گفت: هنوز تصمیمی درباره تغییر نرخ 

سود گرفته نشده است.
وی درباره پرداخت نرخ سود بیش از ۲۰درصدی 
در برخی از بانک ها گفت: اگر نرخ ســود ســپرده 

افزایش پیدا کند، هزینه بانک ها بالا می رود.
خبرنگار گفت: ولــی الآن برخــی از بانک ها که 
تعدادشان کم هم نیســت و اتفاقاً دولتی هستند 
درحال پرداخت نرخ سود ۲۰ تا ۲۲ درصدی برای 

سپرده های بانکی هستند.
قائم مقــام بانک مرکزی تصریح کــرد: وقتی نرخ 
سود را افزایش داده اند به این معناست که سود و 

زیان خودشان را تحت تأثیر قرار می دهند.
وی در پاســخ به این ســؤال که آیا بانک مرکزی 
با بانک های متخلف در حوزه نرخ ســود برخورد 
می کنــد؟ گفــت: قواعد ابــلاغ شــده و ضوابط 
مشخص است. ضوابط در شورای پول و اعتبار به 
تصویب رســیده اســت و بانک ها باید به آن عمل 

کنند.
گفتنی اســت، طبق مصوبات یک هزار و دویست 
و نود و هفتمین جلسه شــورای پول و اعتبار نرخ 
ســود علی الحساب سپرده های ســرمایه گذاری 

مدت دار بین ۱۰ تا ۱۸ درصد تعیین شــده است 
و بانک مرکزی بارهــا در قالب بخشــنامه هایی 
جداگانه از بانک ها خواســته اســت که نرخ های 

سود مصوب را رعایت کنند،
با ایــن حال امــا برخــی از بانک هــای دولتی و 
خصوصی از دو سه ماه گذشته نســبت به افتتاح 
حساب سپرده با سودهای بالای ۲۰ درصد اقدام 
می کنند؛ همیــن امر موجب شــد بانک مرکزی 
هفته گذشته با صدور بخشنامه ای آخرین اخطار 

جدی را به بانک های متخلف بدهد.
بانک مرکزی در بخشــنامه ای کــه هفته قبل به 
شــبکه بانکی ابلاغ کرده بود ضمن تأکید بر لزوم 
پایبندی بانک ها در پرداخت ســود علی الحساب 
به ســپرده ها از معرفی مدیران متخلف به هیئت 

انتظامی بانک ها خبر داد.
در این بخشــنامه آمده اســت، پیرو بخشــنامه 
 ۱۳۹۹/       ۴/       ۲۸ مــورخ   ۹۹/       ۱۲۶۶۴۲ شــماره 
موضوع ابلاغ مصوبــه یک  هزار و دویســت و نود 
و هفتمین جلســه مورخ ۲۴        /۴        /۱۳۹۹ شــورای 
پول و اعتبار در خصوص ســقف نرخ های ســود 
ســرمایه گذاری  ســپرده های  علی الحســاب 
مدت دار، به رغــم تأکیدات مکــرر بانک مرکزی 
منتهی به بخشنامه  های شــماره ۳۷۳۵۲۵ /۰۰ 
مــورخ ۲۲ /۱۲ /۱۴۰۰ و شــماره ۱۳۳۵۷  /۰۱ 
مــورخ ۲۳  /۰۱  /۱۴۰۱ مبنــی بر لــزوم رعایت 
مفاد بخشنامه اشاره شــده، حسب بازرسی های 

انجام شــده و همچنیــن گزارش هــای واصله، 
برخی از بانک ها و مؤسســات اعتباری غیربانکی، 
همچنان با توسل به روش ها و شیوه های مختلف، 
از نرخ هــای مصوب ابلاغی به شــرح بخشــنامه 

صدرالذکر تخطی می  نمایند.
لازم به ذکر اســت که ادامه رونــد نقض ضوابط 
ابلاغی در خصوص نرخ  های ســود علی  الحساب 
یادشده بدون توجه به پیامدهای آن توسط برخی 
از بانک ها و مؤسسات اعتباری، ضمن افزایش بهای 
تمام شده پول در شــبکه بانکی کشور، موجبات 
تضییع حقوق سایر ذی نفعان و همچنین تهدید 
ثبات، سلامت و استحکام مالی بانک ها و مؤسسات 

اعتباری را فراهم می  آورد.
ازاین  رو و متعاقب تأکیــدات عمومی و یا موردی 
مکرر قبلی، مجدداً بر لــزوم رعایت دقیق و کامل 
ضوابط موصوف تأکید می  شــود و بدین  وســیله 
ضمن ابــلاغ آخرین اخطــار و تذکر بــه بانک ها و 
مؤسســات اعتباری ناقض نرخ های سود موصوف 
برای رعایت مقررات یادشــده، یــادآوری می-

 گردد که مســئولیت حســن اجــرای ضوابط و 
دســتورالعمل های ابلاغی بر عهده هیئت مدیره 
و مدیران  عامــل بانک ها و مؤسســات اعتباری 
غیربانکی می باشد و این بانک بر رعایت نرخ های 
ســود ســپرده، نظارت لازم را معمول و با موارد 
نقض آن از طریق هیئت انتظامی بانک ها برخورد 

قاطع خواهد نمود.

خریــدار  نخســتین رویــداد نشســت های 
گفتگومحور »کوپ تد« با حضــور معاونین وزیر 
کار و کشــور و نیــز ســخنرانی مدیرعامل بیمه 
تعاون برگزار شــد.به گزارش روابط عمومی بیمه 
تعاون، مهدی مسکنی، معاون تعاون وزارت کار، 
تعاون و رفاه اجتماعی ضمن بازدید از نخســتین 
رویداد نشســت های گفتگو محور »کوپ تد« که 
با محوریت »تعاون؛ مردمی ســازی اقتصاد« در 
محل برج میلاد برگزار شده بود، پای سخن افراد 
دعوت شده نشســت و در خاتمه مطرح ساخت: 
»امیدوارم با تعاونی هــا، فعالیت های غیرت مند 

تری را شاهد باشیم«.

بیمه تعاون در مسیر رشد و تعالی
یونس مظلومی، مدیرعامل بیمــه تعاون در این 
رویداد با موضوع »چطور یــک تعاونی می تواند 
موفق باشد؟« ســخن گفت و مطرح کرد: بنا دارم 
در ایــن خصوص که چگونه یک شــرکت تعاونی 

موفق شده تا به مسیر رشد باز گردد توضیح دهم.
مظلومی ادامه داد: ســال ۱۳۹۶، شــرکت بیمه 
تعاون در وضعیتی بود که به خاطــر اتفاقاتی که 
برایش رخ داده بود، در شرف انحلال قرار داشت و 
بیمه مرکزی سه سناریو را برای آن در نظر گرفته 
بود: یکی انحــلال؛ دیگری تعلیــق فعالیت ها تا 
اطلاع ثانوی و سوم، ادغام در یکی از شرکت های 
بیمه.با توجه به اینکه، این شــرکت به عنوان تنها 
شــرکت بیمه ای در بخش تعاون فعالیت داشت، 
هر سه ســناریو، اتفاق ناخوشــایندی را در این 
بخش رقم می زند و گویای مواردی بود که چندان 

مناسب پنداشته نمی شد.
مدیرعامل بیمــه تعاون در ادامــه توضیح داد: ما 
آمدیم و شــروع کردیم به فعالیت و حتی به خاطر 
نبود امکانات مکفی، مجبــور بودیم در نمازخانه 
شــرکت حضور پیدا کرده و جلســاتی را برگزار 
کنیم؛ البته روند برگزاری جلسات کماکان برقرار 
است و اینک محل مناســب تری برای آن در نظر 
گرفته شده است.مظلومی اضافه کرد: من معتقد 
هســتم که به جای اینکه تصمیــم هایی گرفته 
شــود و به دیگران برای انجام ابلاغ شود، مطلوب 
است تا با خود مجریان جلساتی برگزار شود و آنها 
ساختاری که گمان می کنند برای انجام کار بهتر 

است را پیشنهاد کنند.
مدیرعامل بیمــه تعاون در ادامه بیان داشــت: از 
ســال ۱۳۹۷ نیز به دنبال اخذ اســتانداردهایی 
رفتیم تا حداقل اصول را رعایت کرده و مبتنی بر 
آن در مســیر تعالی حرکت کنیم و نظام ISO نیز 
در شرکت توسط خود همکاران راه اندازی شد تا 

اثر بخشی مطلوب تری داشته باشد.
مظلومی در ادامه گفت: ما هم اکنون با اســتفاده 
از اتصــال نظام پاداش بــه عملکرد، توانســتیم 
پاسخگویی مان را هم تقویت کرده و به بالای ۹۰ 
درصد برسانیم؛ همچنین از تمام افرادی که از ما 
خدمت گرفتند، نظرســنجی می کنیم و فعالیت 

خود را نیز مورد ارزیابی قرار می دهیم.
وی اضافه کرد: از دیگر ســو از سال ۱۳۹۹، مدل 
تعالی سازمانی را در شــرکت پیاده سازی کرده 
ایــم و معتقدیم برای موفق بــودن، باید نیازهای 
تمام ذی نفعان را مرتفع کنیم؛ بر این اســاس، ما 
همراه با »مشتریان، سهامداران، شرکای تجاری، 

جامعه و کارکنان« هستیم.
مظلومی به ســایر فعالیت های شرکت نیز اشاره 
کرد و گفت: در راستای مســئولیت اجتماعی نیز 
تیم کاراتــه را راه اندازی کردیــم و در یک نوبت، 
بانوان توانســتند به قهرمانی لیگ دســت پیدا 
کنند.او در ادامه به آماری از شــرکت اشــاره کرد 
و بیان داشــت: ما هــم اکنون در شــرکت ۳۲۰ 
کارمنــد در ۲۸ شــعبه داریم و تعــداد اعضای 
شبکه فروشــمان نیز به ۱۷۰۰ نفر رسیده است؛ 
همچنین در حال حاضر ۲۸۷۰۰ نفر بیمه گذار از 

خدمات بیمه تعاون بهره مند می شوند.
مدیرعامل بیمه تعــاون در پایان بیان داشــت: 
همچنین موفق شــدیم تا به عنوان اولین شرکت 
تعاونی ســهامی عام در بازار فرابورس حضور پیدا 
کرده و در ادامه نیــز در نظر داریم کــه بیمه ای 
متمایز و نوآور در محصولات باشیم و هدف اصلی 
مان ســود نیســت؛ بلکه آرامش خاطر مشتریان 

است.

یک منظومه هدفمند
احمد نظری، مدیرعامل و عضو هیأت موســس 
هیأت تعاونی ایرانیان »تسفا« از دیگر سخنرانان 
رویداد بود که اظهار داشــت: ۱( عدم شناخت از 
بخش تعــاون در مــواردی نظیر »وجــود انواع 
تعاونی ها، مزایا و معایب نوع شرکت های تعاونی 
و مقررات متفاوت تعاونی هــا«، ۲( تغییر دیدگاه 
نســبت به تعاونی ها، ۳( جلب اعتمــاد، ۴( حل 
تعارضات موجود از جمله مــواردی بود که بر آن 

شدیم تا این مجموعه را راه اندازی کنیم.
او در ادامه بیان داشــت که رســالت و مأموریت 
مجموعه تحت مدیریــت خود نیــز ۱( افزایش 
بازده ســرمایه اعضا ۲( تأمین نیاز کالا و خدمات 
۳( تــداوم کار و تولیــد اعضــا ۴( بازاریابی بین 
المللی و تمرکز صادرات ۵( اســتفاده از مشاوران 
و ۶( ایجاد اتحاد و همدلی در افزایش قدرت چانه 

زنی بوده اســت.نظری همچنیــن مواردی چون 
۱( برنامه ریزی با در نظر گرفتن شــاخص هایی 
نظیر »اولویت بندی نیازهــا، بودجه بندی، جلب 
مشــارکت و نظر اعضا و ثبــات در مدیریت« ۲( 
مدیریت صحیح سهام و سرمایه با در نظر گرفتن 
شــاخص هایی نظیر »افزایش ســرمایه به طور 
منظم و پیوسته، افزایش ســهام فقط به اعضای 
صنف، افزایش سرمایه از محل سود و آورده نقدی 
و تقسیم سود در حد قانونی« ۳( توجه به سرمایه 
های انسانی با شــاخص هایی نظیر »رعایت اصل 
سهامداری کارکنان، مشارکت کارمندان در سود 
ســازمان، ارائه آموزش های ضمن خدمت« و ۴( 
پایبندی به چارچوب اخلاقی سازمان با شاخص 
هایی نظیر »شفافیت و انضباط مالی، توجه به ذی 
نفعان، صداقت و ســلامت، احترام متقابل« را از 
عوامل موفقیــت مجموعه تحــت مدیریت خود 

دانست.

نقش تعاونی های سهام عدالت در توسعه
داریوش پاک بین، دیگر ارائه کننده این نشســت 
بود که با عنوان »بخش تعاونی و نقش تعاونی های 
سهام عدالت در توسعه اقتصاد مردمی جمهوری 

اسلامی ایران« به سخنرانی پرداخت.
او در این ســخنرانی راهکارهای عملی توســعه 
بخش تعاونــی را ذکر کــرد و اظهار داشــت: با 
»کاســتن از بار مالی و مدیریتی دولت در تصدی 
فعالیت های اقتصادی )ششــمین هدف سیاست 
های کلی اصل ۴۴( از محل حضــور در مدیریت 
۴۹ بنگاه واگذار شــده، باعث ارتقاء کارایی بنگاه 
های اقتصادی و بهره وری منابع مادی و انســانی 
و فناوری )سومین هدف سیاست های کلی اصل 
۴۴( شده و با درآمدهای حاصل از آن شرکت ها، 
در هر استان به طور مســتقیم با ایجاد پروژه های 
مختلف تولیدی و صنعتی و ...، علاوه بر گسترش 
مالکیت در ســطح عمومی مردم به منظور تأمین 
عدالــت اجتماعی )دومین هدف سیاســت های 
کلــی اصــل ۴۴(، و افزایش ســهم بخش های 
خصــوص و تعاونــی در اقتصاد ملــی )پنجمین 
هدف سیاست های کلی اصل ۴۴(، باعث افزایش 
سطح عمومی اشــتغال )هفتمین هدف سیاست 
های کلی اصل ۴۴( و تشــویق اقشار مردم به پس 
انداز و ســرمایه گذاری و بهبــود درآمد خانوارها 
)هشــتمین هــدف سیاســت های کلــی اصل 
۴۴( شوند.گفتنی اســت در این رویداد، محسن 
کوشش تبار، سرپرســت معاونت هماهنگی امور 
اقتصادی و توســعه منطقه ای وزارت کشور و نیز 

جمعی از مدیران کشوری حضور داشتند.

شعبهبانک

ویداد کوپ تد برگزار شد نخستین ر


